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M øtets åpn ing .
MØTETS ÅPNING

Torsdag den 27. november 1947 klokken 11 formiddag sam- 
mentrådte i den store sal i Folkets Hus i Oslo Landsorganisasjo
nens representantskap. ,

Landsorganisasjonens formann, Konrad Nordahl  slo til lyd
og uttalte: , , , ,

Jeg skal på sekretariatets vegne ønske representantene vel
kommen. Jeg ønsker også de innbudte hjertelig velkommen. 
D ette er en fortsettelse av m øtet i august måned hvor saker som  
vi den gang ikke ble ferdig med, nå skal behandles. Hermed  
går vi over til navneopprop.

N avneopprop.
L.O.s nestformann, Gunnar Bråthen  foretok derpå navne

opprop. Følgende representanter var til stede:
Norsk Arbeidsmandsforbund:  Johs. M. P. Ødegaard, (^ lo , 

Peder O. Moan, Øvre Namskogen, Olav Sletten, Mysen, Ole Hal
den Røros. ^  „  1 j

Norsk Bakerforbund:  Bjarne Dahlberg, Oslo, N ils Hovland,

^Norsk Bekledningsarbeiderforbund:  W italis Andersen, Oslo, 
Lucie Andresen, Oslo, K. Hjørnevik, Bergen.

Norsk Bokbinder- og Kartonnasjearbeiderforbund:  Birger
Arnesen, Oslo, Øistein M arthinsen, Oslo.

Norsk Bygningsarbeiderforbund:  Dagfinn Øksnevad, Stav
anger, (frav.), Petter Aarsand, Trondheim, M alvin Knudsen, 
Bergen, Ole Engeli, Brummendal.

Norsk Centralforening for B oktrykkere:  Halvdan Wigaard. 
Oslo, Fritz Hannestad, Oslo.



Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund:  Andreas Torp, 
Oslo, Bj. Klafstad, Oslo.

Norsk Fengselstjenestemannsforbund: Eivind Engebretsen, 
Oslo, (frav.).

Norsk Formerforbund: A ndreas Haugen, Ulefoss, Emil Ny
hus, Oslo.

Norsk Gullsmedarb eider forbund: N. Heggland, Oslo.
Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund: Peder 

Birkeland, Oslo, Johan Moksnes, Oslo, K nut Næss, Drammen, 
Annanias Iversen, Laksevåg.

Norsk Hotell- og Restaurantarbeiderforbund: P. Aasvestad, 
Oslo, Nils Madsen, Oslo.

Norsk Høvleriarbeiderforbund: John W ivegh, Oslo, Magne 
A. Schei, S teinkjer, Johs. Helle, Bergen.

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: E inar Olsen, Moss, 
Alf Pettersen, Laksevåg, pr. Bergen, Bernh. Foss, Kongsberg, 
Ole Hauan, Tromsø.

Norsk Jernbaneforbund: M. Trana, Oslo, Erling Kiil, Oslo, 
Axel Nilsen, Trondheim, E. K. Hansen, Drammen.

Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund: K arl Ham mer- 
stedt, Oslo, A nker Nordtvedt, Aker, Olav Varberg, Ålvik, H ar
danger, K ristoffer Jakopsen, Sauda.

Norsk Kjøttindustriarbeiderforbund: Helm er Karlsson, Oslo.
Norsk Kommuneforbund:  K arl Furuskjegg, Oslo, Hans 

K arlsen, Grorud, Sverre Eggen, Trondheim, B jarne Vatne, 
Bergen.

Norsk Litografisk og Kjemigrafisk Forbund: Eivind Nil
sen, Oslo.

Norsk Lokomotivmannsforbund:  M. Heggestad, Oslo.
Norsk Losforbund: Sverre Thon.
Norsk Murerforbund: Thorleif Andresen, Oslo, Eugen Wiik, 

Oslo.
Norsk Musikerforbund: Rolf Gammeleng, Oslo.
Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund: Erling 

Frogner, Oslo, Nils Nilsen, Oslo, Th. Egeland, Stavanger, K ri
stian W. Olsen, Skien.

Norsk Papirindustriarbeiderforbund: Johan Karlsen, Klev- 
foss, Sarpsborg, Jon Carlsen, Drammen, Paulus Andersen, Fal- 
kum  pr. Skien, Ludvig Johansen, Lillebo, Rena.

Norsk Politiforbund: Olav Hindahl jr.
Norsk Postforbund: Idar N ordstrand, Oslo.

Norsk Sjømannsforbund: Bendik Øyan, Oslo, Idar Hamsås, 
Trondheim, Gunvald Hauge, Oslo, Joachim  Dahl, Bergen.

Norsk Skinn- og Lærarb eider forbund: Axel Erichsen, Oslo.
Norsk Skog- og Handarbeider forbund: Olaf Skramstad, 

Oslo, Røseth, Klaus Kjelsrud, Oslo, P. H. Vestad, Oslo.
Norsk Skotøyarbeiderforbund: Anton Andresen, Oslo, J. 

Helle, Bergen.
Norsk Stenindustriarbeiderforbund: W alther Broe, Oslo.
Norsk Tekstilarbeiderforbund: Olav Bruvik, Oslo, H jalm ar 

Romslo, Y tre Arna, Agnes Simensen, Berger i Vestfold.
Norsk Telegraf- og Telefonforbund: Thormod Halvorsen, 

Oslo, Axel Eeg, Oslo.
Tolloppsynsmennenes Landsforbund: G. Larsen, Oslo.

Norsk Transportarbeiderforbund: E inar Helmersen, Svolvær, 
(frav.), G erhard Olsen, Trondheim, Ludvik Hansen, Jan  John
sen, Buøy pr. Stavanger.

Norsk Treindustriarbeiderforbund: P. Ødegård, Oslo, Daniel 
Abrahamsen, Laksevåg.

Norsk Tobakkarbeiderforbund: O tter Boberg, Oslo.
Arbeiderpartiets Presseforbund: Hustad, Oslo.
Det norske Maskinistforbund: Johs. E. Johansen, Oslo,

Gossner Nilsen, Oslo.

FRA SAMORGANISASJONENE:
Østfold faglige Samorganisasjon: Oscar Lauritzen, Sarpsborg
Oslo og Akershus faglige Samorganisasjon: G unnar Disen- 

åen, Oslo.
Hedmark fagl. Samorganisasjon: Kr. Gundersen, Hamar.
Opland faglige Samorganisasjon: M artin Haugen, Gjøvik.
Buskerud fagl. Samorganisasjon: Ivar Lie, Drammen.
Vestfold  fagl. Samorganisasjon: Ole A ndersen Kiste, Tøns

berg.
Telemark faglige Samorganisasjon: John A. Johnsen, Skien.
Aust-Agder faglige Samorganisasjon: G erhard Solli, Arendal
Sørlandets faglige Samorganisasjon: Sev. Kristensen, K ri

stiansand S.
Rogaland fagl. Samorganisasjon: Olav Adnesen, Stavanger.
Bergen og Fylkenes faglige Samorganisasjon: Bernh. B ern t

sen, Bergen.



Møre faglige Samorganisasjon: A nker Johansen, Ålesund.
Trøndelag fagl. Samorganisasjon: A rne Forseth, Trondheim.
Namdal og Helgeland faglige Samorganisasjon: Per Johan

sen, Namsos.
Nordland faglige Samorganisasjon: Konrad Karlsen, Bodø.
Troms fylkes faglige Samorganisasjon: Alf Olsen, Tromsø.
Finnmark faglige Samorganisasjon: Thoralf Albrigtsen,

Hammerfest.

FRA SEKRETARIATET;
Konrad Nordahl, Oslo, G unnar Bråthen, Oslo, I. B. Aase, 

Oslo, Elias Volan, Oslo, Chr. Henriksen, Oslo, M alfred Bergseth, 
Oslo, Hans Hegg, Oslo, K arsten Torkildsen, Oslo, Torbjørn 
Henriksen, Oslo, Rasmus Rasmussen, Oslo, A rthur Ruud, Oslo, 
Ingvald Haugen, Oslo, (frav.), Leif 8. Olsen, Oslo, A lfred Ljøner, 
Oslo, Lars Evensen, Oslo, Edv. Stenklev, Oslo, A lfred Nilsen, 
Oslo, Emil Torkildsen, Oslo, Alf Andersen, Oslo, P. Mentsen, 
Oslo. (M entsen er varam ann for de valgte tillitsm ennene.)

V edtagelse av dagsorden
Følgende dagsorden ble referert:

1. Vedtagelse av dagsorden og forretningsorden.
2. Valg av dirigenter og sekretæ rer.
3. Fagorganisasjonens tariffpolitikk  i 1948.
4. Endringer i fagorganisasjonens pensjonskasse.
5. V edtekter for de faglige samorganisasjoner.
6. Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbunds organisasjons

forhold.
7. Fagorganisasjonen og Arbeiderpressen.

Lucie Andresen: Det er sendt et skriv fra  L.O.s Kvinne- 
nem nd til sekretaria te t og jeg vil høre om den sak kom m er opp.

Emil Nyhus:  Jeg  vil anmode om at Form erforbundets sak 
kom m er opp. Det var lovet i forrige representantskapsm øte.

Konrad Nordahl: Den sak skal komme opp Nyhus. Jeg  har 
den her.

Dermed ble dagsorden vedtatt.
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Forretningsorden vedtas.
Følgende forretningsorden ble referert:

1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. M eddelelser til 
pressen skjer kun  ved L.O.s Presse- og Inform asjonskontor.

2. Ingen har re tt til å få ordet m er enn 2 ganger i samme sak. 
U nntatt fra  innledningsforedrag begrenses taletiden til 10 
m inutter første og 5 m inutter annen gang. Til forretnings
ordenen gis. ordet bare 1 gang og høyst 1 m inutt for hver 
sak. For øvrig kan det stilles forslag til y tterligere  tids
begrensning og strek  med de inntegnede talere.

3. Forslag innleveres skriftlig, og undertegnet med vedkom-; 
mendes navn. In te t ny tt forslag kan tas opp e tte r at det er 
beslu ttet sa tt strek  med de inntegnede talere. Forslag som 
ingen forbindelse har med de på dagsordenen oppsatte sa
ker, kan ikke behandles.

4. Alle vedtak skjer med alm innelig flertall. I tvilstilfelle 
eller når 10 representan ter forlanger det, foregår avstem 
ningen ved navneopprop.

5. I protokollen innføres bare forslagene og avstem ningene 
sam t de fattede beslutninger. Protokollen oppleses ved 
hvert møtes begynnelse og for siste møte ved dets avslut
ning.
Arbeidstiden settes fra  kl. 9.30—13 og fra kl. 15—18.30. 
Konrad Nordahl: Når det gjelder arbeidstiden m å vi ta 

alle forbehold og eventuelt hvis det b lir nødvendig utvide den. 
Votering: Den oppsatte forretningsorden ble enstem mig 

vedtatt.

Konstituering.
Til dirigenter valgtes Torbjørn Henriksen, Oslo, og Bernh. 

Berntsen, Bergen.
Til sekretærer  Idar N ordstrand, Oslo, og Ivar Lie, Dram 

men.
Torbjørn Henriksen inntok så dirigentplassen og en tok 

fa tt på dagsorden.

Punkt 3: Fagorganisasjonens tariffpolitikk i 1948.
Statsm inister Einar Gerhardsen: Jeg  er bedt om å tale om 

den økonomiske og politiske utvikling. Jeg  tro r det er riktig  
å snakke mest om det økonomiske og m indre, om det politisk



Men først litt om den politiske side. Vi må se på valget i okto
ber og resu lta tet derav. En skal væ re oppmerksom på at det 
e r visse faktorer, også internasjonale som virker på valgene. 
D anm ark har også ha tt valg. Sosialdem okratene har riktignok 
ha tt noen fram gang, men det skjedde nesten utelukkende på 
bekostning av kom munistene. Søker en å finne årsakene så 
er det rik tig  å se på denne tendens ved valgene rund t om. Men 
det er ikke nok å ta  bare det. 'S e r  vi tilbake på det som er 
gjort, så kan en fastslå full sysselsetting, og mange grupper av 
folket hvis stilling tidligere var dårlig, er forbedret. Fiskernes 
stilling er således bedre enn noensinne tidligere. Vi har få tt 
barnetrygd og andre forbedringer. G jenreisingen av landet 
er to ta lt sett gått bedre enn i de fleste andre land. Alle disse 
ting skulle jo tale til fordel for arbeiderbevegelsen. Vi har på 
minussiden: skattene og alle kriserestriksjonene. Disse ting 
har A rbeiderpartiet alene m åtte t bæ re ansvaret for. Ikke et 
eneste av opposisjonspartiene ville ta  ansvaret for hva de har 
gjort. Det var bare A rbeiderpartiet som fikk ansvaret og som 
også tok det. Nå er det også det at perioden var kort. 2 år er 
lite til å vise fram skritt på. Investeringene. En setter alt inn 
på utbyggingen av Norsk Hydros anlegg i Glom fjord og alu
m inium sfabrikken i Ardal. Det er bare u tgifter og først når 
disse anlegg er ferdige vil en få noe igjen av det en har lagt ut. 
Ved Jernverket er det samme forhold. Det samme gjelder 
handelsflåten, men den bringer jo hurtigere pengene inn igjen, 
som i hvalfangsten. Det er ting som har svekket i valgkam 
pen, selv om disse ting nettopp er tegn på ansvarlig politikk. 
Vil så resu lta tet av valgene hos oss få konsekvenser? Når det 
gjelder Høyre og næringsorganisasjonene så viser det seg ty 
delige tendenser på at de føler seg noe sterkere enn før. Når 
det gjelder D.N.A. med en øking av 45 000 velgere, så kan en 
ikke tale om katastrofe. Men vi tapte m andater. Det er en 
snert som er g itt oss og som gjør at vi skal stanse opp og se litt 
nærm ere på forholdene. Valgnederlaget i 1930 førte oss fram  
til det kriseprogram  vi satte opp og som slo an blant arbeider
klassen, og ga den ny tro på sin egen styrke. Siden da har en 
l:)eholdt m akten og organisasjonsmessig s tå tt sterkt. Seier for 
den ene betyr seir for den annen. Valget må iallfall ikke få 
den fasitt at det betyr at velgerne ikke vil ha en så klassebe- 
tont politikk. Jeg  tro r tvertim ot, en får der følge at det blir 
mer partibetont. Når det gjelder fellesprogram m et, så tro r jeg 
ikke det er like aktuelt som tidligere. Men vi skal være opp
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merksom på at det frem deles inneholder poster, som er utgangs
punkter for et videre arbeid. Høyre er i sjelenød. Ettersom  vi 
kommer vekk fra frigjøringsåret så bør ikke vi oppsi fellesav- 
talen og reise kampsignaler. Vil de andre ikke følge oss på 
veien så får det bli deres sak. En ting som jeg vil gjenta fra 
tidligere. Det er av overm åte stor betydning at A rbeiderpar
tiet stiller seg slik i alle forhold at velgerne har tillit til det. 
Forholdet var faktisk slik mange steder ute i landet at en ikke 
hadde såpass tillit til A rbeiderpartiet at de ville lese våre bro
sjy rer eller høre våre talere. Det er sagt så ofte a t den gamle 
politikk henger igjen. Spørsm ålet er om hva som virkelig lig
ger bak vår politikk. Det er den de er i tv il om Vi skal derfor 
væ re oppmerksom på at a lt det vi legger fram , kan velgerne 
stole på. En må gjøre a lt for å gjennom føre det en har lovet og 
en må ikke gå lenger enn en prinsipielt har sagt. Valget kan 
være den stim ulans som en trenger for å nå fram  til det resul
ta t å ta  m akten i 1949. Så den økonomiske side. V alutaen er 
det viktigste. Vi om porterte om lag 40 prosent av alt det vi 
trengte i vårt daglige liv og arbeid. Vi hadde i 1945 et import- 
overskudd på 880 m illioner kroner, i 1946 995 millioner.

Som et program  for 1947 hadde vi oppsatt et budsjett for 
innførsel 3010 m illioner kroner, for eksport 1575 mill. kroner. 
T ar vi for oss handelsstatistikken for i å r til og med oktober 
måned, så viser den: Im port: 3253 mill. kroner, og eksport: 
1501 mill. kroner. I 1938 var forbrukskvoten 20 prosent av den 
samlede im port mot i 1947 ca. 13 pst. Disse tall forteller oss 
at vi siden frigjøringen har ha tt et im portoverskudd på 3600 
m illioner kroner. Valutabeholdningen var: I mai 1945 2800 
m illioner kroner, i januar 1946: 2600 m illioner kroner, og 1. 
jan u ar i å r er vi nede i 1500 m illioner kroner. Nå har vi tru k 
ket s terk t på valutaen, så tallene er ennå lavere. Situasjonen 
er under alle om stendigheter slik at vi til neste år må komme 
i balanse når det gjelder im port og eksport. Vi har 3 veier å gå: 
sk jæ re ned importen, oppta k red itt i andre land eller øke p ro 
duksjonen. Regjeringen har sett det slik at den ikke uten at vi sto 
overfor en absolutt tvangssituasjon, ville gå til nedskjæ ring av 
im porten av forbruksvarer. Det er også forsvinnende hva dette 
betyr. Når det gjelder im porten av råstoffer ets. kan en bli 
nødt til å skjæ re ned. En må allerede i dag si nei til forskjellig 
im port av varer, som vi vet at en trenger. Det vil bli nødvendig 
å oppsette prioritetslister og der bør også fagorganisasjonen 
væ re med. Da må en foreta et valg, så skadevirkningene blir

11



m inst mulig. Spørsm ålet om opptagelse av lån arbeider regje
ringen med, men en kan ikke si hvordan det går. Vi må iallfall 
ikke komme i den situasjon at vi for å leve må krype på våre 
knæ r, eller må godta betingelser som vi som et fritt  folk ikke 
kan godta. Den tred je  vei og som virkelig er den positive,^ er 
produksjonsøking. Det er et faktum  at vi her ikke har nadd 
det resu lta t vi virkelig hadde tenk t oss. Noe av det viktigste 
til å skaffe oss valu ta er skogen. Mens vi forrige gang satte 
oss som m ål 6 m illioner kbm. tømm er, har vi for denne sesong 
økt det til 8 m illioner kbm. Men vi har ikke alltid guderne^ med 
oss. Tørkeperioden skaffet oss store vanskeligheter, og nå har 
en nye vanskeligheter å kjem pe med. K an tøm m erhogsten 
holde, vil vi bare  her ha mellom 250—300 m illioner kroner. Jeg 
nevner også Hydros anlegg i Glomfjord. Det skulle væ re fer
dig i løpet av 1949 og det skulle bety mellom 50—60 millioner 
kroner. Fisket har væ rt bra, bedre enn noensinne. Vi har også 
avsetningsm uligheter. Det må im idlertid ikke bli slik at en 
ikke kan benytte trå lere  og ta  fjsken opp til sultne m ennesker 
i Europa. V alutaspørsm ålet er vesentlig et spørsm ål om dollar. 
Det kan derfor bli spørsmål om en om dirigering av eksporten. 
Men det gjelder også andre land. Jeg nevner a t en handelsde
legasjon i disse dager reiser til Sovjetunionen for å få en han
delsavtale i stand. En vil gjerne ha en avtale og på lengere sikt. 
Det vil ha stor betydning bl. a. hvis vi kan få korn. Derved vil 
vi kunne spare dollar. Men det mest positive for å løse valu ta
situasjonen er å øke produksjonen. Ved forrige represen tan t
skapsm øte sto en overfor å fortsette stabiliseringslinjen eller å 
gi den opp. R esultatet av representantskapets behandling ble 
at en skulle holde stabiliseringslinjen og at prisene skulle hol
des eller senkes. En gjennom førte lønnsstopp, m en ikke pris
stopp sa en. Vi har ha tt prisstopp siden frigjøringen. Da rep re
sentantskapet hadde h a tt sitt møte, fikk P risd irek to ratet ordre 
om å gå gjennom  alle priser. Men det vil selvsagt ta  tid og der
for henstilte en til næringsorganisasjonene om frivillig å gå til 
reduksjoner. R esultatet av dette foreligger nå og jeg skal 
nevne en del av de viktigste varer hvis pris er b litt sa tt ned: 
M argarin 6 øre, e rte r 2 øre, svisker 5 øre, rosiner 5 øre, kaffe 
5 øre, farin  1 øre, raffinade 1 øre, a lt pr. kg., bekledning ca. 3 
prosent, vaskepulver 7 øre pr. 500 gram, husholdningssåpe 3 
øre pr. 100 gr. stykke, møbler 2 prosent, apotekervarer 1.6 pst. 
Sam let regner en med en nedsettelse av 50 m illioner kroner på 
forbruksvarer og virkningen på levekostnadsindeksen er be
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regnet til ca. 1.4 poeng. I hvor stor u tstrekning  prisnedsettel- 
sene vil gi seg u ttrykk  i en y tterligere  nedgang i prisindeksen 
vil Være avhengig av den internasjonale prisutvikling. Siden 
1939 er prisene steget med 56.4 pst. og lønningene med ca. 65 
pst. Så ef det et spørsmål hvordan Am erikas hjelp til Europa 
vil virke på prisnivået i Am erika. Vi må for vårt vedkom
m ende fortsette å få prisene ned. Fagorganisasjonens delta
kelse i prisutvalgene er' i orden. Fagforbundene er bedt om a 
foreslå representan ter til dem. Fagorganisasjonen vil også bli 
anm odet om å foreslå representan ter til kontrollnem ndene. Jeg 
vil henstille at en setter inn folk med vilje og evne til å gjøre 
noe E t par ord om loven mot lønnsauke. En kan si a t det var 
å vente at det ble noen misnøye. Men jeg synes det er verd a 
gledes over den stilling fagorganisasjonen tok. Jeg tro r loven 
har gjort sin ny tte  ved at den har aktivisert problem et og stan
set en tendens som ville kunne fa tt de alvorligste følger, ikke 
m inst for fagorganisasjonen selv. Det var en m idlertidig lov, 
som har v irket ved sin egen tyngde. Vi har v æ rt i forbindelse 
med fagorganisasjonen og vi er ikke in teressert i a t loven fo rt
setter. Det har væ rt ta lt meget om svartebørslønninger. En 
solidarisk, klassebevist arbeider reagerer sikkert mot det og 
vil stanse denslags. Det kan væ re spørsm ål om å angripe saken 
fra prissiden. Hvis en arbeidsgiver f. eks. vil betale en arbeider 
nå grunn av særlig dyktighet noe mer, så må han fa lov til det, 
m en han får ikke lov til å kalkulere med m ere enn det som 
tariffen  gir. En vil på den m åte få kontroll med avansen. Orn 
en kunne nå fram  til en løsning her, så skulle en derved fa 
dette  stridsspørsm ål vekk i fagorganisasjonen. En av de ting 
som har gjort det mulig å holde prisene nede, er subsidiene. 
De representerer i dag et årsbudsjett på 725 m illioner kroner. 
Det er urim elig tungt å bære, og grensen er nådd. Det finnes 
ikke m uligheter for en lønnsøkning eller en inntektsøkning 
til jordbrukerne. Men vil en kjøre grasat så står den vei stadig 
åpen. Det er et forhold som jeg må ny tte  høvet til a patale. 
Det er m erkelig at sam organisasjonsrepresentanter er med og 
puster til bondeaktivistenes m anøvrer. Mens arbeidernes løn- 
ninger gikk ned, så gikk jordbruksprisene opp under krigen 
H vordan er så den økonmiske side? Lønningene er steget med 
i alt ca. 1 300 mill. kroner siden frigjøringen, jordbruksprisene 
med 2—300 mill kroner og de internasjonale forhøyelser sva
rer til ca 500 mill. kroner. En har ta tt fa tt på arbeidet med 
en kam panje for produksjonsøkning. I regjeringens møte i
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morgen vil det bli foreslått en bevilgning til denne kam panje. 
A rbeidseffektiviteten er på langt næ r som den burde. En 
komité som undersøkte forholdene i visse bransjer, kom til 
a t den var 85 pst. av førkrigstidens. Nå er vel ikke dette  så 
helt holdbart. Mange ting må ses i samband med dette. Vi har 
også en rekke steder hvor produksjonen er nådd opp til før
krigstiden og også over. Askim G um m ivarefabrikk har gått i 
vei med produksjonsøkning i sam arbeid med arbeiderne. A r
beiderne må selvsagt ha sin del av den økede produksjon, de 
må ha sin del som arbeidsgiverne får sin del. Det viktigste 
ved en produksjonsøkning er dog at den kan føre til prisned- 
settelse. Og det ville alle få fordel av, også arbeiderne. Det 
er veien en bør gå. En bør også se å få flere kvinner, delvis 
arbeidsføre og eldre inn i arbeidslivet. For øvrig må en gå inn 
for en holdningskam panje med sikte på å styrke ansvarsfølelsen 
og bedre edrueligheten. En sparekam panje særlig for de unge 
vil væ re av betydning. Spare til hus og innbo. Verden er kom
m et i ulage. Produksjonsapparatet er ødelagt, og det er mangel 
på alle slags varer, som har ført til uhyggelig høye priser. I 
Finnland steg prisene fra  100 i 1938 til 202 i septem ber 1944 
og til 632 i oktober 1947. I F rankrige steg prisene i septem ber 
—oktober fra  1089 til 1309. En lønnsøkning i ju li ble fulgt av 
en prisstigning på 30 pst. Det er også betegnende hva vår 
ambassade i Paris skriver i en innberetning om pris- og lønns
politikken i Frankrike: «Mens prisene ta r  heisen, går lønning
ene trappen.» Siden begynnelsen av 1946 er lønningene økt 
med 55 pst., prisene på industriprodukter med 90 pst. og på 
jordbruksvarer med 175 pst. I Ungarn var når m atvareindeksen 
i 1937 settes til 100, indeksen i ju li 1946 steget til 510 000 kva- 
drillioner. (Tallet skrives med 28 nuller.) Det ble så gjennom 
ført en sanering, men prisene er fo rtsatt steget, fra  489 i 
august 1946 til 792 i ju li 1947. Finnland og F rankrike er i en 
fortvilet stilling. I forhold til de plager andre lands arbeidere 
har, er vi gunstig stilt. Vi skal derfor hvert m inutt tenke på 
hva som står på spill. Vi har m ulighetene til å kunne følge 
den positive linje ved å øke produksjonen, så vi kan øke vår 
eksport og derm ed bedre vår levestandard. Her vil fagorgani
sasjonens stilling kunne være avgjørende.

Følgende rapport om pris og lønnspolitikken i Frankrike  
ble om delt representantene i samband m ed statsm inisterens  
innlegg.

Jfr. siste rapport av 20 septem ber 1947.
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Prisstigningen har fo rtsatt i septem ber og oktober. Detalj- 
prisindeksen steg i septem ber med 8.3 pst. og i oktober 9.6 pst., 
og har nådd opp i 1268 (1938 =  100). Den største stigning fal
ler på m atvarer. M atvareindeksen steg i septem ber fra  1089 
til 1187 og i oktober til 1309. Siden januar i å r er prisene på 
m atvarer gått opp med 55 pst., mens den generelle indeks -er 
gått opp med 48 pst. Den lønnsauke på 11 pst. som ble gjen
nomført i ju li, er b litt fulgt av en prisstigning på omlag 30 pst. 
Dette bekrefter erfaringen fra  1946 om at prisene ta r  heisen, 
mens lønningene går trappen. Siden begynnelsen av 1946 har 
lønningene økt med 55 pst., mens industriprisene har gått opp 
med 90 pst. og landbruksprisene med 175 pst. Den 5. novem 
ber beslu ttet regjeringen å øke kullprisen fra  1350 fres. til 
2160 fres. p r .tonn. Til nå har kullprisen væ rt subsidiert, og 
dette  har kostet staten 50 m illiarder fres. om året. Dessuten vil 
staten nå spare 20 m illiarder i subvensjoner for im portert kull 
fra  Amerika. Virkningen av prisauken på kull vil utvilsom t 
bli en stigning i prisene på industriprodukter. Det er im id
lertid  erk jen t at det er et m isforhold mellom prisene på indu
strivarer og jordbruksprodukter, idet de siste er for høye, og 
at regjeringen derfor vil tilla te  prisene på industrivarer å 
stige noe, mens den har erk læ rt å ville holde prisene på jo rd 
bruksvarer.

A ndre prisstigninger som er beslu ttet fra  1. november, 
er bl. a. sukkerprisen som er gått opp med 55 pst., fra  37 fres. 
pr. kilo til 58 fres. Det tales også om å aukem etroprisene med 
50 pst.

Datoen for generell lønnsrevisjon som var fastsatt til 1. 
desem ber 1947, næ rm er seg, og en kan gå u t fra  a t Landsor
ganisasjonen vil kreve en betydelig lønnsauke med tilbake
virkende k raft fra  1. oktober. Det er allerede reist krav  om 
at m instelønnen på 7000 fres. pr. m åned skal settes opp til 
10 500 fres. E tter den voldsomme prisstigningen, synes en ny 
generell lønnsauke å væ re uunngåelig.

Ryktene om en forestående devaluering ta r  e tte r hvert 
fastere form. Kom m unistavisen «L’Humanité» skrev den 5. 
november:

«Vi er i stand til å bekrefte at devaluering av franc’en er 
praktisk  ta lt besluttet.»

Avisen nevner at en i bank- og børskretser venter seg at 
pund vil bli fastsatt til 1000 fres. istedenfor som nå 400, og at 
dollar b lir sa tt opp i 350 fres. istedenfor som nå 120. «New
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York H erald Tribune» skriver den 6. november at devaluering 
kan være- innbefattet i regjeringens plan. Med stigningen i 
produksjonsom kostningene må noe bli gjort for å beskytte 
eksporten, og en løsning er tilpasningen av franc’ens verdi i 
forhold til dollar og pund.

• Møtet hevet.

Ettermiddagsmøtet torsdag den 27. november.
Dirigent: Torbjørn Henriksen.

Møtet ble sa tt klokken 14.30. Protokollen fra form iddags
m øtet ble referert og godkjent uten m erknader. — Dirigenten 
m eddelte at samorganisasjonenes representan ter skulle bli 
igjen e tte r m øtets s lu tt i kveld.

Fortsatt behandling av Fagorganisasjonens tariffpolitikk i 1948.
Konrad Nordahl: Vi behandlet ved forrige representan t

skap lønnsstopploven og hele den økonomiske situasjon og en 
ble der enige om det som sekretaria te t også gikk inn for at 
spørsm ålet om lovens forlengelse eller ikke skulle bli fore
lagt dette  representantskapsm øte, sam tidig som en skulle få ta 
stilling til tariffpolitikken i 1948. Dette er altså gjort. Det 
som var forutsetningen for lønnsstopploven var å stanse u t
glidningene i den situasjon som regjeringen sto i. Jeg tro r at 
lønnsstopploven som ble ved tatt i oktober og gitt tilbake
virkende kraft, har ha tt stor betydning, u ten  at jeg skal komme 
næ rm ere inn på det her. Men vi vet at det har væ rt drevet en 
sterk  opposisjon mot loven og vi har få tt protester, som er 
noenlunde enslydende også denne gang, som de var det ved 
forrige representantskapsm øte. Protestene kom m er sikkert fra 
samme sted. Det som går igjen i de alle er at en er enig i stabi- 
liseringslinjen og at prisene må ned. Men da må en også være 
enige om kontrollen. Når det gjelder virkningene av loven, 
så har vi svæ rt få erfaringer i den korte tid den har virket. 
Men i den korte tid som er gått så er det ikke kommet noen 
skriftlige rapporter om at noen har lidt overlast ved denne 
lov. De jeg har ta lt med har ikke m erket loven. Ingen er 
b litt fengslet og in te t av det er skjedd som det ble skrevet 
om. Det foreligger en del henvendelser til Riksm eglingsm an
nen om en del lønninger, men det har ennå ikke væ rt behandlet.
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Jeg kjenner iallfall ikke noe til at R iksm eglingsm annen har 
avvist noen lønninger som følge av loven, slik som det ble 
skrevet om kring loven. S tatsm inisteren har u tta lt seg om 
loven om lønnnsstopp og regjeringen er for a t loven ikke bør 
forlenges og det samme standpunkt har sekretariatet. Den 
har ikke betydning lenger. Skulle den gjøres effektiv, så m åtte 
det utbygges kontrollorganer og det vil bli et både stort og 
kostbart apparat. Jeg  tro r vi kan si a t noe effektivt middel 
i den nåvæ rende situasjon kan den ikke bli. Vi er enig i at 
lønnsaukingene m å knyttes til prisansettelsene. Med rik tig  
lønn m ener vi tariff avtalenes lønninger og så får det bli a r
beidsgiverens sak om han vil betale arbeidere m er i lønn. Men 
ved prisansettelsene regnes bare den tarifferte  lønn. N ar det 
gjelder lønnsutviklingen så er det skrevet atskillig derom. Vi 
har visse holdepunkter i statistikken som viser a t lønning
ene er steget m er enn prisene i de fleste yrker. I gruveindu- 
strien  76 pst. siden 1939, elektrokjem isk utvinning av m etaller 
62 pst., m ekaniske verksteder 59 pst., i den kjem iske industri 
er for en del gruppers vedkommende lønningene ikke steget 
så meget som prisene, men for den elektrokjem iske stor
industri er den steget med 66 pst., papirindustrien, sliperiene 
80 pst., cellulose 70 pst., papirfabrikkene 74 pst. Men en ma 
legge m erke til a t lønningene i papirindustrien  var lave før. 
Videre h a r rem - og læ rfabrikkene m ed 90 pst., garveriene 67 
pst., tekstilindustrien  79, trikotasje 75, skotøy 55 pst. I det hele 
fram går det a t de lønninger som før krigen var lavest er steget 
sterkest og det har jo v æ rt i sam svar med den lønnspolitikk 
vi var enig om. Innenfor nærings- og levnetsm iddelbransjen 
har ikke lønnsauken fulgt prisstigningen på samme måte; I 
m argarinindustrien 45 pst., bryggeriene 44 pst. osv. Nar det 
gjelder kvinnenes lønninger er de prosentvis steget m er enn 
m ennenes lønninger. I Oslo ligger den .g rafiske  industri noe 
høyere enn utenbys. Jeg  nevner disse ta ll fordi gjennom snittlig 
er lønningene steget m er enn den offisielle prisindeks. S ta ti
stikken er allerede så vidt gammel a t den siste 5-øre ikke v ir
ker med her, og delvis heller ikke den 5-øring en fikk i m ars 
måned. Til dette  m ed lønningene — at lønningene er steget — 
kom m er så ferieloven, som også bety r uttellinger, så a t øko
nomisk hvis vi holder oss til prisstigningen og de rene lønns
inntekter, har vi vel lov til å si a t fagorganisasjonen og sam 
funnet for øvrig har gjort e t ganske b ra  fram støt. Nå er ]_eg 
oppmerksom på at en vil innvende at en ma trekke fra
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skattene. Men her må en på den annen side væ re oppmerksom 
på at prisindeksen hvis en ikke benytte t seg av subsidier, ville 
stige. Jeg  tro r vi skal væ re forsiktige med å delta i hylet om 
skattene, som en har hørt til alle tider, helt tilbake til Mose
bøkene. Vi skal ikke klage over skattene, hvis de brukes på 
noenlunde fornuftig  m åte og stort sett m å en kunne si a t det 
gjøres. Pengene er beny tte t til pris-subsidier, til utvidelse og 
forbedringer av de sosiale forhold i landet. D erfor skal vi ikke 
protestere så meget mot skattene. Jeg hadde, og sikkert mange 
med meg, regnet med at i de første årene e tte r krigen m åtte 
vi arbeide for kost og skatter. Det som vi må protestere mot 
e r de som snyter seg unna skatt. H er bør vi henstille til m yn
dighetene å passe på, m en ikke forhindre den sosiale u tvik
ling. Vi skal ennå en gang væ re oppmerksom på at e tter hvert 
vil S taten  ta  m er og m er inn i felleskassen for å ordne de 
sosiale forhold. Det er ikke udelt sym patisk at en slu tter opp 
om hylet t il  de konservative om de høye skatter. N år det gjel
der den økonomiske situasjon så har statsm inisteren om talt 
den og hvor alvorlig den er og jeg vil understreke det. Vi kan 
risikere i løpet av vinteren en viss arbeidsledighet. På enkelte 
om råder viser den seg allerede på grunn av m angel på råstof
fer til produksjonen. Denne arbeidsledighet vil i første rekke 
ram m e den ufaglæ rte arbeidskraft . Dette burde væ re en appell 
til en stor del av ungdommen, som ikke har villet gå inn for å 
læ re noe. De har h ittil kunnet tjene bedre ved å gå direkte 
u t i arbeidslivet. De som ennå har tid  til å læ re noe, bør 
benytte  den anledning. For vi m angler fag læ rt arbeidskraft.

Jeg  nevner dette fordi det nettopp derfor er så alvorlig. 
Det er opplagt at dette  må vi ta  hensyn til når vi skal ta 
bestem melse om tariff ens oppsigelse eller prolongasjon. Og da 
m ener sekretaria te t a t vi anser situasjonen i dag alvorligere 
enn den gang vi behandlet lønnsstopploven. Vi m ener im idler
tid a t loven ikke har den betydning lenger. Men det er også 
k lart at det ligger et stort ansvar på fagorganisasjonen. Skal 
vi holde oss til stabiliseringslinjen eller skal vi b ryte den? 
Alle som har p ro testert har krevd at stabiliseringslinjen må 
holdes, m en siste generalordre fra  den kant er at en m å kreve 
flere penger. Men da vil en få prisstigning og inflasjon. 
S tatsm inisteren nevnte forholdene fra  F rankrike og den om
talte  rapport er u tdelt til representantene. Jeg vil nevne 
et annet land, Island, hvor en har fu lgt den linje ved 
siden av å øke grunnlønningene, så har de h a tt helautom atiske
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lønnstillegg, slik at alle fra  yngstem ann til statsm inisteren har 
få tt tillegg e tte r hvert. Følgen er a t prisene er gått opp og i 
«Verdens Gang» for i går skriver en m ann om prisene på 
Island og artikkelen er riktig. N år Island im idlertid  har k lart 
det så godt, så er det på grunn av okkupasjonen som de har 
tjen t på. Men e tte r som også Island m å innpasse seg til det 
internasjonale leie, så vil de få m erke situasjonen og da vil 
den kunne bli prekæ r. Da vil de m erke den ru lling  som har 
v æ rt mellom priser og lønninger. Det som til i dag er fordelen 
for oss er a t vi har k la rt å holde noenlunde slike priskostnader 
som ikke skiller seg så sterk t fra  andre land. En ansvars
bevisst fagorganisasjon må væ re in teressert i å holde det nå
væ rende prisnivå, hvis en ikke har andre interesser utenom  
de økonomiske. Hvis vi i 1948 kan klare a holde den leve
standard vi hadde i 1947, så tro r jeg ikke vi skal klage noen av 
oss. Vi er oppmerksom på at det innenfor de gjennom snitts
ta ll en regner med kan væ re grupper som ligger lavt. De må 
en finne fram  til, m en en bedring av deres lønnsforhold m å ikke 
føre til a t prisene går opp. Jeg  skulle an ta  at det innenfor 
m ange grupper, hvor en stå r på en lav tim elønn, og hvor en 
ikke har m instelønn, der m å en finne fram  til å hjelpe dem 
under forutsetning av at prisene ikke derved b lir høyere. Meii 
u tover det kan jeg ikke se at vi kan gå til noe i tariffpolitikken 
i 1948. Vi kan ikke gå videre i subsidiepolitikken. Vi må 
komme i balanse, u ten  at S taten  m å gi subsidier. Jeg vil refe
rere følgende enstemmige innstilling fra  sekretariatet:

Idet Representantskapet viser til s itt vedtak av 26. august 
d. å. vil en u tta le  sin anerkjennelse av de bestrebelser som er 
gjort fra  statsm yndighetenes side for å holde stabiliseringslinjen 
og å bringe levnadskostnadene nedover. Levekostnadsindekseii 
er under dette  arbeid b rak t ned fra  162.1 poeng i jun i til 157.4 
poeng for oktober, en nedgang på ca. 3 pst.

I sam svar med uttalelsen fra  Det økonomiske Sam ordnings 
råd av 5. ju li d. å. var det forutsetningen at den m idlertidige 
lov om forbud mot prisauke bare skulle gjøres gjeldende til 
u tgangen av 1947. Representantskapet tok forslaget om denne 
lov til e tterre tn ing  for å b idra sitt til at m yndighetene fikk 
den nødvendige tid  til overveielser og prøving av de tiltak  
som ansåes nødvendig for å senke og stabilisere det alm innelige 
kostnadsnivå.

En viser til disse forutsetninger og beklager a t det enna
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ikke har væ rt m ulig å sette u t i livet den nye ordning av p ris
kontrollen med nye retn ingslin jer for alle kalkyler og pris- 
ansettelser. R epresentantskapet fastholder sin uttalelse i ved
taket av august d. å. om nødvendigheten av en inntektskontroll 
i videste forstand, som gjelder alle grupper og lag av folket.

R epresentantskapet er k jen t med at den utvidede priskon
tro ll vil væ re i fu ll virksom het fra  ny ttår, og at de nye pris- 
forskrifter kan foreligge i løpet av januar 1948.

En finner det natu rlig  a t gjennom føringen av den utvidede 
priskontroll knyttes til sentrale og distriktsvise organer, som 
må bistå priskontrollen m ed fastsettelsen av de lønnsutgifter 
— bygget på gjeldende tariffav taler — som skal legges til 
grunn ved fastsettelsen av prisene.

R epresentantskapet har behandlet spørsm ålet om tariff
revisjonen i 1948 i lys av den økonomiske og politiske situasjon 
hjem m e og ute. Det er helt på det rene a t den økonomiske 
situasjon er m er alvorlig nå enn ved Representaskapets møte i 
august. På grunn av valutasituasjonen og de internasjonale 
forhold er stabiliseringslinjen ikke bare fo rtsatt i faresonen, 
m en det skal y tte rst lite  til for å sprenge den. I m ellom tiden 
er det tred je  5-øres tillegget trå d t i k raft f ra  1. septem ber og 
loven om 3 ukers ferie er g jort gjeldende fra  16. november. 
D ette innebæ rer en stor økonomisk og sosial vinning for lønns
m ottakerne, m en også e t øket press mot stabiliseringslinjen, 
for så vidt det ikke følges av en tilsvarende økning av pro
duksjonen.

En m å derfor væ re k lar over at en alm innelig økning av 
de nåvæ rende pengelønninger ikke kan gjennom føres u ten  å 
slå u t i prisstigning og derm ed økning av levekostnadene.

G jennom  den lønnspolitikk fagorganisasjonen har ført, ei
det siden krigens slu tt lykkes å heve pengelønnen betraktelig. 
Timef or tjenesten  i industrien  m edregnet overtid og akkord var 
i 1939 for m enn kr. 1.62 og for kvinner kr. 0.96 pr. time. I 
håndverket lå gjennom snittsfortj enesten for fagarbeidere på 
kr. 2.15 og for kvinner på kr. 1.05. For 4. kvarta l i fjo r viser 
den offisielle lønnsstatistikk at gjennom snittsfortj enesten for 
m enn i industrien  var steget siden 1939 med 65 pst. og for kvin
ner med 71 pst., idet fortjenesten var henholdsvis kr. 2.67 og 
kr. 1.64. Denne lønnsstigning gir en kom pensasjonsprosent for 
m enn på 109 pst. og for kvinner 119 pst., idet stigningen i leve- 
kostnadsindeksen til 4. kvarta l 1946 er 59.4 pst. For fagarbeidere 
i håndverket er kom pensasjonen 74 pst. og for kvinner 109 pst.
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Timef or tjenesten  var i 4. kvarta l 1946 kr. 3.10 og kr. 1.73. Fore
løpige ta ll for 1. kvarta l i å r viser om trent den samme tim e- 
fortj eneste som for 4. kvarta l i fjor. Men i de ovenfor nevnte 
ta ll har de to siste 5øres tilleggene ikke v irket inn. Det er der
for sannsynlig a t disse ta ll ligger noe i underkant, b lan t annet 
også fordi levekostnadsindeksen i dag ligger lavere enn hva 
den var for 4. kvarta l i fjor.

For å bevare de posisjoner som er vunnet, trygge landets 
økonomiske selvstendighet og avverge inflasjonens u lykker 
må fagorganisasjonens hovedoppgave i dag væ re a m edvirke til 
en økning av produksjonen og gjennom  den skjerpede priskon
tro ll å tvinge levekostnadene ned for derigjennom  ytterligere 
å høyne lønnsm ottakernes kår.

U nder henvisning hertil vedtar R epresentantskapet:
1 Av omsyn til den alvorlige økonomiske situasjon i landet 

kan ikke representantskapet tilrå  noen generell forhøyelse 
av pengelønningene. Det henstilles derfor inntrengende 
til de respektive forbund at det ikke foretas noen alm inne
lig oppsigelse av de tariffav ta ler som løper u t i 1948.

2. I den nåvæ rende situasjon vil hver enkelt tariffoppsigelse 
berøre sam tlig forbund i Landsorganisasjonen. I medhold 
av Landsorganisasjonens lover § 10, pkt. 2, innskjerper 
Representantskapet a t ingen tariffoppsigelse ma finne 
sted, og at ingen lønnskrav reises, u ten  St sekretariatets 
godkjenning er innhentet på forhånd. I de tilfelle hvor 
sekretaria te t på grunn av urim elig lav lønn eUer andre 
særegne forhold godkjenner tariffoppsigelse, ma fagorga
nisasjonens represen tan ter ved eventuell behandling i 
Lønnsnem nda bedømme de særegne forhold og ta  stand
punkt i sam svar med den økonomiske situasjon og Repre- 
sentantskapets vedtak.

3. I sam svar med kongressens vedtak har R epresentantskapet 
in te t å innvende mot a t den m idlertidige lov om lønns
nem nd i arbeidstvister forlenges til 1. februar 1949, og med 
tilføyelse om at så lenge lønnsnem ndloven gjelder skal 
adgang til å si opp tariffav taler gjøres avhengig av sam 
tykke fra  Norsk Arbeidsgiverforening for arbeidsgiverne 
og A rbeidernes faglige Landsorganisasjon for arbeiderne.

Videre at det for arbeidsgiverne eller arbeidergrupper 
som stå r u tenfor disse hovedorganisasjoner kreves sådant 
sam tykke av en nem nd oppnevnt av Sosialdepartem entet.
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Det er sekretariatets enstemmige innstilling. Jeg har alle
rede uttalt meg om punkt 1. Når det gjelder punkt 2 så er det 
en liten «luke», nemlig å kunne ta opp de som ligger urimelig 
lavt. Vi har i og med dette — hvis en får dette ansvar — så 
blir det sekretariatet som må ta ansvaret og være hoggestabben. 
Vi må ta det ansvar som følger av den linje som vi hittil har 
fulgt. Det blir en liten mulighet for de som har urimelige for
hold. Na vil det vel her bli spørsmål om hvilke grupper dette 
gjelder. Jeg vil da si at det fra sekretariatets side ikke vil bli 
gitt tilsagn til noen gruppe, men en vil undersøke deres for
hold, deres fortjeneste, deres yrkes stilling etc., og vi skal 
samvittighetsfullt behandle det sammen med vedkommende 
forbund. Nar det gjelder punkt 3, så har en kongressens vedtak 
om at det ikke må være lønnskamper som hindrer gjenreis
ningsarbeidet. Derfor foreslår vi at Lønnsnemnda gjøres fort
satt gjeldende et år. Det nye er at vi skal søke å holde grup
per som ikke er medlem hos oss under kontroll. Vi har jo en del 
organisasjoner som står utenfor L.O. som styrmennene, P. M. 
Jensens forbund og bankfunksjonærene og spørsmålet for 
disse grupper må da forelegges denne nemnd, hvis de vil ha 
samtykke til å gå til oppsigelse av tariffavtaler. Når det gjelder 
statsfunksjonærene så skal en snart gå i gang med forhandlin
ger. ^En står foran forenkling av lønnsklassene og det er bereg
net å koste Staten 115 mill. kroner, som det er opplagt at Sta
ten ikke vil klare i sin helhet med en gang. Men en har en 
rekke grupper hvis forhold må forbedres. Jeg' kan til slutt 
opplyse at vi har hatt visse konferanser med arbeidsgiverne 
nettopp ut fra hensynet til de dårligst stilte arbeidsgrupper. 
Vi har også talt om likt dyrtidstillegg for kvinner som menn. 
Men det avviste de og framholdt at det var arbeidsgivergrup- 
per som var inne på å ville oppsi tariffavtalen. Jeg vil si som 
statsministeren at vi har merket en viss stramning fra den 
annen side. Vi har sett hvordan de har sluttet seg opp under 
ledelse av N.A.F.s formann. En har inntrykk av at de setter 
sitt håp til valget i 1949, og vi kan nok vente en hardere stil- 
lingtagen fra det hold. Vi har også hatt konferanser om de 
ikke  tarifferte lønninger, hvor kontrollen nå er for lønninger 
over 8 000 kroner. Det vil arbeidsgiverne ha vekk, de vil ikke 
ha den kontroll lenger.

Gunnar Braathen: I tilslutning til dette en del opplysnin
ger om utbyggingen av prisorganene. Statsministeren sa at det 
som var viktig var at vi opptrådte slik at vi fikk tillit og at det
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vi sier i våre opplegg virkelig ogsa blir holdt. Nar det gjelder 
lønnsstopploven har det vært sagt helt til dags dato at den 
skulle falle vekk fra årets utgang. Det holder en. Det vil 
kanskje være en skuffelse for dem, som hadde tenkt seg at de 
ikke ville bli holdt. Loven har gjort positiv nytte og ĵ eg vi 
trekke det fram, nemlig forholdet til bøndene^ Statsrad Oftedal 
sa ved representantskapets møte i august i år at dette skulle 
være «et ankerfeste» for regjeringen og jeg ser av represen
tantskapets protokoll at jeg sa at det var nødvendig for a stoppe 
storbøndene, når det gjaldt deres krav om ytterligere uttellin
ger for korn. Hadde storbøndene på det tidspunkt fatt tillegg, 
så ville ikke skog- og landarbeiderne'gått til prolongasjon. Den 
skulle videre ha til oppgave å utbygge de prisorganer som ma 
til for å få prisene ned. På det felt må det innrømmes at det 
har gått noe sent. Det skyldes mange forhold, bl. a at loven 
først ble vedtatt av Stortinget 15. mai. Det har ikke vært 
mulig for Prisdirektoratet å få revidert sakene. En kan tørst 
regne at det blir satt ut i livet 1. januar 1948. Vi har 70—80 
prisutvalg. Alle kontrollnemnder skal omdannes fra 1. januar 
og videre en rekke andre ting. Videre har vi en revisjon av 
alle prisforskrifter og en reorganisering av hele priskontroll- 
arbeidet. For alle de sentrale prisorganer er sakene lagt til 
rette. I alle disse skal L.O. oppnevne representanter. Vi har 
hatt en del representanter innenfor bygningsindustrien, men 
en hadde de gamle prisforskrifter. Vi kom imidlertid opp i det 
forhold at en ikke hadde funnet fram til de som var kvalifisert. 
Vi må sette inn lønnede tillitsmenn, som ikke er avhengig av en 
arbeidsplass og som forstår arbeidsoppgavene. De kommunale 
kontrollorganer skal reorganiseres. Foruten husleiekontroll 
skal en ha 2 bygningskontrollnemnder. Vi får 2 representanter 
i nemndene og i kontrollorganene. Når det gjelder den almin
nelige avdeling i kontrollnemndene må samorganisasjonene 
sørge for å få med kvinner, som det er tak i. Så har vi revi
sjon av alle prisforskrifter. Jeg kan her innskyte at nar det 
gjelder anleggs- og bygningsindustrien, så foreligger det ut
arbeidet regler for arbeidsgivernes fortjeneste. Han far ikke 
beregne sin fortjeneste på en høyere timelønn enn 3 kro
ner. Der hvor det tjenes mer eller på akkod blir det krone for 
krone. I samband med kalkulasjonen for prisansettelser, sa 
kommer en inn på lønningene. Loven sier at den lovlige lønn 
kan medtas. Hva er lovlig lønn? Vi sier at det skal skje pa 
grunnlag av den tarifferte lønn. Neste skritt er reorgani-
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serm g av prispolitiet. Ved samarbeid m ellom  L.O., Justisde
partem entet og det nye prispoliti blir det så vidt gjørlig søkt å 
ordne det sådan at vi stiller folk til disposisjon, som rei
sende kontrollører. De blir enslags inspektører og jeg  håper 
ogsa at VI får en for bilbransjen, som er et ømt punkt. Videre 
en for treforedlingsindustrien, videre at en får en tillitsm ann  
med 1 et koordeneringsråd. Jeg nevner dette for jeg  tror vi 
her er inne på selve krumtappen. Kan vi her gjøre en innsats 
shk at arbeiderne etter hvert får følelsen av at prisene 
gar nedover der hvor det går an, så vil de også forstå at 
det ikke er riktig politikk lenger å kreve flere penger Bare 
med a koordinere alt dette arbeid vil en mann i L.O. ha mer 
enn fu llt opp å gjøre. D et var også nevnt at vi må gå inn for 
en produksjonsøkning. Næringsindustrien f. eks. er ikke posi
tivt innstilt i en tid som den vi nå har og hvor en nettopp tren- 
ger en øket produksjon. Jeg har deltatt i en kom ité i Samord
ningsrådet, som arbeider med det statsm inisteren uttalte og som  
1 morgen v il bli foredratt i statsråd. Under arbeidet med disse 
ting sa VI at arbeidsgiverne og næringslivets representanter var 
negativt innstilt. De v^r ikke villig  til å diskutere spørsmålet 
om en sikring av arbeidernes andel i en merproduksjon før 
den var brakt opp til nivået før krigen. De v ille  ikke være med 
pa a gi den ene part en fordel allerede fra starten av. Jeg vil 
til slutt uttale at jeg er enig med formannen. Enhver generell 
hevning av lønningene for industrien, v il automatisk utløse 
krav fra bøndene og fiskerne. Det er også avgjørende og vik
tige mom enter som en må se på.

Gunvald Hauge: Jeg er enig med formannen når det gjel
der industriarbeiderne, m en ikke når det gjelder sjømennene. 
Rederne har store fortjenester. Skipsfarten er vel den som er 
palagt de fleste restriksjoner. Men rederne tjener ia llfa ll så 
m eget at de må kunne gi sjøfolkene 48 timers arbeidsuke. 
Videre ma en ordne sjøfolkenes lønninger slik at dyrtidstilleg- 
get inkluderes i lønnen. D et v il ikke bety noen økning i lønn. 
Årsaken til at vi må ha en tariffoppsigelse er at vi ikke har 
noen tro på antisiperte forhandlinger. Vi må kreve hele fag
organisasjonens tilslutning om kravet på 48 timers arbeidsuke. 
Den skal stadfestes. En matros i innenriksfart tjener 130 kro- 
ner mindre enn i utenriksfart og han har en lengre arbeidstid  
Vi ma derfor kreve å få regulert lønningene for innenriks- 
larten. Jeg tror ikke det v il berøre stabiliseringslinjen Jeg  
vil foreslå: & j ■ t

24

«Et av de mest aktuelle spørsmål til kommende revisjon  
i uten- og innenriksfarten er spørsmålet om arbeidstMen og 
bemanningen ombord. Saken har væ rt behandlet på interna
sjonal basis, nå sist på sjøfartskonferansen i Seattle i juni 1946, 
og denne konferansen vedtok en konvensjon om hyrer, arbeids
tid og bemanning som fyller kravene om internasjonale mini- 
mumshyrer på £ 18.0.0. pr. måned, 48 timers arbeidsuke og be
manning som dekker tre-vaktsystem et i alle skip over 500 brt. 
Denne konvensjon er hittil ikke ratifisert av noe land, m en 48 
timers arbeidsuke er gjennomført i U.S.A., Frankrike og Finn- 
land og for m askinistenes vedkom m ende også i Danmark.

I dagene 10. og 11. november d. å. ble det holdt en sjøfarts- 
konferanse i Oslo ledet av statsråd Lars Evensen og med re
presentanter fra sam tlige skandinaviske land representerende 
staten, rederne og sjømennene. Konferansens resultat ble nega
tivt, og det ser derfor ikke ut til at de skandinaviske land i 
nærm este framtid v il ratifisere denne konvensjonen.

Under tariffrevisjonen i 1946—47 var dette spørsmålet det 
mest fornemme konfliktsstoff. Det at saken under tariffrevisjo
nen da ikke ble løst, skyldtes de forventninger en satte til 
Seattle-konferansen i juni 1946, og den senere lovbehandling  
av spørsmålet i Norge. Imidlertid foranlediget Lønnsnemndas 
kjennelse for utenriksfarten en masse protester fra skip, og det 
vil ikke nytte i neste omgang å komme tilbake til sjøfolkene 
og si at arbeidstidsspørsmålet ikke er løst.

Vi anmoder derfor representantskapet om å vedta følgende 
forslag:

1. Representantskapet v il med alle midler støtte sjøfolkene 
i deres krav om 48 timers arbeidsuke under kommende 
tariffrevisjon i 1948.

2. Representantskapet gir samtykke til at D et norske Maski
nistforbund og Norsk Sjømannsforbund kan oppsi sine 
tariffavtaler med sikte på gjennom føringen av dette krav 
og med sikte på nødvendige lønnsreguleringer.»
Sekretariatet  foreslo følgende redaksjon av 5. avsnitt på 

Iste side i innstillingen:
En finner det naturlig at en ved gjennom føringen av den 

utvidede priskontroll knytter denne sammen med sentrale og 
distriktsvise organer, som må bistå priskontrollen med fast
settelsen av de lønnsutgifter — bygget på gjeldende tariffav
taler — som skal legges til grunn ved fastsettelsen av prisene.
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Olav Sletten: Form annen lovet sist å komme tilbake til 
veiarbeidernes forhold. M instelønningene er kr. 1.26 pr. tim e 
+  dyrtidstillegget og de fleste b lir gående på minstelønnen. 
V eiarbeiderne ble på sin post under krigen og gikk ikke over 
på tysker arbeid for å tjene store penger. Som m askinfører har 
jeg  kr. 1.48 +  dyrtidstillegg. For kom m unale arbeidere ligger 
den på kr. 1.70 og mer. Så er det en del entreprenører, de be
ta ler godt og resu lta tet er at de får veiarbeidernes lønns- 
prosent oppover. Med litt godvilje kan en forbedre veiarbei
dernes forhold. Disse skyldes ikke regjeringen, m en de som 
ute i d istrik tene adm inistrerer disse ting og som ikke har in te r
esse av å ordne disse forhold. Jeg har den tillit til L.O. og 
regjeringen at de vil gjøre s itt til å re tte  på forholdene. Re
gjeringen få r ta  en tørn her. V eidirektøren er interessert i 
p rivat entreprenørvirksom het, som f. eks. i asfaltdekker. En 
må sørge for å få lojale folk eller folk som vil følge vår arbeids
linje.

Em il Nyhus: Vi er k lar over a t situasjonen er vanskelig 
og at den m uligens kan bli verre. Men jeg ble forbauset over 
at en foreslår denne lov forlenget. T ror en derm ed å unngå 
spetakkel? Jeg  hadde iallfall tenk t at en kunne få antisiperte 
forhandlinger for forskjellige grupper. For støperienes ved
kommende så går det inn under A rbeidervernloven og vi har 
henvendt oss til departem entet om forkortelse av arbeidstiden. 
Vi har sagt i fra  a t det ikke vil bli noen m indre produksjon 
om arbeidstiden blir nedsatt. Men en synes ikke å tro  det. En 
kunne vel prøve det? Det behøver heller ikke å gripe inn i 
andre grupper innen jernindustrien . Det vi m å ha rede på er 
om vi kan få en gjennom førelse av arbeidstidens forkortelse 
u ten  å forhandle med arbeidsgiverne. Det kan væ re vanskelig
heter, men en skal ikke gjøre de større enn de er. Vi m ener 
det kan gjøres hvis regjeringen vil gå inn for det.

Bendik Øyan: Som representan t for sjøfolkene skulle jeg 
være tilbøyelig til å si a t ingen av de 3 punkter i sekretariatets 
innstilling er akseptable for oss. Men selvsagt vil vi ikke være 
med på sprenge stabiliseringslinjen. Når det gjelder sjøfolk
enes forhold, så m å en væ re oppmerksom på — selv om det 
høres inkonsekvent ut, a t sjøfolkene skal innta en særstilling, 
— at disse i dag ikke er kom met fram  engang til et gjennom 
sn itt av andre arbeideres forhold. Sæ rlig i kystfarten, hvor en 
har kr. 135.50 lavere hyre enn i utenriksfarten . N år det gjelder 
u tenriksfarten  vil sikkert arbeidsgiverne komme med krav
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om å komme vekk fra  krigsrisikotillegget. En lønn av kr. 506.00 
for en m atros er ikke så meget å skry te av og en vil selvsagt 
kreve at risikotillegget inkluderes i lønnen. Vi kan heller ikke 
som på land, bli delaktig i en produksjonsøkning. Vi m å bare 
væ re dyktige sjøfolk. S jøfarten  er en av landets^ viktigste 
innkom stkilder. En m å også væ re oppm erksom  på at e tte r 
hvert som handelsflåten gjenreises så seiler en stadig en strøm  
av nye inn tek ter til landet, og det tilsier at sjøfolkene allerede 
i dag og i m orgen m å væ re med på å nyte godt ay det. Vi rna fa 
adgang til ved de kommende tariffrevisjoner våren 1948 a sta 
noe fritt, så vi kan få overført risikotillegget til den faste hyre 
og få hevet hyrene for innenriksfarten  noe. Sjøfolkene vil ikke 
derm ed sprenge stabiliseringslinjen. Det er en større m argin 
der og som folkene må få nyte godt av.

Bjarne Ddhlberg: E tter statsm inisterens redegjørelse og
Nordahls innlegg så må de fleste væ re enig i sekretariatets inn
stilling. Men det har dette  punkt 2. Vi skal ikke væ re blind 
for a t stabiliseringslinjen har ført m ed seg visse skjevheter, 
hvor ra r t  det enn høres ut. Av Nordahls oppgaver gikk det 
fram  at der hvor S taten  f. eks. gir subsidier, var lønningene 
lave. Våre folk ligger på omlag kr. 120.00 i ukea, u ten  at det 
forskyver seg noe. Noen y tterligere  subsidier går ikke sa stats
m inisteren. Den linje faller altså vekk. Videre har vi m ent at 
om settningsskatten m åtte  kunne bli noe m indre når det gjelder 
denne næring. Den tred je  vei er å gå til prisforhøyelser og den 
kan en ikke følge. Det ville væ re greit om vi kunne fa tilsagn 
her om denne «luke» i punkt 2 kunne gi oss høve til a re tte  pa
noen av skjevhetene.

Thorleif Andresen: Det skulle væ re unødvendig a komme 
inn på de m ange ting som statsm inisteren, form annen og nest
form annen h a r v æ rt inne på, for det k jenner vi til. Jeg går r  
fra  a t en er oppmerksom på at det ligger i pereferien dette  med 
svartebørslønninger. M edlemmene får selv avgjøre om de vil 
si opp tariffene. V årt forbundsstyre er inne på antisiperte for
handlinger fordi det er spørsm ål vi må ha endret. I punk t 2 
sier sekretaria te t fra  at dettes godkjennelse skal innhentes og 
det henvises til § 10, punkt 2 i L.O.s lover hvor det bl. a. heter 
at «gjelder det krav  fra  arbeidernes side om forbedring av lønns- 
og arbeidsvilkår, må innberetning til sekretaria te t gjøres m inst 
1 m åned før k ravet frem settes eller overenskom st oppsies.» Jeg 
tro r  ikke en har den m yndighet som sekretaria te t tillegger seg 
i sin innstilling. Det vanlege er a t en gir innberetning til L.O.
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lor at den kan være med i forhandlingene. Når det gjelder punkt 
3 så er ikke det annet enn voldgift og jeg kan ikke være med 
på en forlengelse av lønnsnemndas virksomhet. Vi var enige 
om å slutte oss om det som var kongressens oppfatning nemlig 
å utbygge meglingsinstitusjonen. Medlemmene må ha det av
gjørende ord. Etter at forbundsstyret har behandlet og tatt 
standpunkt til saken, vil vi at medlemmene også skal ta stand
punkt. Jeg vil innskrenke meg til dette og håper at det vil bli 
gitt en klar fortolkning av loven. Jeg mener imidlertid at for
slaget her står i strid med innledningen. Jeg vil foreslå:

Til punkt 2.
«Gjelder det krav fra arbeidernes side om lønns- og ar

beidsvilkår, må innberetning til Sekretariatet gjøres minst 1 
måned før kravet framsettes eller overenskomst oppsies.»

Idar Nordstrand: I loven om den midlertidige lønnskon- 
troll var tjenestemennene undtatt og det ble sagt sist at Stor
tinget selv hadde herredømme overfor disse lønninger. Når 
loven nå blir opphevet så står ikke tjenestemennene så fritt 
lenger. De kan ikke fremsette omfattende tariffkrav uten god
kjenning av sekretariatet. Vi har nå i I1 4  år hatt gående en 
lønnskomité, mens andre ialfall delvis har fått ordnet 
deres forhold i Lønnsnemnda. Postfolkene er noen av de lavest 
lønnede. Et postbud f. eks. her i Oslo må brøfø seg og familien 
med 100 kroner i uka. Lønnskomitéens innstilling foreligger 
ennå ikke. A v de informasjoner vi har fått framgår det at en 
har sammenlignet våre lønninger med de private og med kom
munale tjenestemenn. Det er sårt å høre av L.O.s formann at 
det at vi vil ha noenlunde samme lønn som andre arbeidere er 
utopi. Det som må være prinsippet er at vi skal opp som andre 
arbeidere og så får en diskutere om hvordan det skal skje. 
Staten er interessert i å ha dyktige folk og slike lønnsforhold 
at de kan trekke disse til seg. Statens tjenere er loyale menne
sker og vil være det fremdeles, men yi vil ha jamnstilling med 
de øvrige lønnsmottakere.

Karl Hammerstedt: Da fagkongressen i 1946 ga sin tilslut 
ning til Lønnsnemnda var det ut fra forutsetninger, som erfar
ingene senere har vist ikke er holdt. Løfterne er ikke innfridd 
Vi er alle oppmerksom på regjeringens vanskeligheter. Stats
ministeren nevnte de mange anlegg som i dag ikke gir inn
tekter. Handelsflåten gir inntekter, men det benyttes til stabi
lisering av handelsflåten. Rederne får dessuten mer moderne 
tonnasje. De står heldigere enn alle andre. Vi er enig i stabili
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sering. Vi er ikke interessert i en kappgang mellom priser og 
lønninger. Men det vi er uenig i er at den merproduksjon som 
skaffes fram skal gå forbi dem som skaper verdiene. Statsmi
nisteren var inne på en omregulering til dollarland. Jeg tror 
det er betenkelig. Vi så hvordan det gikk i England hvor prisene 
steg slik at lånet ble redusert med 30 prosent. Det er reist en 
handelsdelegasjon til Sovjetrusland og jeg mener at det vil være 
av betydning at vi ikke binner oss til noen kant. Jeg håper at 
regjeringen og stortingsflertallet er på vakt når motstanderne 
neste gang er ute med klørne og vil tilrane seg verdier. Jeg 
tror at regjeringen nettopp her har en stor oppgave, så ikke 
arbeiderklassen mister tilliten. Statsministeren var inne på ne
ste valg. Vi vet at motparten lovet mindre skatter og andre ting. 
Det er med oppriktig glede jeg hører at midlertidig lov mot 
lønnsauke skal oppheves. Skattene er store og la oss se den 
kjennsgjerning i øynene. La oss ikke karakterisere det som et 
konservativt hylekor. En skal være forsiktig med å si denslags. 
Det var interessant å høre Gunnar Bråthen og de opplegg som 
gjøres på det felt, for å hindre det tyveri som begåes av mot
parten. Hvis vi kan komme derhen at arbeiderne forstår at 
merproduksjonen og merverdien kommer dem til gode, så vil 
de sikkert også være med på ytterligere å øke produksjonen. 
Jeg vil foreslå:

«Det alminnelige prinsipp for lønnspolitikken må være at 
reallønnen heves for samtlige lønnsmottakere på bekostning av 
profitten og at produksjonsøkningen kommer arbeiderne til 
gode. Dette må garanteres gjennom tariffene ved særlige av- 
taler.

Ved tarifforhandlingene må i første rekke lønnsnivået he
ves ved:

Ytterligere lønnstillegg for de lavest lønnede grupper.
Lik lønn for samme arbeid for menn og kvinner.
Innregulering av dyrtidstillegget i de ordinære grunnlønns- 

satser.
Ved en slik innregulering forutsettes det at kvinner og un

ge arbeidere får samme tillegg som menn.
I overensstemmelse med dette foreslåes at:
«Midlertidig lov om lønnsnemnd ikke forlenges, og at for

bundene stilles fritt i spørsmålet om oppsigelse av tariffene i 
1948.»

Øystein Marthinsen: Statsministeren sa at en skulle tale ut 
om sakene, men det er selvsagt vanskelig på så kort tid og hvor
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prob lem ene e r sa s to re  og vanskelige. D et v a r  d e tte  m ed p ro 
duksjonsfo rho ldene og a t d e t sku lle  s tim uleres. N år v il arbeids
g iverne v æ re  m ed p å  de t?  Jo, n å r  de t je n e r  på  det. Je g  v a r i 
A rbe idsg iverfo ren ingen  i an ledn ing  en  arbeidsg iver som  ville 
oppsette  p roduksjonsprem ie. D en sum  som v a r sa tt opp som  a r 
beidernes g jennom sn ittlige  å rsfo rtjen es te  v a r m eget lav t sa tt og 
jeg  b em erk et det. D et skyldes vel skoft, b le det svart. M en da 
jeg  b en ek te t det, så in n rø m m et de a t de ikke hadde ta t t  m ed 
dyrtM stillegget. D et sku lle  a ltså  legges en  produksjonsbasis, og 
a rb e id ern e  sku lle  få  prem ie. Vi k rev d e  a t basis m åtte  v æ re  
g ru n n lø n n en  og dyrtid stillegge t. M en n å r  a rb e id ern e  ser a t det 
således skal jukses, så b lir  de selvsagt h e lle r ikke in te re sse rt i 
en  p roduksjonsøkning . D et e r ikke b a re  arbeidsg iverne som 
skal ha  fo rtjen esten . D et e r også dem  som sab o terer p roduk- 
.sjonsøkningen ved å fo rh in d re  konkurranse .

P. Ødegård: V årt fo rb u n d ssty re  h a r  b eh an d le t ta riffs itu a - 
sjonen  u t f ra  s ta tsm in is te ren s og fo rm annens syn. M en u t f ra  
vår in d u stris  spesielle stilling , m ener vi a t en  m å ha visse fo r
behold. Vi h a r  d erfo r m en t a t a lle  ta r if fe r  m å tte  oppsies og a t 
lønningene m a b li som  i Oslo og om egn. F orho ldene u to v er e r 
e llers så ro te t. L ønnsnem nda fa s tsa tte  lønn ingene p å  V estlandet 
til k r. 1.50 og kr. 1.60 og d e t v a r noe m in d re  enn  den tid ligere  
gj ennom sn ittsfo rtj eneste. P å  M øre b le den  fa s tsa tt 15 øre lavere  
enn  tid ligere. R esu lta te t ble a t de unge a rb e id er g ikk  fra  b ed rif
te r  m ed o rgan ise rte  arbeidsg ivere  og over til u o rg an ise rte  be
d rifte r . N år det g je lder Ø stlandet så b le lønningene bare  5 øre 
m er enn  pa  V estlandet. Vi m ener a t det h e r m å ku n n e  gå an  å 
u tjev n e  fo rholdene u ten  a t s tab ilise rin g slin jen  sprenges. Skal 
fo rho lde t m ed lønnsnem nd oppre ttho ldes så v il det v æ re  e t 
spørsm ål om den  v il anskue stillin g en  anderledes n å  en  fo r 1 
å r  siden. Jeg  v e t ik k e  om lønnsnem nda h a r  b eh an d le t an d re  
fo rbund  slik  som  de g jo rde det m ed v å rt. Vi h a r  således bl. a. 
få tt  2 no rm alsatser. N år d e t g je ld er de unge arb e id ere  h a r  vi 
k rev d  a t lønnen  skal fastse ttes  e tte r  a ld er og ikke e tte r  h v o r 
lenge vedkom m ende h a r  v æ rt i bed riften . Vi h a r  v idere  m en t 
a t det v a r rik tig  a frem m e k ra v  om lik  lønn for k v in n er og 
m enn som h a r sam m e arbeide.

Andreas  Torp: N år vi h ø rte  s ta tsm in is te ren s redeg jø relse 
fo r den  po litiske  og økonom iske situ asjo n  i landet, så forsto  vi 
a t d e t v a r a lv å r tilstede. Vi forsto  a t d e t v a r ak tiv is te r på  fæ rde, 
som vil b ry te  ned reg je rin g en s p o litik k  og som ikke sk y r noe 
m iddel fo r å slå  ned  på  arbeiderk lassen . D et e r nødvendig  å
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slå ned  på  disse fo reteelser. Jeg  e r enig m ed s ta tsm in is te ren  i 
a t de borgerlige p a r tie r  e t te r  v a lg e t sist, a lle rede  synes å se p a l
m ene v inke seg im øte n å r  d e t g je ld er v a lg e t i 1949. M en jeg  
synes ikke s ta tsm in is te ren  v a r så held ig  n å r  d e t g ja ld t løsn in 
gen av  krisen . H an  sa a t d e t v a r 3 v e ie r a  ga og a t den  positive 
v a r å få  økn ing  i p roduksjonen . M en n å r  d e t g ja ld t hvem  sorn 
sku lle  få  fo rtjen es ten  av  m erp roduksjonen  så v a r h an  ikke så 
tydelig . D et ble n ev n t fo rsk je llige  v a reso rte r og h v ordan  de v ar 
g å tt ned. Je g  tro r  im id le rtid  ikke a t d e t e r de v a reso rte r som 
e r de bestem m ende fa k to re r ru n d t om i de tu sen e r av  fam ilier. 
Da rep resen tan tsk ap e t sist b eh an d le t lønnsstopploven  v a r det 
visse fo ru tse tn in g e r k n y tte t t i l  den. Je g  k an  ikke se a t noe av 
d e tte  e r  im øtekom m et og da kan  en h a  r e t t  ti l  å sp ø rre  om  den 
h a r h a tt  noen  v irkn ing . E n h a r  sag t a t den  h a r h ju lp e t overfor 
dem  som ville  ha jo rd b ru k sp risen e  oppover. D et v a r også n ev n t 
svarteb ø rslø n n in g er hos arbeiderne . D et h a r  im id le rtid  ved 
denne lov v ist seg a t det ikke h a r  v æ rt svartebø rslønn inger 
b land t a rbeiderne . D et b le  også g itt u t try k k  for a t vi ikke kunne 
h a  noen  alm innelig  lønnsøkning. Vel, så få r  vi finne oss i det, 
m en n å r  en  sie r a t det g je ld er arbeiderne , b ønderne og fiskerne, 
så skal en  v æ re  oppm erksom  på a t d e t også er andre. Skal 
den  4. g ru p p e  v æ re  u ten fo r?  Vi h a r ved s ta tens k ra fts ta s jo n e r 
lønn inger som  ligger 1300 k ro n e r u n d er den  van lige beta ling  
ved k ra ftv e rk e r. Jeg  v il stem m e m ot p u n k t 3.

John  W ivegh:  D et k an  ikke undgåes a t en ta r  u tgangspunk t 
i den  b ran s je  en  er ti lk n y tte t. Ikke fo r a t den  skal h a  p rio rite t, 
m en jeg  h a r sag t i se k re ta ria te t og jeg  g je n ta r  det h e r a t det 
k an  ikke v æ re  m eningen  a t en  ubønhørlig  skal ha pro longasjon 
fo r alle. M en da m å en  si det. Jeg  h a r h a tt  an ledn ing  til  å s itte  
i e t p risu tv a lg  og jeg  h a r  fo rsøk t å ta  oppgaven a lv årlig  og jeg  
v il p ås tå  a t v i k jen n e r p risene  b ed re  i tre la s tin d u s trien  enn  de 
som  s itte r  i p risd irek to ra te t. D et v irk e r un ek te lig  noe r a r t  hvis 
m an  skal kom m e opp i den situ asjo n  a t en  h a r lov til  å gi skog
e iern e  e t tillegg  av  k r. 10.00 pr. m», m ens m an  kan sk je  v il si at 
a rb e id ern e  som  fra  fø r av  e r d a rlig  b e ta lt, ikke skal k u n n e  fa 
så pass som  15 ø re p r. m^ u ten  a t en  av  sistnevn te  å rsak  be
høver å  snakke  om p risfo rdy ring . H vis tre la s tp r isen e  m a økes, 
så e r d e t jo  ford i a t skogeierne få r  e t såpass s to rt tillegg  og ikke 
a t a rbeidernes få r  15 øre p r. m ^  H va p risk a lk u lasjo n en e  angår, 
så e r  v i e t av  de fo rb u n d  som  e r b li tt  re p re sen te rt i P r isu tv a l
gene og tø r si a t v i h a r  b eh an d le t p risk a lk u lasjo n en e  p å  en om 
hyggelig  og sam v ittig h e tsfu ll m åte, m en jeg  v il g jern e  g jøre re-
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gjeringen oppmerksom på at det må tas hensyn til våre disenser 
i større utstrekning enn det som det denne gang ble gjort, hvis 
man ikke vil medvirke til å umuliggjøre vår stilling overfor be- 
driftenes representanter i Utvalgene. Det er nemlig brakt helt 
på det rene at en har fastsatt kommende års plankepriser, 
uten å ta hensyn til våre disenser d. v. s. at skogeierne som sam
tidig er plankeprodusenter praktisk talt fikk sine krav gjen
nomført. Kan det ikke bli endret på disse forhold, må vårt for
bund ta konsekvensen av dette og tre ut av Utvalgene.

Klaus Kjelsrud: Det er vanskelig i en diskusjon som denne 
å kunne gå utenom de problemer de enkelte grupper befatter 
seg med. Statsministeren og L.O.s formann har redegjort for 
hele situasjonen og vi har sekretariatets innstilling. Det later til 
at alle er enige i at stabiliseringslinjen skal holdes. Jeg tror det 
kan sies at det som blir trukket opp her betyr det samme som 
Norges væren eller ikke væren. Spørsmålet er da: er vi villig 
til å ta konsekvensen av stabiliseringslinjen? Vårt forbund har 
på sett og vis allerede på et tidlig tidspunkt måttet ta stand
punkt. Vi er ikke kommet her i dag for å klage, men for å 
trekke opp de store politiske linjer. Vi har for vårt vedkom
mende ventilert spørsmålet om revisjon og tariffene for land- 
arbeiderne og jeg vil referere hva Aker lokalsammenslut- 
ning uttalte i et møte 26. september i år: «Da det ikke er 
skjedd nevneverdig forandring i prisnivået etter at lønnsnemn- 
das kjennelse i jordbruket ble avsagt, og under hensyntaken til 
den spendte økonomiske situasjon landet befinner seg i og i 
forståelse med myndighetenes bestrebelser på å mestre denne, 
er møtet av den oppfatning at jordbruksoverenskomstens lønns
satser bør prolongeres for ett år. Dog med det forbehold at så
fremt det blir en alminnelig revisjon av tariffene i industrien 
våren 1948, skal jordbruksoverenskomstens lønnssatser søkes 
regulert tilsvarende fra samme tidspunkt.»

Jeg vil be dere legge merke til det. På Hedmarken behand
let våre medlemmer spørsmålet den 28. september i år og ut
talte: «Møtet vil presisere at landarbeidernes innsats i landets 
næringsliv ikke hittil har vært vurdert etter fortjeneste. Tungt 
og hardt arbeid har vært betalt med dårlig økonomiske og sosi
ale forhold. Landarbeidernes faglige organisasjoner har sett det 
som sin oppgave å bedre disse forhold. Den siste tariffrevisjon 
brakte også landarbeiderne et godt stykke på vegen, men ennå 
er det langt igjen før det kan sies at disse er likestillet med de 
andre befolkningsgrupper. Landarbeiderne er på sin side klar
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over at 5 års krig og okkupasjon har medført økonomiske van
sker som krever de største oppofrelser fra alle befolknings
grupper for at vanskene skal overvinnes.

Den politikk som er staket opp av regjeringen og som går 
ut på å unngå prisstigning, øke produksjonen og legge forhol
dene til rette for en jevn bedring av det økonomiske forhold i 
landet, har landarbeidernes fulle støtte.

Ut fra disse synsmåter vil landarbeiderne fordømme de ak
tivistiske tendenser som er kommet til orde fra storbønderne da 
en mener at disse menn har til hensikt å fremme politiske mål 
mer enn å oppnå økonomiske resultater.

Landarbeiderne er villige til å ta sin del av byrdene med 
gjenoppbyggingen med å vise måteholdenhet i kravene. :Den 
forestående tariffrevisjon bør derfor i første rekke konsentreres 
over å høyne de sosiale forhold, som arbeidstid, ferie og bolig
forholdene m. V. o r 1 1

Derfor gir møtet sin tilslutning til at spørsmålet om full
stendig tariffrevisjon i jordbruket sees i sammenheng med L.O.s 
representantskapa stillingtaken til tariffrevisjon i industrien. En 
forutsetter i alle tilfeller at forbundet tar opp til drøftelser visse 
korrigeringer av månedslønnssatsene for de minste fjøsene og
hushjelpene.»  ̂ » , •

Det er sagt tidligere og det er nødvendig a si det pany at vi 
har klart å reise oss hurtigere enn andre land. Vi er kanskje også 
kommet på høyde med land, som ikke var med i krigen. Ingen 
lider nød. Det kan være smått, det er så. Men om vi tar en pust 
i bakken denne gang, så kan vi få den platform hvorfra vi kan
rykke videre fram.

Lars Evensen, statsråd: Jeg vil nevne noen ord om skipsfar
ten og det sjøfolkene har sagt. Det er riktig at handelsflåten 
seiler inn mange penger, men en skal også se på forholdene 
ellers omkring denne næring. Vi mistet vel halvparten av flå
ten og gjenoppbyggingen av den, assuransesummen dekker ca. 40 
prosent av hva nye båter koster. Det har vært kritisert inn
kjøpet av tonnasje i Amerika. Det er på langsiktig kreditt og 
denne tonnasje er kommet i fart straks. Det har ikke hatt til 
følge noen særlig valutautgang. Når det gjelder nybyggingene 
i Sverige og Danmark og Nederland, så har vi kjøpt og betalt 
stålet for en del bygginger. En hard belastning er det også at vår 
tonnasje var sterkt nedslitt. Ekstraordinære reparasjoner i 1. 
halvår 1947 beløper seg til ca. 80 millioner kroner og hvor vi 
hadde beregnet 75 millioner i løpet av et år. Hvalbåter koster
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2 m illioner kroner mot før under 1 million kroner. Bare en eks
pedisjon i hvalfangsten kom mer på 60 m illioner kroner. Til 
Hauge vil jeg si a t det er feil at stigningen i fraktene har del av 
subsidiene. U m iddelbart e tte r at krigen var slu tt ble det en av
tale mellom de forskjellige land, for å h indre stigning i fraktene, 
og en fikk Um a-ordningén og U m a-frakter og de er frem deles 
gjeldende. Den stigning som finner sted på verdensm arkedet 
vil ikke virke på Norge. Det sk jer en utjevning. H ittil gjelder 
det 37 m illioner kroner og en har anm eldt k rav  på 44 millioner. 
U tjam ningsbeløpet er like stort som selve frak ten  og også eks
portindustrien  ny ter godt av lave frak ter. V erdensm arkedets 
frak ter for kull fra  U.S.A. til Norge betinger 60 kroner pr. tonn 
og de får 43 kroner. N år det gjelder oljefraktene er forskjellen 
enda større, 105 kroner mot 40—45 kroner. Det som for sjøfol
kene er et brennende krav, er 48 tim ers arbeidsuke. Der ble det 
av H andelsdepartem entet nedsatt en komité og hvor Sjøm anns
forbundet var sterk t representert. A rbeidstid og bem anning 
hører her sammen. I skiper over 1200 tonn må det 3 vaktsystem  
både på dekk og i maskinen. Problem et er i alle tilfelle flere 
folk ombord, og det må innredes flere lugarer og skipene må til 
verksted for å omforandres. I det hele er det nokså mange usikre 
faktorer til stede og en av de verste er at det ikke er noen over
gangsbestemmelse. Dette h indrer igjen ratifikasjonen av den 
internasjonale avtale. H verken D anm ark eller Sverige ville 
ratifisere. Men de arbeider for overgangsbestemm elser, som vil 
gjøre det m ulig å ta  det neste skritt. En er enig i prinsippet 8 
tim ers dag. A rbeidstiden fastsatt ved lov og overgangsbestem 
m elser vil gi m uligheter for ratifikasjon. Det kan også væ re 
spørsm ål om ratifikasjon med forbehold av nødvendige frister. 
Det er m ulig at spørsm ålet ventileres på den konferanse som 
nå holdes i Geneve av Jo in t M aritim  Commisjon. Jeg tro r sjø
folkenes sak best kan løses gjennom  den komité som har arbei
det med saka. Jeg  tro r punkt 1 i sjøfolkenes forslag bør over
sendes sekretariatet og sam arbeidskom itéen og behandles av 
L.O., Sjøm annsforbundet, departem entet eller regjeringen. Der
med låser en ikke saken fast. Det bør drøftes på et p raktisk  og 
gjennom førbart grunnlag ved lov, og det er bedre enn ved tariff- 
forhandlinger. Begge eller alle utveier står åpne ved den frem 
gangsmåte som antydet. Sekretariatets innstilling er en nøktern 
og saklig vurdering. Konklusjonen likeledes. Spørsm ålet er 
håndhevelsen av den ventil som er til stede og loyaliteten i for
bundene. Det er det avgjørende.
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Erling Kiil: Da jeg for noen dager siden leste Nordahls u t
talelser om at L.O. ikke ville gå inn for forlengelse av loven, 
spurte jeg meg selv, hva kan årsaken til dette  være. Jeg  hadde 
diskusjonen i forrige representantskap i frisk t minne. Men nå 
forstår jeg det bedre når jeg ser denne innstilling. Jeg  stem te 
for loven den gang og jeg følger sekretariatets innstilling nå. Vi 
er tvunget til å ta  denne linje. Vi kan ikke komme inn i et kapp
løp mellom priser og lønninger. Men det er et annet spørsmål: 
er det rik tig  at vi har låst reallønnen fast der hvor den nå lig
ger? U t fra  det som er opplegget og som er lagt til investering 
og annet. Spørsm ålet er om vi har gapt for høyt. H ar vi ta tt 
gjenreisingen over for kort tid? A lt det andre er bare adm ini
strative ting om hvordan dette  bo skal adm inistrere. Vi m å derfor 
drøfte om vi har ta tt  gjenreisingen over for kort tid  og om vi 
har investert for meget. Jeg  forstår selvsagt godt at en vil 
gjøre pina så kort som mulig, m en spørsm ålet er om vi ikke ved 
å sette så meget i investering er med og setter en nagle i vår 
likkiste. Jeg  vil henstille at en løfter reallønningene noe høyere 
og lar investeringene gå over et lengere tidsrom.

Peder Birkeland: Vi er sikkert enige om at stabiliseringslin- 
jen  må vi følge, hvis vi skal komme helskinnet gjennom  hele 
krisen. Men spørsm ålét er om vi her hjem m e helt og fu llt kan 
stem me opp mot prisstigningen, sett u t fra  det internasjonale 
m arked. Det er et klokt standpunkt at sekretaria te t vil ha lønns- 
stopploven vekk. Men det som da m å gjøres fra  regjeringens 
side, må væ re å beholde lønnsnem nda. I og med punkt 3 så kan 
også L.O. ha kontroll med de organisasjoner som står utenfor 
den. En kan på denne m åte også få kontroll med disponenters 
og aijdres lønninger. Jeg  vil advare mot å stem me imot punkt 
3. Jeg  vil dog nevne en av de grupper som ligger lavt, nemlig 
handels- og kontor. Da vi kom til L.O. så lå lønningene på 170 
kroner. Det er nå bedret, m en de ligger langt under hva andre 
arbeidere har. Våre lønninger ligger på 45 prosent fra  før k ri
gen. Vi m ener derfor at en m å søke å re tte  på de skjevheter som 
er til stede.

Ivar Lie: Jeg skal ikke begynne med å si a t jeg er enig i 
stabiliseringslinjen. Det har mange andre sagt og jeg er enig 
med dem. En skal væ re oppmerksom på at reaksjonen ikke bare 
har få tt vind i seilene, men de konsoliderer seg. Skal vi så 
svare denne pågang med at stabiliseringslinjen skal holdes, at 
en ikke skal øke lønningene, m en la m otparten få det hele? Når 
lønnsstopploven nå skal oppheves, så sier en at den har gjort
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sin misjon. Vi får håpe det. Jeg har h a tt flere oppringninger fra 
arbeidsgivere med forespørsel om de kan gi sine arbeidere jule- 
gratiale, og de harselerer over a t loven setter en stopper for det. 
Lønningene i papirindustrien er lave og jeg tro r ikke det rykker 
noe på stabiliseringslinjen om papirarbeiderne ved tariffrev i
sjonen i 1948 får 25 øre m er pr. time. Jeg er enig med Ham mer- 
stedt i a t stabiliseringslinjen skal holdes, men det m å gjøres slik 
a t m otstanderne ikke kan ødelegge det. Jeg  vil foreslå;

«Skattespørsm ålet er et av de sentrale spørsm ål i den 
politiske diskusjon. Det er ikke om Statens eller kommunenes 
re tt til å utskrive skatter diskusjonen står på, m en den u re ttfe r
dige fordelingen av skattene som vekker  de brede massers 
uvilje. U tviklingstendensen i skattepolitikken går i retn ing av 
at skattebyrdene i stadig stigende grad veltes over på de arbei
dende lag av befolkningen, mens de som eier produksjonsm id
lene unndrar seg sine forplikaelser. Lønnsm ottakerne er i dag 
den folkegruppe som ram m es hårdest av skattetrykket. Det er 
således en av de viktigste politiske oppgaver for arbeiderklassen 
å skape en rad ikal endring i hele vår skattelovgivning og skatte
vesen, slik at det kan tjene en fram skrittsvennlig  utvikling. 
Skattepolitikkens fundam entale prinsipp er at enhver skal be
tale  skatt e tte r sin evne. Men den politikk som er b litt ført h it
til har syndet grovt m ot dette  prinsipp.

Representantskapet vil peke på følgende hovedoppgaver som 
regjering og Storting må gjennom føre straks:

Den viktigste oppgave i den fram tidige skattepolitikk er å 
føre skatteinntektene over fra  de indirekte til de direkte skat
tene. Om setningsavgiften m å oppheves for alle nødvendige for
b ruksartik ler og utlignes som en produksjons- og om setnings
avgift på m indre nødvendige eller direkte luksusbetonte varer.

Det skattefrie fradrag må i første omgang høynes i tilsva
rende grad som prisstigningene har gjort seg gjeldende.

Sam skatten må gjennom føres snarest i stedet for de nå
værende herreds- og statsskatter.

Krigspensjonering og alderstrygdsavgift m å utlignes på 
skattbar inntekt, og ikke som nå på an ta tt inntekt.

Større skattefrie  fradrag gjennom føres for ektefeller som 
begge er i arbeid.

Det m å gjennomføres et m er effektivt bokettersyn og annen 
ligningsrevisjon. Straffebestem m elsene for skattesnytere skjer
pes, navnene offentliggjøres og det m å bli høve til idømmelse av 
fengselsstraff og fradøm melse av statsborgerlige rettigheter i
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særlige tilfelle og bevisste skattesnytere m å fradøm mes retten

^slatlråd^O ftedaL  Noen ord om virkningen av lønnsstopp- 
loven Jeg  vil erk læ re meg enig med Braathen. Jeg  tro r ^en var 
nødvend il i forbindelse med opplegget i år. Det er sa at det ikk 
var noen større tariffoppgjør, men jeg hadde dog et tilfelle 
det var spørsm ål om opptil 50 prosents lønnsforhøyelse og det 
m åtte  vi se på. B oligdirektoratet og Husbanken ha r sendt pris 
S u e t  flere anm eldelser bl. a, når det gjelder oppfdreleen av 
svenskehusene. Det er således bl. a. betalt u t pr. bygg om lag
16 000 kroner for meget. Det er nå ^  ^^gt
Jeg sier dette  fordi det er de som frem deles fastholder at det 
ikke er svartebørslønninger. 7 tim ers dag er nevnt for støpe
riene G ruveindustrien har også sendt k rav  om nedsettelse av 
arbeidstiden og jeg tro r det v il væ re rik tig  a ta  dette  opp pa 
bredere basis og ikke bare for enkelte grupper. Jeg tro r det vil 
v S re  nødvendig å se på arbeidervernlovens bestemmelser. 
W ivegh var inne på skurlastprisen. Vi gikk m eget nøyaktig 
omhyggelig gjennom  hans vurdering. N ar vi ta r  opp saken o 
produksjonsøking, så kom mer en sam tidig inn pa den alrnin - 
lige sysselsetting, og herunder spørsm ålet om a sikre arbeids
kraft for den m er betydningsfulle nøkkelindustri. Ved in im 
sam arbeid m ed fagorganisasjonen haper vi a komme fram

"“ ""D ^Jen ten  foreslo sjømennenes forslag oversendt sekreta
riatet. — Forslaget ble enstem mig vedtatt.

iStTsJc
Dirigenten: 20 talere har nå h a tt ordet og det er fremdeles 

15 inntegnet. Jeg  vil foreslå strek  m ed de inntegnede talere.
Forslaget ble vedtatt. — M øtet hevet.

Formiddagsmøtet fredag den 28. november.
Dirigent: Bernh. Berntsen.

Protokollen fra  gårsdagens etterm iddagsm øte referertes og 
godkj entes u ten  m erknader.

Fortsatt behandling av fagorganisasjonens tariffpo litikk  1948 
Dirigenten: Før strek  ble satt i går var det innlevert ø - 

gende forslag fra  K arsten Torkildsen:
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«Tilføyelse e tte r  fø rste  av sn itt side 3. (P rem issene.)
Ved sådan  p roduksjonsøk ing  m å d e t arbeides fo r a t arbeids

tak e rn e  sikres sin  re ttfe rd ig e  andel i en h v er øking av  b ed rifte - 
nes økonom iske u tb y tte , som  skyldes stigende produksjon.»

K avsten  Torkildsen:  D et e r n a tu rlig  n å r  en  n æ rm er seg 
1948, a t en  d rø fte r den  tariffm essige  situasjon . Vi h a r  32 arb e id s
g ru p p e r og m ange som  ligger p å  en  lav  lønn. Vi h a r  d isk u te rt 
saken  og e r  kom m et fram  til  en  o rdn ing  som  ligger i f lu k t m ed 
sek re ta ria te ts  innstilling . E tte r  å h a  h ø rt de inn ledn ingsfo red rag  
som e r ho ld t her, v åg er je g  ik k e  å gå lenger. I 1945 k a lk u le rte  
en  fo r 1 a V /j år m ed en  subsid iekap ita l av  om lag 400 m illioner 
og en  ten k te  a t en  ku n n e  in n sk ren k e  beløpet. N år vi så ser a t en 
h a r  m a tte t b ru k e  3 m illia rder, k an  noen  da fo rnu ftigv is  m ene a t 
en  kan  gå lenger?  D et e r a ll g ru n n  til å s tanse opp. Feriegodt- 
g jø re lsen  k o ste r også noe. A lt se tt i sam m enheng  g jø r a t en  nød
vendigvis m å resignere. Jeg  fo rs tå r  ikke de som  i dag  s tå r  h e r 
og ta le r  om a t s tab ilise rin g slin jen  m å holdes, m en  likevel vil 
ha  fr i  ta riffrev is jo n . D a sp ren g er vi selv  ram m en  og t je n e r  ikke 
v åre  m edlem m ers in teresser. P u n k t 2 i sek re ta ria te ts  in n stil
ling  g ir en  liten  åpning, og m er k an  d e t ikke væ re. S ta tsm in is te 
re n  sa ogsa a t d e t v a r ikke rom  til  å  g jø re noe m er. Selvsagt 
v ille  d e t h a  v æ rt ønskelig  om  d e t v a r annerledes, m en slik  e r det 
ikke. Vi hadde 3^veier å gå, b le  d e r sag t: resig n ere  og slå leve
s tan d ard en  ned, låne p en g er e lle r øke p roduksjonen . D et m å bli 
den  sis te  vei vi m å gå. Vi så A sk im -arbeiderne  som  gikk  inn  
fo r 10 p rosen ts  øking av  p roduksjonen . V ar ikke d e t en lin je  å 
effek tiv isere  og øke p roduksjonen , slik  a t v a ren e  b le b illigere 
fo r fo rb ru k e rn e?  A sk im arbeiderne h a r v ist veien, d e t k an  gjøres 
m eget også p å  an d re  fe lte r. N år p roduksjonen  økes så skal ikke 
arbeidsg iverne p ro fite re  p å  det, m en arb e id ern e  få  s itt  og sam 
fu n n e t sitt. J eg  tro r  d e t e r  den rik tig e  lin je  som ligger i sek re 
ta r ia te ts  innstilling . G jør den  da  så enstem m ig  som  m ulig, så vi 
s tå r  s te rk t n å r  v i kom m er u t. Jeg  an b e fa le r in n stillin g en  og 
m itt fo rslag  k an  tilpasses d e t e lle r oversendes sek re ta ria te t.

Johs. M. P. Ødegaard: K je lsru d  sa i går a t h an  syn tes d isku
sjonen  d re ide  seg vel m eget om  de enkeltes in te re sse r — sæ rin 
te re sse r — i m o tsetn ing  t i l  d e t heles sam m enheng. Jeg  tro r  ikke 
d e t e r noen som  kan  g jø re  det, slik  som  s ta tsm in is te ren  g jo rde 
d e t i gar. Je g  m a nok fo r m itt vedkom m ende få  kom m e inn  på  
noen en k e lte  saker. Vi h a r  2 g ru p p e r — arb e id ern e  ved veid rif- 
ten  og arb e id ern e  ved bergverkene. N år d e t g je ld er den  fø rste  
g ru p p e  så e r  det vel ingen som  ligger så n æ re  lan d arb e id ern es
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forho ld  som  veiarb e id ern e  S æ rlig  da  de som  e r nødsaget ti l  a 
gå p å  tim elønn  og d e t e r fak tisk  den  største , nem lig  de  som ho l
der veiene vedlike. D e få r  ingen  akkord  og deres lønn  d ekker 
ikke 2 k roner, alle tillegg  ta t t  i b e trak tn in g . V i h a r  h a tt  m ange 
ko n fe ran ser om  disse forho ld  og h a r også h a tt  en  spesiell kon- 
fe ran se  m ed ve iarb e id ern e  og en  e r  b li tt  enige om  a h en stille  til 
se k re ta ria te t om  å  få  oppsi disse arb e id eres ta riff . D et v il ikke 
in flu ere  p å  prisindeksen , så d e r tro r  jeg  en  v il ta le  e t lite  m - 
legg B erg v e rk sin d u str ien  e r en  ty p isk  eksp o rtin d u stri. N a 
ligger d e t slik  an  h e r a t p å  tro ss av  a t b e rg v erk s in d u strien  fa k 
tisk  b efin n er seg i en  h ø y k o n ju n k tu r, så p u s te r  den  tu n g t og a r 
beid ern e  p u s te r  tyngst. Vi h a r  a rb e id ere  som  e r nede i 93 øre 
pr. tim e m ed tillegg. N å e r d e t ingen  som  b e ta le r  sa lav t, m en 
d e t e r  g ru n n lag e t for lønn ingene og fo rho lde t e r a t d e t e r v an 
skelig  fo r denne in d u s tr i å få  a rb e id sk raft. Jeg  er m eget til- 

'  freds m ed s ta ts råd  O ftedals u tta le lse r  i går om  a t en  skulle  se 
p å  a rbe idstiden  i s tøperiene og bergverkene , og a t d ep a rtem en 
te t h a r  adgang t i l  å en d re  bestem m elsene. Jeg  sku lle  ønske at 
den kom ité h an  an ty d e t kom  så sn a rt som  m ulig  og senest innen  
ja n u a r  1948. H vis a rb e id ern e  i b e rg v erk s in d u strien  ser a t deres 
forho ld  skal undersøkes, v il d e t bero lige gem yttene. Da vil de 
ikke ten k e  så m eget p å  en  5-øring m er. Vi h a r ikke ta t t  s tan d 
p u n k t ti l  oppsigelsen av  berkverksoverenskom sten . Vi skai be
h and le  den  sak  e tte r  re p resen tan tsk ap e ts  m øte. S ek re ta ria te ts  
innstilling  åp n e r ikke sto r adgang t i l  å  k u n n e  ga til  ta riffrev i- 
sjoner. M en vi skal v æ re  loyale som alltid . In te t skal sk je  u ten  
a t vi h a r sek re ta ria te ts  velsignelse m ed på veien.

E ugen W iik:  E n b u rd e  n å  k u n n e  innrøm m e a t en  ikke hadde 
b ru k  for lønnsstopploven. E n  h a r  h e lle r ikke b ru k  fo r lønns
nem nda. D et vil også b li e t h isto risk  dokum ent. D et e r  ogsa a r 
beidsg ivernes p ro fitt en  skal reg n e  m ed. N å e r  det sa a t den 
e r b e reg n et ti l  5 p ro sen t i u tb y tte . M en ved siden d erav  legger 
de opp fonds. Vi skal ikke k lage over ska ttene , sier enke lte  
ta lere . M en fo rho lde t e r a t a rb e id ern e  k lag er og b e r oss h en 
stille  ti l  m yndighetene om å skaffe noen le tte lser. E n  m a ra s jo 
na lisere  selve om setn ingslivet. Om  engros-om setn ingen  f. eks. 
b le lag t u n d e r S ta ten ?  F o rslag e t t i l  H am m er sted t v il jeg  stø tte  
u n d er fo ru tse tn in g  av  a t d y rtid stilleg g e t går m n i lønnm gene 
og a t akkordsatsene økes tilsvarende . E n  ta le r  stad ig  om 
u å r handelsflå te , vå rt  lan d  osv., m en jeg  tro r  ikke d e t e r  m ange 
h e r som  eier en  ro b å t engang. Jeg  v il stem m e fo r a t fo rbundene 
få r  fr i adgang t i l  ta riffrev is jo n . D et e r opplag t a t en  ikke vil
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bruke det i utrengsmål. Det er så at vi kanskje lever godt, men 
så arbeider vi også hårdt. Vi har fulgt parolen om økt arbeids
innsats, og folk er så slitne når de kommer hjem at de må sitte 
og hvile en time før de kan spise. Det er kanskje de som ikke 
tror det, men det er dog slik. Vi må gjøre alt for å lette skat
tene, så vi ikke får et tilbakesmeld i 1949.

Statsminister Einar Gerhardsen: Det Eugen Wiik nevnte 
om å få omsetningsapparatet rasjonalisert er ikke en så enkel 
sak at det er gjort på noen timer eller dager å utrede det. Men 
det sitter en komité og arbeider med handelens rasjonalisering. 
Men en skal også merke seg hvor langt en kan gå. Staten kan 
ikke gå lenger før et nytt valg er holdt. Vi må vite at vi har vel
gerne med oss. En bør imidlertid se å arbeide opp forbrukskoo- 
perasjonen. Når det gjelder skattene, så har en arbeidet med å 
forhøye det skattefrie fradrag. En hadde det også fremme, men 
måtte vente til at barnetrygden kunne gjennomføres. Men det 
arbeides videre med den sak. Det går ikke an å si at byrdene 
legges over på arbeiderne. I en annen forbindelse har jeg fått 
noen tall over de som har store inntekter. En inntekt av 12.000 
kroner pr. år i klasse 11 har 5320 kroner i skatt, en inntekt på 
50 00 kroner har 24 912, en inntekt på 200 000 kroner har 152.700 
kroner i skatt eller 76 prosent av inntekten. En som har mer 
enn 1 million kroner i inntekt må betale mer enn han tjener. 
Når en taler om dollarland så skal en være merksam på at del 
ikke bare er Amerika. Sovjet f. eks. forlanger dollar av oss når 
vi handler. Kiil spurte om en ikke hadde gapt noe for høyt i 
gjenreisingsarbeidet. Det kan jo være et vurderingsspørsmål. 
Slik som det er så tror jeg nok at en kanskje både må ta det 
over et lengere tidsrom og enda minske noe på det. Hadde det 
vært slik at reallønnen var låst fast, så ville vi vært et lykkelig 
land. Det som det nå er spørsmål om, er ikke å heve reallønnen, 
men å holde levestandarden. Det er det hele forhold en må se 
på. Den samlede produksjon ligger over førkrigstiden. Men ar
beidseffektiviteten pr. arbeider ligger på 85 prosent. Kan vi øke 
det, så vil levestandarden kunne bedres. Når det gjelder Ham- 
merstedts forslag så synes jeg det er alvorlig at et slikt forslag 
kan fremsettes i en forsamling som denne. Det må være laget 
av en som ikke skjønner noe av det hele, eller som har andre 
interesser, som ikke har noe med vårt land å gjøre. Hvis det 
er noen som har interesse av å oppheve lønnsnemnda så er det 
arbeidsgiverne. En skal ikke stille seg slik at en får en sosial uro 
kanskje som den i Frankrike. Det som skjer i Frankrike ér en
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utvikling mot de Gaulles fazisme og det er kommunistene som 
har skylden for det. Vi har ennå meget ugjort, men vi vet også 
at vi ved samarbeid og ved å skape trygghet kan se framtiden 
i møte med større håp, enn mange andre land. Jeg vil virkelig 
henstille til de av representantskapets medlemmer som har en 
annen oppfatning om å gå sammen og tenke nøye over situa
sjonen.

Torbjørn Henriksen: Det må tas noe hensyn, sa Wiik, og 
jeg er enig i det og særlig i den vanskelige situasjon vi er oppe 
i. Jeg kan ikke forstå annet enn at den linje Hammerstedt, Wiik 
og Lie fremmer er den farligste vi kan velge. Det finnes ikke 
noe land som står så relativt godt som vårt. Det er riktig som 
det er sagt at det er hevning av levestandarden som foreligger. 
Hva gjør en i andre land, som f. eks. Finnland? En kjemper 
for å beholde levestandarden. Og så står en her og vil heve 
lønningene. I Tsjekkoslovakia hvor kommunistene har makten 
i fagorganisasjonen kan en ikke gi noen øking før produksjonen 
er hevet. Og så legger en her fram et slikt forslag som det Ham
merstedt har gjort. Kongressens ånd var at vi så hurtig som mu
lig skulle være med på å bygge landet opp igjen. Det er et hen
synsløst forslag kommunistene kommer med. De appellerer til 
de minst solidariske i landet. De spekulerer i å gjøre det så 
grumset som mulig. Det var en representant på landskonferan
sen av kommunale arbeidere, og som ble holdt i denne sal like før 
representantskapet, som bl. a. uttalte at kanskje det beste var 
å komme helt ned på lavmålet, til det stadium menneskeheten 
en gang begynte sin tilværelse., for så å bygge opp igjen. Slik 
var hans linje. Vår linje er å få prisene ned og så meget de går 
ned, så meget vil vår levestandard heves. Hvem førte kom
munistene kampen mot ved siste valg? Jo, mot Arbeiderpartiet 
og fagorganisasjonen og ikke mot borgerskapet og reaksjonen. 
Det var brodermord de drev mot fagbevegelsen. Jeg vil hen
stille til L.O. og Opplysningsforbundet om straks etter represen- 
tanskapets avslutning å innkalle møter rundt omkring i landet 
og sette saken på plass. Her er et spørsmål som vi ikke kan gi 
etter i. Den foreliggende innstilling er så saklig underbygd som 
mulig. Det er riktig at de grupper som ligger lavt får en for
bedring. Det demonstrasjonsforslag Lie kom med bør vi ikke 
engang stemme over, det bør avvises.

Advokat Sjaastad: Når jeg har tatt ordet i denne saken, er 
det ikke for å si noe om de mange detaljspørsmål som har vært
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nevnt fra  enkelte forbund. De er vanskelige nok og det vil kreve 
megen om tanke å finne fram  til synspunkter som er innbyrdes 
rettferdige og sam stundes samfunnsmessig forsvarlig.

G runnen til at jeg vil si noe er a t mange av innleggene i 
denne saken beveger seg e tte r tankebaner som jeg tro r ville få 
alvorlige følger om det fikk flerta ll i representantskapet.

Gunvald Hauge, sa a t sjøfolkene burde få lønnstillegg. Om 
det er berettiget eller ikke skal jeg ikke u tta le  meg om, men 
derim ot om den m åten han grunnga kravet på. Rederinæ ringen 
hadde så store inntekter, sa han, de kunne betale u ten  å føre til 
prisøking. Det kan vi visst fo rt bli samde om. Det samme syns
punkt gjorde bl. a. Ivar Lie gjeldende idet han snakket pap ir
arbeidernes sak og henviste til papirbaronenes inntekter. En 
kan vel i det hele si det slik at eksportindustrien i dag tåler store 
lønnstillegg uten  prisøking. Jeg  k jenner selv en store rederi- 
bedrift som kunne betale sine arbeider og funksjonæ rer en 
7—8 prosent i lønnstilleg og enda ha tilstrekkelig  til nor
m alt u tby tte  og amortisasjon. Er det u t fra  det synspunkt 
lønnspolitikken skal føres, kan en se bort fra  den solidariske 
lønnspolitikk. Rent bortsett fra  at eksportindustriens enorme 
fortjeneste i dag er begrunnet i de unorm ale høye priser på 
eksportm arkedet som landet igjen må betale tilbake på de unor
m alt høye prisene ved import. Det er derfor i det hele ren t 
ansvarsløs politikk å snakke om fortjenesten  i eksportindustrien 
som grunlag for lønnsfastsettingen isolert i denne del av vårt 
produksjonsliv. M erfortj enesten her må sam funnet ta  inn i skat
ter og la det komme hele vårt sam funn til gode. I samband 
herm ed synes det rim elig å overveie tonnasjeavgift for skips
industrien.

En må e tter min m ening stille det k rav  til sam funnet a t de 
utj evner inntektsfordelingen i sam funnet og at ens inn tek ter 
ikke er avhengig av det yrke en arbeider i. Dette kan gjennom 
føres ved en rik tig  anlagt skatte- og registreringspolitikk i sam 
band med en gjennom gripende inntektskontroll.

Ser en på om det overhodet er mulig å føre en solidarisk 
lønnspolitikk for fagbevegelsen u ten  at et sen tra lt organ har 
ansvaret for det må en e tter min m ening svare avgjort nei. Det 
ble sagt i 1946 at en skulle søke å heve de dårligst lønnede. Jeg 
ser da bort fra  det generelle tillegg. Vi bør vel fort kunne bli 
samde om at revisjonen førte til andre resultater. Annerledes 
kunne det og kan det heller ikke bli, såfrem t en ikke får etab
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lert et sentralorgan som ser det hele i sam m enheng og ta r  an
svaret for sine avgjørelser overfor de fagorganiserte arbeidere.

F ri lønnspolitikk i den forstand at alle kan operere fritt  — 
vil ha en tendens til å bli avgjort e tte r synspunktet tilbud og 
etterspørsel og da vet en a t det b lir a lt annet enn solidarisk. Må 
en først ha et kontrollerende organ — kan det vel neppe innen 
fagbevegelsen selv, stables på bena et m er ansvarlig og sakkyn
dig organ enn sekretariatet.

H am m erstedt og flere med ham  krever kontroll — og han 
gikk så vidt a t han sa — at det var nerven i hele vår sam funns
politikk. Jeg er ikke utilbøyelig her å væ re enig i det. — Jeg 
tro r det e r uhyre viktig og uomgjengelig nødvendig om plan
økonomien skal lykkes. Det forekom m er meg im idlertid at han 
ikke trakk  konsekvensen av dette  sitt syn helt ut. Han vil kon
tro llere alt — fra  priser, husleie, ren ter, men når han kom mer 
inn på noe som ligner behersket lønnspolitikk sier han — fin
grene fra  fa te t — eller rør ikke m ine sirkler.

Er et slikt standpunkt politisk forsvarlig — kan vi på den 
ene side kreve effektiv kontroll og lovhjem m el til tvangsmessig 
nedsettelse og sam tidig si at dette  gjelder bare dem andre og 
ikke oss selv. Kan en vente å beholde den politiske m akt om 
en inn ta r et slikt standpunkt?

D ertil kom mer at det vil um uliggjøre regjeringens politikk. 
Lønningene er en ikke uvesentlig bestandel av prisene og nøye 
kny tte t sam m en med dem. Det ville væ re tangenter som alltid 
vilde fram kalle disharm oni om en ikke her også i noen u t
strekning har m erket for a t lønningene følger de alm innelige 
m ål for sam funnspolitikken.

Jeg  m ener derfor om jeg holder meg til H am m erstedts bilde 
— at hans syn — vilde frem kalle, lam melse i deler av sam funnet 
om det b lir fu lg t og det må alle som nå skal treffe avgjørelsen 
væ re m erksam  på.

Det er nå b litt m oderne og obligatorisk å si at stabilise- 
ringslinjen vil en holde. Jeg  tro r det er b litt sagt så ofte at en 
nå og da får en sterk  m istanke om at somme bare m ener det 
alvorlig. H am m erstedt ville også holde den, bevares, men sam 
stundes la han fram  et forslag til retn ingslin jer i tariffpolitik
ken som jeg går u t fra  at han selv vet hvor m ange m illioner det 
representerer. Jeg  går også u t fra  at han vet det kan innpasses 
i produksjonslivet uten prisøking — im otsatt fall fører det på 
avveie — og da er stabiliseringslinjen hos ham  en frase som 
en bekjenner seg til med m unnen uten  å m ene det. Jeg  synes
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et forslag som rum m er de k rav  han reiser og sam stundes krav 
om oppheving av lønnsnemnda, bedre kan sies å væ re kam p
linjen i stedet for stabiliseringslinjen. K am plinjen er også N. 
A.F. tilhenger av, riktignok går de u t fra  andre prinsipper og på 
andre prem isser, men kamp vil de også ha og ikke re ttere  enn 
jeg kan skjønne faller de ihvertfall samm en på et punk t — 
nem lig i svaret på dette spørsmål: Hvem fører linjen til kamp 
mot. Jeg  tro r ikke det kan gis m er enn et svar: — til kamp 
mot arbeiderregjeringen og den politikk den fører. Det synes 
jeg en bør være k lar over. D erfor er jeg skjønt enig med Kjels- 
rud.

Jon Carlsen: Da jeg hørte Torbjørn H enriksen kunne jeg 
nesten tro meg hensatt til det kapitalistiske Amerika. Jeg trodde 
vi levde i et dem okratisk sam funn og at en ikke skulle bli be
skyldt for b r oder mord. Jeg  vil ha lov til å hevde min oppfat
ning. Nordahl nevnte i går de tillegg vi prosentvis hadde få tt 
og bl. a. at papirarbeiderne hadde få tt 74 prosent lønnsøking. Vi 
skal vel tro statistikken. Vi har også få tt en statistikk  fra  sekre
taria te t om at gjennom snittslønnen for m annlige arbeidere var 
kr. 3.10 pr. tim e og for kvinner kr. 1.73 i 4. kvarta l 1946. Det 
skulle sannelig væ re bra om vi hadde det. Vi ligger ikke på 3 
kroner, m en på kr. 2.60 pr. time. G runnlønnen er kr. 2.40. Det 
er ikke ra r t  å komme hjem  med 75 kroner i uka, når skatten  og 
kontingent er trukke t fra. Det er ikke m eget å gi husmødrene. 
V årt forbund må få tillatelse til å oppsi tariffen. Vi har m ange 
sæ rkrav  som vi har arbeidet med i 20—25 år og som vi må se å 
få gjennom ført. Vi har reist k rav  om en produksjonsprem ie ved 
en rekke bedrifter. Ved noen har vi få tt det gjennom ført, ved 
andre ikke. Jeg  arbeider ved en bedrift tilhørende Union & Co., 
m en å komme med krav  om produksjonsprem ie var det ikke 
tale  om, enda bedriften kunne vise en fortjeneste av 10 m illioner 
kroner. Ved de bedrifter hvor vi har få tt gjennom ført produk
sjonsprem ie har vi oppnådd 10—15 kroner m er i uka. Prisene er 
steget m ed 60 prosent sier en. Husm ødrene sier noe ganske 
annet. Vi burde h a tt en øking av det skattefrie  fradrag  på 60 
prosent, det ville f. eks. for meg ha betydd 240 kroner m indre i 
skatt. Jeg  vil henstille til sekretaria te t samm en med m yndig
hetene å oppta spørsm ålet om det skattefrie  fradrag og at det 
heves med 60 prosent.

Erling Frogner: Ingen er uenig i at stabiliseringslinjen må 
holdes og jeg kan gi min tilslutning til K jelsruds alm innelige 
betraktninger, men jeg kan ikke væ re enig i at vi ikke kan
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trekke fram  enkelte gruppers forhold. G jennom snittslønnen i 
vår industri er kr. 2.40 pr. tim e og 75 pst. av disse bor i byene 
og da kan en forstå hvilken levestandard disse har. For vart 
vedkommende kan vi selvsagt også peke på at lønningene for 
enkelte grupper kan heves u ten  å forstyrre  stabiliseringslinjen, 
men forholdet er like dårlig for alle grupper. De ligger langt 
etter. Det er store grupper som ligger på kr. 2.40 og her m a en 
få en utjevning. Det er m ange som ligger på 5 og 6 kroner og 
de burde da hjelpe dem som ligger under kr. 3.10. For m argarin- 
industrien  har vi arbeidet for produksjonstillegg og det bringer 
oss bare 2—3 kroner uken. Vi har akkorder i dag som faktisk 
ikke dekker tim elønnen. Slike ting bør kunne rettes.

Øistein M arthinsen: De oppgaver som stå r på side 2 i sekre- 
taria te ts innstilling går u t på a t både overtid, nattarbeid  etc. 
e r regnet med. Det er uriktig. En må regne m ed den vanlige 
ukelønn. N år det gjelder punkt 3 i innstillingen sa ønsker 
sekretaria te t den fullm akt som forbundsstyrer og landsstyrer 
nå har når det gjelder å gå til tariffoppsigelse. Det er vel ikke 
noe å si på  det. Men vi håper a t sekretaria te t er velvillig inn
stilt når det gjelder å søke å få forbedret eller re tte t pa skjev
heter. Det er ting  som ikke vil skade stabiliseringslinjen. Når 
det gjelder skatten  som sikkert ga oss nederlaget ved siste valg, 
så er jeg enig i a t det skattefrie fradrag  heves med 60 pst.

Johs. E. Johansen: N år jeg har forlangt ordet er det fordi 
jeg har følelsen av at sjøfolkenes forslag er fortolket pa en 
m åte som vi ikke m ener. Vi vil ikke i en vanskelig situasjon 
sette oss i en særstilling. Tvert imot, vi vil væ re på samme Imje 
som andre arbeidere, som når det gjelder 48 tim ers arbeidsuke. 
Vi kan ikke stilltiende finne oss i a t dette  k rav  forsøkes frem m et. 
Det er på ingen m åte vår hensikt å b ry te  stabiliseringslinjen.

Ivar Lie: N år det gjelder skatten  så er det selvsagt gledelig 
å høre at det er kom itéer og kom m isjoner i arbeid m ed det. Men 
når det f. eks. gjelder sam skatten så sier en a t en ikke har noe 
m andat til det. Det er uforståelig. Trekken i skatt gar opp til 
30 pst av lønnen i direkte skatt og da må det da væ re noe som 
er galt. Det som en nå hører er at broderkrigen skal begynne. 
Det er ikke mot m otparten  en stiller seg til kamp, m otparten
behandler en pent. . -  ̂ u- j  i

G unnar Braathen: Først en opplysning i forbindelse med
Wiveghs innlegg. Jeg  vil gjøre oppmerksom pa at i gar e tte r
m iddag foranlediget jeg en konferanse i P risd irek to ratet 
hvor vi opptok dette  om skurlasten  og vi ble enige om at pa
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det punk t var Wiveghs oppfatning riktig. Beregningsgrunnlaget 
ville neste gang bli ordnet faktisk i overensstem melse med det 
W ivegh var inne på. Dermed har vi løst det stridsspørsmål. Jeg  
forstår kom m unistenes stilling når de legger opp som de gjør, 
sett u t fra  partitak tiske hensyn, men det skjer ikke u t fra  de 
økonomiske forhold for arbeiderklassen. Men se på Finnland, 
hvor den kom m unistiske statsråd  må m ønstre politi og m ilitæ r 
og besette telegraf og telefonen. Når det gjelder den solidariske 
lønnspolitikk så har det vesentlig væ rt beslutninger og m unn
svær og derfor er bl. a. næ ringsm iddelindustrien kom met i den 
vanskelige stilling arbeiderne der står. Vi hadde i fjor mange 
sam m enstøt mellom forskjellige grupper, som m ente a t deres 
forhold var slike at de m åtte  rettes på. Det gled noe u t for oss 
under forhandlingen i fjor. Pengelønningene ble lagt på et plan 
så vi ikke har få tt den prisnedgang på enkelte om råder, som var 
forutsetningen og vår mening. Vi kunne ha tt et billigere 
prisnivå og derved sluppet billigere overfor bøndene, slik 
a t subvensjonen var b litt m indre om pengelønningene ikke 
var lagt på det plan. Dermed ville også skattene ha væ rt 
mindre. E tter diskusjonen her later det til at en vil ha en slik 
omgang til. En vil benytte den «luke» som er til stede i sekre- 
tariate ts innstilling. Skal vi ha en slik omgang til, så vil vi ikke 
evne å gjøre noe effektivt for virkelig å få prisene så langt ned 
som m ulig og derm ed bedre vår reallønn. Vi burde prolongere 
alle tariffer. Jeg  er enig med form annen i a t vi ikke kan gi noen 
gruppe noe tilsagn. Vi må henstille til forbundsstyrene å gå 
inn for prolongasjon.

Bendik Øyan: D irigenten forslo vårt forslag oversendt sekre
taria te t og det er vi med på, idet vi har den tillit til sekretaria te t 
at det vil bli vist det hensyn til sjøfolkene som disse har beret
tiget krav  på. Jeg  m ener også at stabiliseringslinjen skal holdes 
og vil ikke bli s lå tt i hartkorn  med andre fordi om vi frem m er 
det forslag som dirigenten har referert. Det er vel in te t forbund 
som har så m eget bryderi med kom m unistene som vårt.

Konrad Nordahl: Det er sagt så meget, at jeg skal ikke 
hefte tiden stort lenger. Det har væ rt en saklig diskusjon som 
viser a t en ligger på et høyt nivå. Men alle som erk læ rer seg 
for stabiliseringslinjen, når de kom m er til sine egne forhold så 
m ener en at der må det gjøres noe. En får nesten inn trykk  av 
at det er en budsjettbehandling, hvor en foreslår enkelte poster 
nedsatt for å legge det på andre poster. N år det gjelder stats
funksjonæ rene så er mange av dem så dårlig lønnet a t hvis det
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er m uligheter, så må disses forhold rettes på. Jeg  kan godt 
erklæ re a t sekretaria te t er enig i så langt det er m ulig å 
tøye Staten, skal statsfunksjonæ renes lønninger bedres. Men 
en skal også væ re oppmerksom på at en arbeider ikke all
tid har en lik  gjennom snittlig , tim elønn hele året. S ta ts
funksjonærene kan regne med en fast årslønn. Vi er interessert 
i å bedre statsfunksjonæ renes kår. N år det gjelder det Nyhus 
var inne på for støperiene og Ødegaard for gruvene, så vil det 
ikke kunne løses ved tariffrevisjon. Spørsm ålet om forkortelse 
av arbeidstiden av helsemessige grunner må gjennom føres av 
Staten. Det m å kreves av departem entet a t det går inn for dette.
I Sverige er det samme forhold gjeldende. Det er nesten um ulig 
å få nye folk inn i støperiene enda lønningene der ligger bedre 
an. En er redd for sin helse. Jeg  anbefaler at departem entet 
nedsetter en kom ité for å behandle den sak u t fra  helsemessige 
hensyn. Lie talte  om arbeidsgivere som ville gî  julegratiale. 
Ja  vi k jenner disse arbeidsgivere. Det er så le tt å si at en vil 
gi gratiale når en vet a t det er ulovlig. Det er bare agitasjon. 
En skal ikke ly tte  til de hyrdetoner. Det er ikke så sikkert at 
de ville gi ju legratiale  hvis de hadde h a tt lov til det. Så var det 
skattene. Det er sikkert ikke noen som ikke klager over skatten. 
Da jeg fikk skatteseddelen hoppet jeg høyt, men da sinnet var 
gått av meg, så satte  jeg meg til å tenke over om det ville ha 
b litt m indre skatt om en annen regjering hadde sittet ved m ak
ten, f. eks. høyre eller kom m unistene. Den ville nok ikke ha 
b litt m indre. Det er opplagt a t vi må gå inn for en lettelse, men 
en kan ikke derved skade de oppgaver og de form ål som pengene 
skal gå til. Så var det Øistein M arthinsen, som m ente at tallene 
ikke ga et rik tig  bilde. De ta ll vi har oppgitt er bygget på det 
prinsipp: den hele gjennom snittsfortjeneste. En har alltid  b ruk t 
det prinsipp. Vi brukte  det samme ved forrige tariffrevisjon og 
det har neppe skadet de lavest lønnete arbeidsgrupper. Så var 
det Lønnsnem nda og Ødegaard i T reindustriarbeiderforbundet. 
Du fikk jo anledning til å føre konflikt. Jeg  tro r ikke det resu l
ta t  ble bedre enn det du fikk i Lønnsnemnda. Eugen W iik talte  
om å ro. De som i sin tid  var for lønnsstopploven holdt nå på å 
ro m ente han og de ville kanskje en dag ogsa ro nar det gjaldt 
Lønnsnemnda. Hvis vi fo rtsatt får beholde flerta lle t så har vi 
ikke behov for Lønnsnem nda lenger. Vi har ha tt m ange tilfelle 
hvor forbundene selv har v æ rt de som har v illet gå til Lønns
nem nda og ikke til konflikt. Det er det faktiske forhold i p rak 
sis. N år det gjelder de næ ringer som tjener godt, så tjener de
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på sam funnets nød. Jeg  vil påstå a t 100 £ for fe tt og de skips- 
frak ter etc. som betales er svartebørspriser, som m edvirker til 
å fordyre hele det internasjonale varem arked og derm ed for 
prisene i sin alm innelighet. Det er et usunt forhold. Før vi kom
m er vekk fra  de internasjonale svartebørspriser før kom mer vi 
ikke fram.

Votering.
Gunvald Hauges forslag ble enstem mig oversendt sekreta

riatet. — Ivar Lies forslag ble likeledes enstem mig oversendt 
sekretariatet. — Ved alternativ  votering mellom Thorleif A ndre
sens og sekretariatets innstilling punkt 2, ble sekretariatets inn
stilling ved ta tt mot 13 stem mer, som ble avgitt for Andresens 
forslag. — P unkt 3 i sekretariatets innstilling ble ved ta tt mot 7 
stem mer. — K arsten  Torkildsens forslag ble vedtatt. — Likeledes 
ble den redaksjonelle endring i prem issene — avsnitt 5 — ved
ta tt. — (Dette avsnitt fikk følgende ordlyd: En finner det 
natu rlig  at en ved gjennom føringen av den utvidede priskontroll 
k ny tte r denne sam m en med sentrale og distriktsvise organer, 
som m å bistå priskontrollen med fastsettelsen av de lønnsutgif
te r  — bygget på gjeldende tariffav ta ler — som skal legges til 
grunn ved fastsettelsen av prisene.)

Ved navneopprop  ble det stem t over sekretariatets innstil
ling punkt 1 og H am m erstedts forslag. Sekretariatets forslag 
ble ved ta tt med 108 mot 14 stem m er, som ble avgitt for Ham 
m erstedts.

For sekretariatets innstilling.
Følgende 108 representan ter stem te for sekretariatets inn

stilling, punk t 1: Johs. M. P. Ødegaard, Peder O. Moan, Olav 
Sletten, Ole Halden, B jarne Dahlberg, Nils Hovland, W italis 
Andersen, Lueie Andresen, K. Hjørnevik, B irger Arnesen, Øi
stein M arthinsen, P e tte r Aarsand, H alfdan W igaard, F ritz  
Hannestad, A ndreas Torp, Bj. K lafstad, A ndreas Haugen, Emil 
Nyhus, N. Heggland, Peder Birkeland, Johan Moksnes, K nut 
Næss, Annanias Iversen, P. Aasvestad, Nils Madsen, John  Wi- 
vegh, M agne A. Schei, Johs. Helle, Bernh. Foss, Ole Hauan, M. 
Trana, Erling Kiil, Axel Nilsen, E. K. Hansen, A nker Nord- 
tvedt, Olav Varberg, K ristoffer Jakopsen, Helm er Karlsson, 
K arl Furuskjegg, Hans K arlsen, Sverre Eggen, B jarne Vatne, 
Eivind Nilsen, M. Heggestad, Sverre Thon, Rolf Gammeleng, 
E rling Frogner, Nils Nilsen, Th. Egeland, Johan K arlsen, Klev- 
foss, Ludvig Johansen, Olav Hindahl jr.. Idar N ordstrand, Bendik
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Øyan, Idar Hamsås, Gunvald Hauge, Joachim  Dahl, Axel Erich- 
sen, Røseth, Klaus Kjelsrud, P. H. Vestad, Anton Andresen, J. 
Helle, W alther Broe, Olav Bruvik, H jalm ar Romslo, Agnes 
Simensen, Thormod Halvorsen, Axel Eeg, G. Larsen, G erhard 
Olsen, Ludvig Hansen, Ja n  Johnsen, P. Ødegård, Hustad, Johs. 
E. Johansen, Grossner Nilsen, Oscar Lauritzen, G unnar Disen- 
åen. Kr. Gundersen, M artin  Haugen, Ole Andersen Kiste, John 
A. Johnsen, G erhard Solli, Sev. Kristensen, Olav Adnesen. 
Bernh. Berntsen, A nker Johansen, A rne Forseth, Per Johan
sen, Konrad Karlsen, A lf Olsen, Thoralf Albrigtsen, Konrad 
Nordahl, G unnar Braathen, I. B. Aase, Elias Volan, Chr. Hen
riksen, M alfred Bergseth, Hans Hegg, K arsten Torkildsen, 
Torbjørn Henriksen, Rasmus Rasmussen, A rthur Ruud, Leif 
S. Olsen, A lfred Ljøner, Edv. Stenklev, A lfred Nilsen.

De 14 representan ter som stem te for H am m erstedts forslag 
var følgende: M alvin Knudsen, Ole Engeli, E inar Olsen, Alf 
Pettersen, K arl Ham m erstedt, Thorleif Andresen, Eugen Wiik, 
K ristian  W. Olsen, Jon Car Isen, Paulus Andersen, Olaf Skram - 
stad, Daniel A braham sen, O tter Boberg, Ivar Lie.

Følgende representan ter var fraværende: Dagfinn Øksne- 
vad, Eivind Engebretsen, E inar Helmersen, Ingvald Haugen, 
Lars Evensen.

P unkt 4: Endringer i fagorganisasjonens pensjonskasse.
Følgende forslag til lover for den norske fagorganisasjons 

Pensjonskasse forelå:
§ 1.

Den norsk Fagorganisasjons Pensjonskasse er en av Arbeidernes 
faglige Landsorganisasjon og de denne tilsluttede forbund garantert 
kasse, som har til formål å betale pensjoner etter nedenstående regler 
til tillitsmenn og funksjonærer i fagorganisasjonen og deres etterlatte. 
Kassen er et selvstendig rettssubjekt med eget styre, egne lover, egen 
kasse og egne regnskaper. Kassens midler kan bare anvendes til utbe
talinger som nærmere angitt nedenfor i disse lover og til dekning av 
nødvendige administrasjonskostnader for kassen.

§ 2 .
Arbeidernes faglige Landsorganisasjons sekretariat er styre for 

pensjonskassen. Styret tiltres av en representant for de pensjonsfor- 
sikrede funksjonærer, valt av og blant disse. Valget foretas for kon- 
gressperioden ved skriftlig avstemning. De pensjonsforsikrede funk
sjonærer velger for samme periode og på samme måte et utvalg på 3 
medlemmer, som har i oppdrag å fremkomme med innstilling på styre
representant for de pensjonsforsikrede funksjonærer. Innstillingen skal 
inneholde 3 navn. Første innstilling utsendes av den av styret nedsatte
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forberedende pensjonskom ité. Bå samme m åte velges 2 varam enn for 
funksjonæ renes styrerepresen tan t. Valget av futiksjonæ renes rep re
sen tan t foretas um iddelbart e tte r valg av sekretariatsm edlem m er og er 
gjeldende for kongressperioden.

In te t medlem av sty re t kan  delta  i behandling av en sak som ved
rø re r hans personlige pensjonsforhold, eller hvor han  for øvrig e tte r  
vanlige regler kan  anses inhabil.

S ty re t fo rvalter kassens m idler e tte r  gjeldende lover og bestem 
melser. F or a t s ty re t skal væ re beslutningsdyktig, må m inst 7 m edlem m er 
væ re til stede. .

Kassens m idler settes inn i bank  eller anbringes i s ta ts -  og hypo- 
tekobligasjoner eller andre verd ipap irer som foraikringslovgivningen 
sidestiller med disse ved anbringelse av forsikringsm idler.

S ty re t u ta rbe ider h vert å r  innen m ars m åneds utgang beretning 
og regnskap for kassens v irksom het i det forløpne år. Pensjonskassens 
regnskaper revideres av A rbeidernes faglige Landsorganisasjons revi- 
sjonskontor. E t eksem plar av styrets beretning og regnskap bilagt med 
revisjonsinnberetning sendes Sosialdepartem entet.

S tyrets beretning og regnskap skal væ re tilgjengelig for de pen-
sjonsforsikrede. , , , , , , ^

S ty re t velger et utvalg  på 5 m edlem m er til  å forberede sakene for 
styret. Funksjonæ renes rep resen tan t er selvskrevet som 5. medlem av 
utvalget.

§ 3. . .  V, •
Pensjonskassen om fatter funksjonæ rstillinger og tillitsverv  i A rbei

dernes faglige Landsorganisasjon og tilslu ttede forbund og sam organisa
sjoner, hvor stillingen er vedkom m ende funksjonæ rs hovederverv. For 
disse er m edlem skap i kassen obligatorisk, kfr. § 6. Pensjonskassen om
fa tte r ikke valte  eller ansatte  tillitsm enn og funksjonæ rer hvis funk
sjonstid  e r  av m idlertidig art. De av fagforeningene valte tillitsm enn 
og ansatte  funksjonæ rer fritas fbr obligatorisk m edlem skap i pensjons
kassen. Dog h a r  fagforeningene adgang til e tte r  søknad til kassens styre 
å få fastlønnete tillitsm enn og funksjonæ rer opptatt som m edlem m er 
så fram t disses stillinger er vedkom m endes hovederverv. Ved opprettelse 
av nye stillinger eller lønnete tillitsverv , ved tilm elding av nye organi
sasjoner eller hvor det ellers kan foreligge tvil, avgjør pensjonskassens 
styre hvorvidt en stilling eller e t tillitsverv  går inn under pensjons
kassen. S tyrets avgjørelse e r  ikke gjenstand for anke.

Hvis noen tillitsm enn eller funksjonæ rer som h a r sitt m edlem skap 
i orden i pensjonskassen før disse ved tek ter tre r  i k raft, går ay  rned 
pensjon ved oppnådd alder eller fylte 65 henholdsvis 60 a r  og ikke h ar 
oppnådd 20 å rs  m edlem skap i pensjonskassen, e r  vedkom m ende organi
sasjon forp lik tet til å innbetale i pensjonskassen prem ie for det an ta ll a r  
vedkom m ende m angler p å  opptjeningen, pluss de 5 pst. av lønnen pr. 
å r  som er  organisasjonens tilskudd.

Hvis der velges e ller ansettes tillitsm enn og funksjonæ rer som har 
nådd  en alder hvor det ikke kan oppnåes en tjeneste tid  av 20 a r  ved 
fylte 60 henholdsvis 65 år, er den organisasjon som velger eller ansetter 
disse på sam m e m åte forplik tet til å  innbetale i pensjonskassen prem ie 
for det an ta ll å r  vedkom m ende m angler på opptjeningen av de i ved
tektene bestem te 20 år, pluss 5 pst. av lønnen som er organisasjonens 
tilskudd til pensjonskassen.
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§ 4.
a. Kassens m edlem m er betaler til pensjonskassen 5 pst. av den lønn 

de til enhver tid  h a r  i organisasjonen, begrenset oppad til kr.
1 200.00 pr. å r  heri m edregnet dyrtidstillegg. Betaling for overtids
arbeid, honorarer eller andre tilfeldige in n tek te r m edregnes ikke 
som forsikringspliktig  lønn.

b. A rbeidernes faglige Landsorganisasjon betaler til pensjonskassen 
et beløp svarende til 5 pst. av den sam lede lønn hvo retter det inn 
betales prem ie til pensjonskassen.

c. N år nye forbund eller foreninger tilslu ttes Landsorganisasjonen og 
derm ed kom m er inn  under pensjonsordningen, betaler disse ved 
tilm eldingen et engangstilskudd svarende til 20 pst. av d e t beløp 
som b lir beta lt u t til lønninger til forsikringspliktige tillitsm enn 
og funksjonæ rer det siste å r  før tilm eldingen.

O ppretter beståendjei organisasjoner nye stillinger, betales på 
tilsvarende m åte e t engangstilskudd av 20 pst. av årslønnen for den 
nye stilling inklusiv personlige tillegg og dyrtidstillegg.

d. Forbundene e r  overfor pensjonskassen ansvarlig  for a t de i fo r
bundet ansatte  tillitsm enn og funksjonæ rer oppfyller sine forplik
te lser e tte r  fo ranstående bestem m elser. P å  samme m åte er L ands
organisasjonen ansvarlig  for a t denne og sam organisasjonene opp
fy ller sine forp lik telser overfor pensjonskassen.

S tyret kan  fo r øvrig pålegge nye forbund eller foreninger ekstra - 
innbetalinger dersom  det ved forsikringsteknisk  beregning ved 
innm eldingen viser seg a t de nye m edlem m ers pensjonsrettigheter 
på grunn  av alder og tjeneste ikke kan ansees dekket ved inn
betalingene til kassen for disse medlem mer.

e. Ved ansettelse av tillitsm enn og funksjonæ rer som er over 45 hen
holdsvis 40 å r  og ikke oppnår 20 å rs  tjeneste  ved fylte 65 henholds
vis 60 år, e tte rbe ta le r vedkom m ende organisasjon til pensjons
kassen den forsikringsprem ie som skulle v æ rt be ta lt i de å r  den 
ansatte  ikke h a r  v æ rt i stillingen i det m anglende tidsrom . Prem ien 
b lir i disse tilfelle å betale e tte r den lønn som er  b litt fastsa tt 
for stillingen i de t å r  ansettelsen finner sted.

F ra tre r  en tillitsm ann eller funksjonæ r sin  stilling e tte r å ha 
s tå tt i pensjonskassen i 20 å r  og ikke oppnådd pensjonsalderen, kan 
sty re t m ot søknad fra  vedkom m ende fa tte  beslu tn ing om a t m ed- 
lem m et b lir  fo rtsa tt stående i pensjonskassen m ot å innbetale den 
prem ie som gjelder for fo rtsa tt opparbeidelse av re ttigheter i pen
sjonskassen.

f. F ra tre r  en pensjonsf or sik ret sin stilling i organisasjonen før ved
kom m ende h a r  oppnådd å  bli pensjonsberettiget, eller søknad om 
fo rtsa tt m edlem skap ikke e r  innvilget, få r  vedkom m ende tilbake
beta lt de t innbetalte forsikringsbeløp.

Hvis en pensjonsforsikret e tte r  fra treden  gjennom  vedtak  av 
sty re t h a r  få tt adgang til fo rtsa tt å  stå  tils lu tte t kassen, beregnes 
prem ien på grunnlag  av den lønn vedkom m ende hadde i hans tid 
ligere forsikringspliktige stilling  i organisasjonen. U tbetaling av 
pensjonen beregnes m ed 60 pst. av den lønn vedkom m ende tidligere 
hadde, dog slik a t pensjonen begrenses oppad til kr. 6 500.00 pr. år, 
jfr. § 8 a.
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H v is  e t  u ttrå d t m ed lem  p å  n y  trer  in n  i s t i l lin g  som  går m n  
u n d er  p en sjo n so rd n in g en , m ed reg n es v ed k o m m en d es t id lig ere  b e 
sk je ft ig e lse  ik k e  i  den  p en sjo n sb etin g ed e  tjen es te tid  m ed  m indre  
d et tilb a k e b e ta lte  b e lø p  på n y  in n b e ta le s  i  k a ssen  p lu ss  fo rsik rm g s-  
p rem ien  i den  p eriod e  v ed k o m m en d e  h ar  s tå tt  u ten fo r  p en sjo n s
kassen .

§ 5.
D et p å h v ile r  o rg a n isa sjo n en e  gjen n om  d e  resp ek tiv e  forbun d  og  

L an d sorgan isasjon en  v e d  h v e r t års u tg a n g  å  isende in n  t il p en sjo n s
k assen  sp es if ise r t o p p gave  ov er  a n sa tte  tillitsm e n n  og fu n k sjo n æ rer  m ed  
a n g iv e lse  av  n avn , a ld er  og lø n n  for h v er  e n k e lt  fa stlø n t tillitsm a n n  
og  fu n k sjo n æ r, sa m t h v ilk e n  tid  v ed k o m m en d e  b le  an satt, og fo r  t i liite -  
m enn som  v e lg es, fo r  h v ilk e t  tid sro m  v ed k o m m en d e  er  v a lt, sa m t øvr ig e  
o p p ly sn in g er  e ller  erk læ rInger so m  p en sjo n sk a ssen s  sty re  m a tte  for  
lange. E nd rin ger i de så led es  m ed d e lte  o p p g a v er  i a rets  løp  sk a l *P®d- 
d e les  t i l  p e n sjo n sk a ssen s  sty re  sen est v e d  u tg a n g en  a v  den  m åned  
en d r in g en  b le  fo reta tt.

§ 6 .
T illitsm e n n  e lle r  fu n k sjo n æ rer  som  er  m ed lem m er  av  and re g o d 

k je n te  p en sjo n sk a sser , k a n  ik k e  ta s opp som  m ed lem m er  a v  den n e kasse .

§ 7.
a. A ld ersp en sjo n  b e ta les  e tte r  fø lg en d e  regler:

R etten  t i l  p en sjo n  in n trer  for m a n n lig e  e tter  fy lte  65 ar, for  k v in n e 
lig e  e tte r  fy lte  60 'år. ,
1. T illitsm e n n  og fu n k sjo n æ rer  so m  fra trer  sm e  s t i l l i n p r  e tter  

m in st 20 års t je n es te tid  i fa g o rg a n isa sjo n en  og har  fy lt  65 h e n 
h o ld sv is  60 år, har  rett t il  p en sjon . D og  k a n  en  tillitsm a n n  e ller  
fu n k sjo n æ r v ed  fy lte  60 år  h v is  h a n  h a r  in n b e ta lt prem ie  for  
20 års t je n es te tid  og  fra trer  s in  st il lin g  i o rgan isasjon en , e tter  
sø k n a d  få  u tb eta lt  p en sjo n  se lv  om  d e n  p en sjo n sb ere ttig ed es
a lder  er  fa s tsa tt  t il  65 år. .

2. Er e t  m ed lem  e tte r  oppnådd p en sjo n sre tt g å tt o v er  i an n en  s t i l 
lin g  og i den n e s t il lin g  oppnår en  lø n n  sv a ren d e  t il  d e t p en sjo n en  
er fa s tsa tt  til, opp hører p en sjo n sk a ssen s p lik t t i l  a  b e ta le  p e n 
sjon  i d en  tid  v ed k o m m en d e  har d en n e  stillin g .

b. F ratrer  e t  m ed lem  sin  stillin g  ford i h a n s a r b e id se v n e  er  g a tt tapt 
e lle r  er  b litt  v e se n tlig  n ed sa tt gru n n et s y k d o m  e lle r  in v a lid ite t , kan  
sty r e t  e tter  sø k n a d  fra  ved k o m m en d e  in n v ilg e  in v a lid ep en sjo n  e tte i  
følgcndG rGgløn
1 In v a lid ep en sjo n en  b e ta les  i a lm in n e lig h e t ik k e  fø r  in v a lid ite ten

h a r  fo ra n led ig e t m in st 1 års arb e id sfra v æ r, dog k a n  sty ret i  sp e 
s ie lle  t i lf e l le  in n røm m e p en sjo n  fra  e t  t id lig ere  tid sp u n k t, sæ rlig  
h v is  d e t e r  gru n n  til å an ta  at d er  fo re lig g er  e t  n æ rm ere  å rsa k s
fo rh o ld  m ello m  in v a lid ite te n  og tjen esten . , , ,

2. V ed  søk n ad  om  in v a lid ep en sjo n  m å m ed lem m et u n d erk a ste  seg  den  
leg eu n d ersø k e lse  so m  sty ret f in n er  n ø d v en d ig , og  e lle r s  sk a tte  de  
o p p ly sn in g er  isom sty r e t anm od er  om . B lir  in v a lid ep en sjo n  in n 
v ilg e t, p lik ter  den  p en sjo n erte  å  u n d erk a ste  se g  leg ek o n tro ll ay  
den  leg e  som  sty ret godk jen ner, og  så  o fte  s ty r e t fo r la iig er  det.

3. V iser  d et seg  v ed  in n h en ted e  ie g e -e r k læ r in g e r  e lle r  andre pPP" 
ly sn in g er  a t d et e r  in n tråd t v e se n tlig  foran d rin g  i e t  m v a lid e -
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p en sjo n ert m ed lem s arb e id sev n e , sk a l sty re t ta  opp sp ørsm ålet  
om  v ed k o m m en d es fo r tsa tte  in v a lid ep en sjo n  og  d en n es e v en tu e lle  
stø rre lse  t il  n y e  b ehan d ling . H v is  b e tin g e lsen e  fo r  å y te  in v a lid e 
p en sjo n  ik k e  len g er  er  t il  stede, h ører p e n sjo n en  opp.

4. Er in v a lid ite te n  fra m k a lt fo rse tlig  e lle r  v e d  gro v  u a k tso m h et av  
m ed lem m et, e lle r  inn trer  den  in n en  2 å r  e tter  v ed k o m m en d es  
op p ta g else  i k a ssen  som  fø lg e  a v  syk d om  e lle r  sv a k e lig h e t  som  
fo re lå  og  er  fo r tie t  v ed  in n m eld e lsen , k a n  s ty r e t ik k e  in n v ilg e  
in v a lid ep en s j on.

c. E n k ep en sjo n  b e ta les  t il  g jen lev en d e  e k te fe lle  e tter  p en sjo n sfo rsik red e  
e lle r  ipensjonerte t illitsm e n n  og fu n k sjo n æ rer  e tte r  fø lg en d e  regler:
1. V ed k om m en d e m å h a  v æ r t v e se n tlig  forsø rg et av  avdøde.
2. E k tesk a p et m å v æ r e  in n g å tt før  m ed lem m et fy lte  59 år.
3. E n k ep en sjon en  fa lle r  bort h v is  den  g je n lev e n d e  e k te fe lle  inn gar  

n y tt ek tesk ap . ,
4. E n k ep en sjo n en  fa lle r  bort h v is  g je n lev e n d e  e k te fe lle  er  e lle r  b lir  

an sa tt i s t illin g  m ed  lø n n  sv a ren d e  t i l  det p en sjo n en  er fa s tsa tt  til.
N år v ed k o m m en d e  fra trer  s lik  stillin g , u tb eta le s  en k ep en sjo n  

i h en h o ld  t il  v ed tek ten e .
5. H vor  et m ed lem  h ar  v æ r t sk ilt  og  sen ere  g ifter  seg  ig jen , a v g jø 

res e n k ep en sjo n en s fo rd e lin g  m ello m  de g je n lev e n d e  en k er  e tte r  
de t il e n h v er  t id  g je ld en d e  lo v reg ler .

d. B arn ep en sjo n  b e ta le s  t il  b arn  e tter  a v d ød e p en sjo n sfo rsik red e  e lle r  
p en sjo n erte  tillitsm e n n  og fu n k sjo n æ rer . B a rn ep en sjo n en  fa lle r  bort 
når b a rn et fy lle r  18 år. M ed b arn  m en es så  v e l  a v d ø d es  egn e  a r v e -  
b erettig ed e  b a m  som  sted b a rn  og  a d o p tivb arn  når  d isse  er  adop tert  
m in st e tt  år  fø r  d en  p en sjo n sfo rsik red e  a v g ik k  v e d  døden.

§ 8 .
P en sjo n en  b ereg n es på gru n n la g  a v  den  t il en h v er  tid  fo r  v ed k o m 

m en d e s tillin g  g je ld en d e  å rsløn n  m ed reg n et p erso n lig e  t ille g g  og  d y r tid s
tilleg g , og  som  d et g jen n o m sn ittlig  h ar  v æ r t b e ta lt  in n sk u d d  for 1 de  
s is te  5 å r  fø r  fra rtd e lsen .

a. F u ll a ld ersp en sjo n  e tter  § 7 a. u tg jø r  60 pst. av  den  fo r  stillin g e n  
g je ld en d e  lønn , b eg ren set opp ad  t i l  k r. 6 500.00 pr. år, dog sk a l de  
som  v ed  de n y e  lo v er s  ik ra fttred en  har h ø y ere  p en sjo n , b eh o ld e  
denn e.

b. S tø rre lsen  a v  den  in n v ilg ed e  in v a lid ep en sjo n  fa s ts e tte s  a v  styret. 
D en  kan  ikk e  se tte s  h øy ere  en n  t i l  d e t  b e lø p  v ed k o m m en d e  v i lle  få tt  
i  a ld ersp en sjo n  om  h a n  var  b lit t  i t jen es ten  til  fy lte  65 år h en h o ld s
v is  60 år. j  . 4.

In v a lid ite t  som  ik k e  h a r  sa tt  ned  sø k eren s arb e id sev n e  m ed m m st  
%, b erettig er  ik k e  t il  in v a lid ep en sjo n .

c. E n k ep en sjo n  b e ta le s  t i l  g je n lev e n d e  e k te fe lle  e tter  fø lg en d e  satser: 
H ar m an n en  v æ r t h e lt  lø n n et i  5 år 25 pst.
H ar m an n en  v æ r t h e lt  lø n n et i 10 år 30 pst.
H ar m an n en  v æ rt h e lt  lø n n et i 15 å r  35 pst.
H ar m a n n en  v æ r t h e lt lø n n et i 20 år  40 pst.

d. B arn ep en sjo n  b e ta le s  u t t i l  b a rn ets  lo v lig e  v erg e  m ed  e n  arh g  su m  
a v  k r . 300.00 fo r  h v e r t barn, dog ik k e  ov er  k r. 1 500.00 tilsa m m en  
pr. år. Er b egge  fo reld re  døde, fo rd o b les d isse  beløp .
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§ 9.
Innskudd i pensjonskassen som er  fo re ta tt i henhold til § 4 punkt c., 

tilbakebetales ikke.
T re r en tillitsm ann eller funksjonæ r m idlertidig u t av tjeneste med 

perm isjon, kan  vedkom m ende for e t tidsrom  av inn til 5 å r  opprettholde 
sitt m edlem skap i pensjonskassen under forutsetn ing av a t pensjonskassen 
i perm isjonstiden fra  m edlem m et eller den organisasjon under hvilken 
vedkom m ende stilling so rterer, få r  innbeta lt de beløp som e r  om handlet 
i § 4 a. og b.

§ 10 .
Hvis en  tilm eldt organisasjon u ttre r  av A rbeidernes faglige L ands

organisasjon, opphører derm ed vedkom m ende organisasjons funksjonæ 
re rs  og tillitsm enns adgang til fo rtsa tt m edlem skap i pensjonskassen. 
Den u ttrå d te  organisasjon e r  overfor kassen forp lik tet til å  overta 
dennes forplik telser overfor de m edlem m er som frem deles tjenestegjør i 
den, m ot å få overført fra  pensjonskassen den for disse m edlem m er 
oppsam lede prem iereserve forsikringsteknisk beregnet, på grunnlag  fa s t
sa tt av  sty re t og godkjent av Sosialdepartem entet. O verføringen finner 
sted så sn a rt pensjonsordningen for den u ttredende organisasjon e r  b rak t 
i orden ved opprettelse av pensjonskasse, m ed sam m e offentlige god
kjennelse som fo r denne kasse, eller ved tegning av pensjonsforsikring 
i godkjent selskap. Hvis en slik pensjonsordning ikke skulle komme i 
stand, anvendes m idlene i pensjonsøyem ed til beste for m edlem m ene 
slik  som kassens sty re  med Sosialdepartem entets sam tykke m åtte  be
stemme.

O verfor funksjonæ rer eller tillitsm enn som før sådan u ttreden  h ar 
f ra tråd t sin stilling med pensjonsrett, g aran terer pensjonskassen deres 
opparbeidede pensjonsrettigheter mot regress hos den uttredende orga
nisasjon for den del av pensjonsbeløpet som ikke ansees dekket ved 
organisasjonens og vedkom m ende funksjonæ rers og tillitsm enns inn
betalinger, forsikringsteknisk beregnet på grunnlag  fastsa tt av styret 
og godkjent av Sosialdepartem entet.

§ 11.
1 pensjonskassens regnskap skal under sta tus oppføres et f or sik

ringsfond. D ifferansen mellom inn tek ter og u tg ifte r for h vert regn
skapsår skal avsettes til de tte  fond inntil det er b litt så sto rt a t det 
e tte r  forsikringsteknisk  beregning gir fu ll dekning for kassens løpende 
og fram tid ige forpliktelser. Det tas herunder omsyn også til  kassens 
påregnelige fram tid ige inntekter. De næ rm ere reg ler og grunnlag  for 
forsikringsfondets beregning fastsettes av sty re t e tte r innhentet u ttalelse 
fra  forsikringsteknisk  sakkyndig.

E tte r a t avsetning e r  fo re ta tt til forsikringsfondet i så stor u ts trek 
ning a t det e r  kom m et opp i sitt fulle forsikringstekniske beløp, skal 
overskytende beløp avsettes til e t reservefond. Hvis reservefondet over
stiger 7 pst. av forsikringsfondet, skal det næ rm ere  undersøkes om inn
betalingene til kassen kan  nedsettes.

Forsikringsteknisk  underskudd i  kassen dekkes av reservefondet. 
Kassen skal væ re underlag t forsikringsteknisk kontroll. M inst hvert 
5. å r  skal kassens økonomiske stilling undersøkes av forsikringsteknisk 
sakkyndig. Hvis en eller flere slike undersøkelser gir grunn  til å  anta 
a t det økonomiske grunnlag  for kassen e r  for svakt, skal sty re t ta  opp
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til overveielse hvilke foransta ltn inger som bør tas, og frem m e forslag 
herom  til A rbeidernes faglige Landsorganisasjons represen tan tskap

Landsorganisasjonen og de tilslu ttede forbund g aran terer i felles
skap a t innbetalingene til pensjonskassen til enhver tid  skal ligge m inst 
25 pst. over kassens sam lede utbetalinger. B lir slik garan ti effektiv, 
innbetales beløpet til pensjonskassen beregnet m ed en ensarte t prosent
sa ts  av hva hver enkelt organisasjon u tbe ta le r i lønninger vedkom 
mende år.

§ 12
T vister oppstå tt i forbindelse m ed disse lover kan ikke innbringes

for de alm innelige domstoler.
a. E t m edlem  eller en av de organisasjoner hvis tillitsm enn og funk 

sjonæ rer om fattes av  pensjonsordningen, som er m isfornøyd nied 
ved tak  tru ffe t av pensjonskassens styre, kan  innanke ved taket foi 
pensjonskassens ankenem nd hvis ved taket an tas stridende mot disse 
lover eller mot annen gjeldende rett.

Anke må finne sted innen 6 uker e ter a t vedkom m ende h ar fa tt 
beskjed om vedtaket og adgangen til å anke.

b. A nkenem nda består av 3 m edlem mer. E tt m edlem  oppnevnes av 
A rbeidernes faglige Landsorganisasjons represen tan tskap , e tt m ea- 
lem  oppnevnes b lan t pensjonskassens m edlem m er av den som an
ker, og e tt medlem oppnevnes av A rbeidsrettens form ann dette 
m edlem  skal væ re form ann i nem nda. Ingen av pensjonskassens 
styresm edlem m er kan  oppnevnes som  m edlem m er av an k e n e r^ d a . 
R epresentantskapets oppnevnelse foretas for 2 a r  adgangen. Sam 
tidig oppnevnes varam ann. . , __

c. A nkenem ndas avgjørelse e r  endelig. N em nda skal begrunne sin 
avgjørelser. De in teresserte  p a rte r  skal gis adgang til a u tta le  seg 
før avgjørelsen.

§ 13.
Eventuelle endringer i disse lover kan foretas av A rbeidernes fag

lige Landsorganisasjons rep resen tan tskap  m ed forbehold av offentlig

^ Kassens m edlem m er er fo rp lik tet til å  finne seg i slike endringei i 
pensjonsordningen som m åtte  følge av eventuelle fram tidige lovendrin
ger. De nye lover gjøres gjeldende fra  1. ja n u a r  1948. F ra  samme tid 
oppheves de någjeldende lover.

§ 14.
M å kassen likvideres, skal kassens m idler e tte r  a t omkostningene 

ved likvidasjonen e r  dekket, komme kassens pensjonister og øvrige ^ n -  
sionsberettigede funksjonæ rer og tillitsm enn og deres e tte rla tte  til gode.

De næ rm ere reg ler for likvidasjonen skal fastsettes av A rbeidernes 
faglige Landsorganisasjons represen tan tskap  e tte r  forholdene pa den 
tid  likvidasjonen finner sted. Forslag til slike reg ler ska l u tarbeides av 
kassens sty re e tte r  innhentet u tta le lse f r a  forsikringsteknisk sakkyndig. 
Reglene m å for å bli gyldige ha sådan stadfestelse som kassens godkjen 
neise m åtte  forutsette.

Pensjonsutvalgets m edlem m er Ragna K arlsen  og G unvald G under
sen foreslår in n ta tt som n y tt punk t d. i § 7;
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De samme regler som for enkepensjon skal gjelde tilsvarende for 
e tterlevende m annlige ektefeller hvis de på grunn av uhelbredelig syk 
dom h ar væ rt helt forsørget av avdøde, og ekteskapet h ar v æ rt inngått 
før noen av ektefellene h ar fy lt 50 år.

Det nåvæ rende punk t d. i § 7 få r  ny tt punkt e.

Dirigenten (Torbjørn Henriksen): Som representantene 
erindrer ble saka utsatt på forrige representantskapsmøte for 
bl. a. å behandles av forbundsstyrene. En komité har behandlet 
saken og foreslår det nye forslag til lover for pensjonskassen 
godkjent med følgende endringer:

Ad r  2.
I 3. avsn itt endres ta lle t 7 til 10.

6. av sn itt endres til:
«Styrets beretning og regnskap sendes de pensjonsforsikrede og de 

organisasjoner som garan terer kassen.»

Ad § 3.
2. avsn itt endres til:
«Hvis noen tillitsm ann eller funksjonæ r, som h a r sitt m edlem sskap 

i orden i pensjonskassen før disse vedtek ter tre r  i kraft, går av med 
pensjon og ikke h a r  oppnådd 20 års m edlem sskap i pensjonskassen, er 
vedkom m ende organisasjon forp lik tet til å  innbetale i pensjonskasse:! 
prem ie for det an ta ll å r  vedkom m ende m angler på opptjeningen -b 5 pst. 
av lønnen pr. å r  som er organisasjonens tilskudd.»

Ad § 4.
2. avsn itt i pkt. e. endres til:
«F ra tre r en tillitsm ann eller funksjonæ r sin stilling e tter å ha s tå tt 

i pensjonskassen i 20 å r  og ikke h ar fy lt 60 år, kan sty re t mot søknad 
fra  vedkom m ende fa tte  vedtak  om a t m edlem m et fo rtsa tt b lir stående i 
pensjonskassen mot å innbetale den prem ie som gjelder for fo rtsa tt opp
arbeidelse av re ttigheter i kassen.»

Ad § 6.
Denne parag raf tilføyes:
«Styret kan dog i sæ rlige tilfelle dispensere fra  denne bestemmelse.»

Ad § 7.
Pkt. a. og pkt. 1. endres til: 

a. A lderspensjon betales e tte r  følgende regler:
«Retten til pensjon in n tre r for m annlige i alm innelighet e tte r  fylte 
65 år, for kvinnelige e tte r  fy lte 60 år.

1. T illitsm enn og funksjonæ rer som  fra tre r  sine stillinger e tte r  m inst 
20 å rs  tjenestetid  i fagorganisasjonen og h a r  fy lt 65 år, henholdsvis 
60 å r, h a r  re tt til pensjon. Dog kan en tillitsm ann eller funksjonæ r 
ved fylte 60 år, hvis han  h a r  innbetalt prem ie for 20 å rs  tjenestetid  
og f ra tre r  sin stilling i organisasjonen, få u tbe ta lt pensjon.»
Som ny tt pkt. d. inntas:
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«De sam m e regler som for enkepensjon skal gjelde tilsvarende for 
etterlevende m annlige ektefeller hvis de på grunn av uhelbredelig syk 
dom h ar væ rt helt forsørget av avdøde, og ekteskapet h a r væ rt inngått 
før noen av ektefellene h a r fy lt 50 år.»

Det nåvæ rende pkt. d. b lir pkt. e.

Ad § 8.
Innledningen i denne paragraf endres til:
«Pensjonen beregnes på grunnlag av den til enhver tid  for ved

kom m ende stilling gjeldende årslønn, m edregnet personlige tillegg og 
dyrtidstillegg.

Pkt. b. i samme paragraf endres til:
«Størrelsen av den innvilgede invalidepensjon fastsettes av styret. 

Den kan ikke settes høyere enn til de t beløp m edlem m et ville få t t  i al
derspensjon om vedkom m ende v ar b litt i tjenesten  til oppnådd fu ll pen
sjonsrett.»

Ad § 11.
Siste avsn itt endres til:
«Landsorganisasjonen og de tilslu ttede forbund garan terer i felles

skap at innbetalingene til pensjonskassen til enhver tid  inntil fondet er 
b litt tilstrekkelig  stort, skal ligge m inst 25 pst. over kassens sam lede 
utbetalinger. B lir slik garan ti effektiv, innbetales beløpet til pensjons
kassen, beregnet e tte r  en ensarte t p rosentsats av hva hver enkelt orga
nisasjon u tbe ta ler i lønninger vedkom m ende år.»

Fra forbundene forelå følgende forslag som gjengis neden-
for:

Fra Norsk Arbeidsmannsforbund forelå følgende merk
nader:

A d  § 3.
Vi henstiller om at nevnte paragraf gis sådan ordlyd a t der gis 

adgang til å fra tre  ved fylte 60 å r  m ed full pensjon, sam t a t m edlem 
skapet i pensjonskassen for å oppnå full pensjon settes til 15 å r  isteden
for som foreslå tt 20 år.

Ad § 8.
I paragrafens første ledd foreslåes a t pensjonens størrelse skal 

beregnes på basis av det som gjennom snittlig h a r  væ rt vedkom m endes 
lønn i de siste 5 å r  før fratredelsen . Vi henstiller om a t bestem m elsen 
b lir bibeholdt som nå a t  pensjonen beregnes av den lønn vedkom mende 
tillitsm ann eller funksjonæ r h ar ved fratredelsen , og reguleres på basis 
av den lønn som til enhver tid  er gjeldende for vedkom m endes stilling.

Ad § 11.
I de første å r  kan en vel regne m ed at det b lir vanskelig for pen

sjonskassen å få så store innbetalinger a t det til enhver tid  s ik rer kassen 
m inst 25 pst. over kassens sam lede utg ifter. Landsorganisasjonen og 
forbundene m å regne m ed a t de h e r få r  e t årlig  ek s tra  tilskudd til 
pensjonskassen. N år m an sam tidig m å ta  i betrak tn ing  a t Landsorgani
sasjonen og forbundene få r  en øket u tg ift til pensjonskassen ved a t der
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ska l b e ta le s  5 pst. av  den  sam lede lønn  isom o rg an isasjo n en  b e ta le r  til 
ti ll itsm en n  og fu n k s jo n æ re r , f in n e r  v i a t  de fo re s lå tte  25 pst. b ø r 
reduseres .

A d  § 13.
E tte r  v å r  o p p fa tn in g  b ø r siste  ledd  i d e t fø rs te  fo rs lag  (det try k te ) 

m ed tas  i de endelige reg ler.

N o r s k  B e k l e d n i n g s a r b e i d e r f o r b u n d  k o m  m e d  f ø lg e n d e  

f o r s la g :
§ 3, 2. a v sn itt  en d res  til:

20 å rs  m ed lem skap  ........................ 60 “/o
19 « — ........................ 57 "/o
18  «  —  ............................................ 5 4 « / o

17  «  —  ...........................................

16 «  —    4 8 « / o

15 « — ........................ 45 »/o
14  «  —  ...........................................  4 2 « / o
1 3  « _  ........................ 39 »/o
12 « — .......................................... 36 »/o
11 «  —    3 3 » / o

10 « — ........................ 30 »/o
F ra t r e r  e t m ed lem  p en sjo n sk assen  u te n  å  h a  o p pnådd  10 å rs  m ed 

lem skap , f å r  vedkom m ende s i tt in n sk u d d  tilb ak eb e ta lt.
§ 3, 3. a v sn itt  utgår.
§ 4, p u n k t e 1. a v sn itt  utgår.
§ 4, p u n k t f 2. a v sn itt: «kr. 6 500.00» en d res  ti l kr. 6 000.00».
U tv a lg e t e r  en n  v id ere  enig i m in d re ta lle ts  fo rs lag  ti l  n y tt  p u n k t d. 

i § 7. Som  en  følge h e ra v  en d res  o rd e t «m annen» i § 8 p u n k t c. ti l «den
p ensjonsbere ttigede» . , - , j

N o rsk  E le k tr ik e r -  og K ra fts ta s jo n sfo rb u n d  foreslo  fø lgende en -
d rin g e r:

T il § 2, 1. a v sm tt:
P en sjo n sk assen s s ty re  t i l t re s  også av  en  re p re se n ta n t fo r d e  p en - 

s jo n sfo rs ik red e  till itsm e n n  v a lt av  og b la n t disse. A v sn itte t om red ige
re s  i o verensstem m else  herm ed .

§ 3, 1. a vsn itt.
PTX7tsi'piQlt.
F ag fo ren ingenes till itsm en n  og fu n k s jo n æ re r  fr ita s  ikke  fo r obli

g a to risk  m ed lem skap , og de  to se tn in g e r hero m  u tg å r .
Sitb sidicBf t .
D er g is d isse till itsm en n  og fu n k s jo n æ re r  adgang  til å  søke om 

m ed lem skap , og o rd e t « fagforeningene» i 4. lin je  n e d e n fra  b y tte s  m ed  
«disse till itsm en n  og fu n k s jo n æ re r» .

T il § 4 a.:
M edlem m enes in n sk u d d  fo rhøyes f r a  5 pst. ti l 7 pst. av  lønnen  u ten  

b eg rensn ingen  p å  k r. 12 000.00.
T il § 4 f.:

B egrensn ingen  av  pensjonen  o ppad  ti l  k r. 6 500.00 u tg å r.
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T il § 6:
H er fo res låes  tilfø y e t: «U nn takene f ra  den n e  b estem m else  k a n  sk je  

e tte r  fo rh an d lin g  m ed og godk jennelse  av  pen sjo n sk assen s s ty re  »

T il § 7:
a 2. D enne bestem m else  om red igeres s lik  a t  d e t b a re  b lir  adgang  

ti l å  h a  en  in n te k t som  sv a re r  t i l  40 pst. av  pensjonsbeløpet.
c 4. S am m e bestem m else  som  fo ran .
T il s lu tt  tilføyes som  g je ld en d e  fo r he le  p a ra g ra fe n : O p p tjen in g s

tid en  i den n e  p a ra g ra f  g je ld e r b a re  fo r m ed lem m er som  in n tre r  i p en 
sjo n sk assen  e t te r  den  31. desem ber 1947. F o r  de øv rige  g je ld e r tid lig e re  
opp t j e n in g sv ilk å r.

T il § 8 a.:
B egrensn ingen  av  pen sjo n en  oppad  til k r . 6 500.00 p r. å r  u tg å r.

T il § 11:
G aran tifo rp lik te lsen  i s is te  a v sn itt  f in n e r  v .art fo rb u n d  m eget 

be tenke lig . F o r  å  m inske  ris ik o en  h a r  vi fo re s lå tt  fo rhøyelse  av  p e n 
s jo n sin n sk u d d e t i § 4. V i ti l la te r  oss også å fo res lå  a t  k assen  a k tu a r -  
b ereg n es og forelegges fø rs te  kon g ress  ti l  en de lig  avg jø re lse .

T il § 13:
E ven tu e lle  e n d rin g e r i d isse  lo v e r k a n  hare  fo re ta s  osv. D issensen  

f ra  R agna K arlsen  og G. G u n d ersen  tiltre s .

Norsk Formerforbund foreslo følgende endring:
«F ago rgan isasjonens p en sjo n sk asse  fo r ts e t te r  sin  v irk so m h e t e tte r  

de n åg je ld en d e  lover.
S ak en  v ed rø ren d e  de  nye  lo v er fo r F ag o rg an isas jo n en s  pen sjo n s

k asse  u ts e tte s  og forelegges m ed lem m ene og av g jø res  p å  fø rs te  kongress.»

Norsk Gullsmedarbeiderforb. foreslo følgende endringer:

A d  § 3.
V i h e n s tille r  om a t  den n e  p a ra g ra f  gis såd an  o rd ly d  a t  d e r  gis a d 

gang  ti l å  f r a tr e  ved  fy lte  60 å r  m ed fu ll pensjon , sam t a t  m ed lem sk ap e t 
i  p en sjo n sk assen  fo r å oppnå fu ll p en sjo n  se ttes  ti l 15 å r  is ted en fo r som  
fo re s lå tt 20 år.

A d  § 8.
I p a ra g ra fe n s  1. led d  fo reslåes  a t  p ensjonens s tø rre lse  sk a l beregnes 

på  b asis  a v  den  g jen n o m sn ittlig e  lønn  som  vedkom m ende h a r  h a t t  de 
s is te  5 å r  fø r fra tred e lsen . V i h e n s tille r  om  a t b estem m elsen  b lir  b ib eho ld t 
som  nå, a t  pen sjo n en  beregnes av  den  lønn  vedkom m ende till itsm an n  
e lle r  fu n k s jo n æ r h a r  ved  fra tred e lsen , og reg u le res  p å  basis av  den  lønn  
som  ti l e n h v e r tid  e r  g je ldende fo r vedkom m ende  stilling .

A d  § 11.
I  de fø rs te  å r  k a n  en  vel reg n e  m ed  a t  d e t b lir  v anske lig  fo r p en 

sjo n sk assen  å få  så  s to re  in n te k te r  a t d e t ti l e n h v e r tid  k a n  s ik re  kassen  
25 p s t o ver k assens sam lede u tg ifte r . L an d so rg an isas jo n en  og fo rb u n d en e  
m å reg n e  m ed  a t de h e r  få r  e t å rlig  e k s tra ti ls k u d d  ti l  pensjonskassen .

59



N år m an sam tidig m å ta  i betrak tn ing  a t Landsorganisasjonen og fo r
bundene få r  en øket u tg ift til pensjonskassen ved a t det skal betales 5 pst. 
av den sam lede lønn som organisasjonen betale r tillitsm ennene, finner 
vi at de foreslåtte 25 pst. bør reduseres.

Ad § 13.
E tte r v å r oppfatning kan ikke ny forandring i loven h a  tilbake

virkende kraft, men a t det i siste ledd i det første forslag (det trykte) 
m edtas i de endelige lover.

Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund ved  
funksjonærgruppen foreslo følgende:

§ 7 a, 1 tilføyes:
På sam m e betingelse kan et kvinnelig  m edlem  om hun  ønsker, e tte r  

søknad få u tbe ta lt pensjon 5 å r  før pensjonsalderen er nådd.

§ 7 b:
F ra tre r  et medlem sin stilling fordi hans arbeidsevne er gått tap t

eller er b litt vesentlig nedsatt grunnet sykdom eller invaliditet, kan  -----
ordet kan  byttes med ordet skal.

§ 7 c  5:
Som ny tt punkt d. foreslåes in n ta tt: «De sam m e reg ler som for

enkepensjon skal gjelde tilsvarende for etterlevende m annlige ektefeller, 
hvis de på grunn  av uhelbredelig sykdom h ar v æ rt helt forsørget av 
avdøde, og ekteskapet h a r v æ rt inngått før noen av ektefellene har 
fylt 50 år.»

§ 8 d.
Som ny tt punk t d. foreslåes: «Barnepensjon betales u t til b arne ts 

lovlige verge og beregnes prosentvis på grunnlag av den til enhver tid 
gjeldende m aksim um spensjon (kfr. punkt a.) e tte r følgende skala:

1 barn  10 pst., 2 barn  18 pst., 3 barn  25 pst., 4 barn  30 pst., 5 barn  
35 pst. E r begge foreldre døde, fordobles disse satser.»

Norsk Kjøttindustriarbeiderforbund foreslo:
Tjenestetiden fastsettes til 15 å r  (§ 3).
V årt forbundsstyre m ener dog a t denne forandring kun  kan gjøres 

gjeldende for dem som b lir m edlem m er av kassen e tte r  de nye lo vers 
ikrafttreden , og a t de som er m edlem m er av kassen før denne lovfor- 
andring, bør få sitt pensjonsgrunnlag beregnet e tte r  de gam le lovers 
bestem m elser.

V idere kan ikke forbundsstyret væ re enig i a t forbundet b lir for
p lik tet til å innbetale prem ie for de m anglende opptjeningsår, da m an 
ser det slik at den i lovutkaste t foreslåtte garan ti fra  Landsorganisasjo
nen og forbundene g ir dekning for dette.

Norsk Kommuneforbund foreslo:
«De tillitsm enn og funksjonæ rer som er  m edlem m er av pensjons

kassen på det tidspunkt de nye ved tek ter tre r  i kraft, gis hver isæ r ad-
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gang til å  velge om de vil gå over på de nye ved tek ter eller bli stående 
på de gamle.

Skriftlig  frasagn om valg av ved tek t må innleveres til pensjons
kassens sty re innen en m åned regnet f ra  det tidspunkt de nye ved tek ter 
tre r  1 k raft. Hvis frasagn  ikke foreligger innen utløpet av den fastsatte  
frist, b lir vedkom m ende m edlem  å henføre til de nye vedtekter.»

Norsk Litografisk og Kjem igrafisk Forbund foreslo:
§ 3:

2. avsn itt gis følgende ordlyd: Hvis tillitsm enn eller funksjonæ rer 
som går av med pensjon e tte r fy lte 60 år, ikke h a r  oppnådd 20 års m ed
lem skap i pensjonskassen, e r  vedkom m ende organisasjon forplik tet til å  
innbetale i pensjonskassen prem ie fo r det an ta ll å r  vedkom m ende ved  
fratredelsen  m angler på opptjeningstiden, +  5 pst. av lønnen pr. år, som 
er  organisasjonens tilskudd.

Siste avsn itt i § 3 utgår.
§ 4. ^

I sam svar med forandringen i § 3 u tgår punkt e. i § 4.

§  7.
P unk t a. i § 7 få r denne ordlyd:
R etten til pensjon in n tre r e tte r  fy lte 60 år.
E r e t m edlem  e tte r  oppnådd pensjonsrett gått over i annen stilling 

og i denne stilling oppnår en  lønn svarende til det pensjonen  e r  fastsatt 
til, opphører pensjonskassens p lik t til å betale pensjon i den tid  ved
kom m ende h ar denne stilling.

Norsk Nærings- og Nytelsesm iddelarbeiderforbund foreslo:
F orbundet m ener a t de som v ar m edlem m er av kassen før 1. jan u ar 

1948, ikke kan  berøres av de nye lover. Forbundet m ener v idere a t de nye 
lover som forringer en gang opparbeidede rettigheter, ikke kan  gis t i l
bakevirkende kraft.

Pensjonsalderen kan forbundsstyret tiltre  a t den forhøyes til 65 ar 
resp. 60 år. M edlem skapet fastsettes til 15 år. Forbundsstyret kan  ikke 
tiltre  lovutkaste t n å r  de t g jelder a t forbundet skal betale inn til pen
sjonskassen den fastsa tte  innskuddsprem ie +  5 pst. fo r de m ellomliggende 
å r  for en  pensjonsberettiget som e tte r fy lt aldersgrense ikke h a r  langt 
nok m edlem skap i pensjonskassen. D ette m ener forbundsstyret er dekket 
av bestem m elsen i de nye lover om a t Landsorganisasjonen og forbundene 
g aran terer for a t kassens inn tek te r til enhver tid  ska l ligge 25 pst. over 
det årlige u tbe ta lte  beløp.

Videre v a r forbundsstyret av den oppfatning a t 25 pst. er for sto r 
garantisum , og foreslår at d e t settes til 10 pst.

Norsk Skog- og Landarbeiderforbund foreslo:
A ldersgrensen for så vel m annlige som kvinnelige tillitsm enn og 

funksjonæ rer for re tten  til pensjon b lir fastsa tt til  60 å r  .
V idere bør re tten  til pensjon inn tre  e tte r  15 å rs  tjenestetid .
F orretn ingsutvalget er enn videre sym patisk innstilt for funksjonæ - 

renes forslag om a t hvor hustruen  er forsørger g runnet ektefellens 100 
prosent invalid itet, g jelder reglene for u tbetaling  av pensjon til den
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e tte rla tte  ektefelle under forutsetn ing av at ekteskapet ble inngått før 
fylte 50 år.

Hvis foran  nevnte forandringer kan  an tas å  m edføre en  forskyvning 
med hensyn til pensjonskassens evne til å fylle sine økonomiske forplik
telser, b lir ytelsene til  denne (å revidere i henhold hertil.

Norsk Sjømannsforbund foreslo:
§ 7;

F orandres til: «Retten til pensjon for m enn så vel som kvinner inn
tre r e t te r  fy lte 60 å r  og e tte r 15 års  tjenestetid  i fagorganisasjonen.»

De øvrige parag rafer re ttes  i overensstem m else herm ed, således a t 
15 å rs  tjenestetid  i fagorganisasjonen in n tre r istedenfor bestem m elsen 
om 20 å r  som foreslått.

Norsk Skinn- og Lærarbeiderforbund foreslo:
Pensjonsalderen 65 å r  er for høy, og m ener 60 å r  m å væ re den 

re tte  pensjonsalder, og den m å væ re lik  for begge kjønn. F oreslår 15 å r  
som opptjeningstid, og som følge herav  m å der i sam tlige parag ra fe r som 
om handler pensjonsalderen og opptjeningstiden, forandres f ra  65 til 60 
og fra  20 til 15 år.

Den prosentvise u tbetaling i henhold til § 8 punk t c. fo randres slik:
5 å r  25 pst., 10 å r  35 pst., 15 å r  40 pst., 20 å r  utgår.
V idere går vi u t fra  a t siste lin je i § 3, 2. og 3. avsn itt der om 

handler tilskudd på 5 pst. fo r organisasjonen, e r  feil oppført i og med 
at dette  tilskudd er sløyfet i § 4 pun k t b. i det sam arbeidede forslag der 
om handler innbetaling. Skulle så ikke væ re tilfelle, m ener vi a t  det 
må sløyfes, da det ellers ikke er i sam svar m ed innbetalingsbestem m el- 
sene i lovens § 4.

Siste avsn itt i § 11, der om handler garantibestem m elser om tilskudd 
i tilfelle inn tek ten  ikke overstiger m inst 25 pst. over utgiften, forandres 
ttil 15 pst.

Norsk Tekstilarbeiderforbund foreslo :
Tilskuddet økes til 10 pst. slik a t det samlede innskudd b lir 15 pst. 

istedenfor 20 pst.
§ 4 p u n kt f. forandres til 90 pst. istedenfor 60 pst., idet 40 pst. f ra 

drag m å sies å  væ re fo r meget.
§ 4 p u n k t f. sam t § 8 p u n k t a. Begrensningen p å  kr. 6 000.00 sløyfes, 

da en ingen garan ti h a r  for stigning i prisnivået.
For øvrig anbefales a t der i § 7 punk t 1 og følgende om invalide

pensjon inntas bestem m elser om a t en tillitsm ann som f ra tre r  på grunn 
av m isligheter, ikke kan  bevilges pensjon, men kom m er inn under be
stem m elsene om tilbakebetaling av innskuddet.

Norsk Transportarbeiderforbund foreslo:
E tte r u tk aste t v il m edlem skap i kassen bli obligatorisk fo r tillits

m enn og funksjonæ rer i Landsorganisasjonen, forbundene og sam organi
sasjonene n år arbeidet i organisasjonen er vedkom m endes hovedyrke.

N år det g jelder tillitsm enn og funksjonæ rer i  de enkelte  fagforenin
ger som s tå r i samme stilling, b lir det derim ot s tilt f r it t  for vedkom 
m ende forening å avgjøre hvorv id t disse skal tilm eldes pensjonskassen.
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F orbundet finner dette uriktig , da dette  le tt kan føre til a t disse 
funksjonæ rer og tillitsm enn ikke få r  ny te godt av pensjonskassen på 
grunn av m er eller m indre berettigede økonomiske hensyn.

Det er fo reslå tt inn fø rt en opptjeningstid  for re tt til pensjon på 20 år. 
Den opprinnelige forutsetn ing ved opprettelsen av pensjonskassen 

v ar at opptjeningstiden skulle væ re 10 år, og det nye u tk ast er derfor e t 
brudd  på disse forutsetninger. B ortse tt f ra  dette  m ener forbundsstyre t 
a t 20 å rs  opptjeningstid  e r  for lang tid, bl. a. fordi det nødvendiggjør 
sæ rbestem m elser for tillitsm enn og funksjonæ rer som ikke kan  oppnå 
så lang tjenestetid  fra  ansettelsen til pensjonsalderen inn trer. Det e r  med 
henblik  på slike tilfelle foreslå tt bestem m elser om etterbetaling  av pen
sjonsprem ien for den m anglende tid  ved vedkom m ende organisasjon. En 
slik p lik t til etterbetaling  er ikke å  anbefale, da organisasjonene le tt kan 
vike tilbake for å  p å ta  seg slike økonomiske forp lik telser og av den grunn 
kom m er til å ta  andre hensyn ved valg av tillitsm enn enn til vedkom 
m ende kvalifikasjoner for stillingen.

F orbundsstyret m ener a t en øking av prem ien er å fo re trekke fram 
for forlengelse av opptjeningstiden.

F orbundsstyret finner a t saken e r  av så sto r v ik tighet a t m an  ikke 
er enig i a t den avgjøres m ed bindende v irkn ing  av representantskapet. 
En vil derfor foreslå a t forslaget undergis ny behandling og forelegges 
førstkom m ende fagkongress til endelig avgjørelse.

Norsk Treindustriarbeiderforbund foreslo:
§ 2, 3. avsn itt forandres 7 m edlem m er til 9 medlem m er.
§ 2, nest siste avsn itt forandres til følgende:
«Styrets beretning og regnskap sendes forbundene og skal væ re til

gjengelig for pensjonistene.»
§ 3, nest siste avsn itt går ut. I stedet settes:
«Berettiget til pensjon er:

A. T illitsm enn og funksjonæ rer som h a r  fylt 60 år, og som  h a r  v æ rt 
helt lønnet i Landsorganisasjonen, sam organisasjonene og forbundene 
i m inst 15 år. Dog kan  tillitsm enn og funksjonæ rer som på grunn 
av sykdom  eller invaliditet må fra tre  sin stilling før og ikke kan 
oppnå annet lønnet erverv , få pensjon. S tørrelsen fastsettes i de 
tilfelle av sekretariatet.»
Siste avsn itt forandres til følgende og settes som punk t 

«B. Hvis det e tte r  1. ja n u a r  1948 velges eller ansettes tillitsm enn og 
funksjonæ rer som h a r  nådd en alder hvor det ikke kan  oppnåes en 
tjenestetid  av 15 å r  ved fy lte 60 å r ,  er den organisasjon som velger 
eller ansetter disse, fo rp lik tet til å innbetale i  pensjonskassen prem ie 
fo r det an ta ll å r  vedkom m ende m angler på opptjeningen ay de i 
vedtektene bestem te 15 å r  -b 5 pst. av lønnen, som er  organisasjo
nens tilskudd til pensjonskassen.»
§ 4. I første lin je under punk t A forandres 5 pst. til 8 pst.
P u n k t E første avsn itt fo randres til:
«Ved ansettelse av tillitsm enn og funksjonæ rer som e r  over 45 å r  

og ikke oppnår 15 års tjeneste  ved fylte 60 år, e tte rb e ta le r vedkom mende 
organisasjon til pensjonskassen den forsikringsprem ie som skulle 
beta lt i de å r  den ansatte  ikke h a r  v æ rt i stillingen i det m anglende tids-
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rom; Premien blir i disse tilfelle å betale etter den lønn som er bliti 
fastsatt for stillingen i det år ansettelsen fant sted.»

I punkt f. siste avsnitt utgår følgende:
«+  forsikringspremien i den periode vedkommende har stått uten

for pensjonskassen.»
§ 7 punkt A. forandres til:

«A. Alderspensjon betales etter følgende regler:
Retten til pensjon inntrer etter fylte 60 år.
1. Tillitsmenn og funksjonærer som fratrer sine stillinger etter 

minst 15 års tjenestetid i fagorganisasjonen og har fylt 60 år, 
har rett til pensjon.»

Resten av punkt 1. går ut som overflødig, hvis ovenstående 
vedtas.

2. Som L.O.S forslag.
Forbundsstyret erklærte seg enig i Ragna Karisens og G. Gunder- 

sens forslag.
§ 8. I innledningen utgår følgende: «og som det gjennomsnittlig 

har vært betalt innskudd for i de siste 5 ,år før fratredelsen.
A. Følgende utgår: «dog skal de som ved de nye lovers ikrafttreden

har høyere pensjon, beholde denne».
B. Utgår følgende: «65 år henholdsvis».

§ 9. Følgende går ut: «Innskuddet i pensjonskassen som er foretatt 
i henhold til § 4 punkt c., tilbakebetales ikke.»

§ 10. Forandres til: «Hvis en tilmeldt organisasjon uttrer av Arbei
dernes faglige Landsorganisasjon, opphører dermed vedkommende orga
nisasjons funksjonærers og tillitsmenns adgang til fortsatt medlemskap 
i pensjonskassen. De innbetalte innskudd utbetales til de uttrådte med
lemmer av pensjonskassen.»

Det øvrige av L.O.s forslag går ut.
§ 13 første avsnitt forandres til: «Eventuelle endringer i disse lover 

kan foretas av Arbeidernes faglige Landsorganisasjons kongress — og 
eventuelt etter beslutning av denne av representantskapet — med for
behold av offentlig godkjenning.»

§ 14 annet avsnitt annen linje forandres ordet «representantskap» 
til «kongress».

Emil Nyhus  foreslo:
Saken vedr. de nye lover for pensjonskassen utsettes og 

forelegges medlemmene og avgjøres på første kongress.
Dirigenten: Jeg vil sterkt henstille til representantskapet 

om nå å gå til realitetsbehandling av saken.
Emil Nyhus: Da vi behandlet denne sak i vårt styre fant 

vi den så viktig og at endringene var så store at saken bør gå 
til medlemmene. Vi mener det ikke er riktig at representant
skapet, hvor så mange omfattes av denne kasse, avgjør dette.

Konrad Nordahl: Jeg vil advare mot at saken ytterligere 
utsettes. Den var oppe i et av de to siste representantskaps
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møter før landet ble okkupert. Men ble da utsatt og den ble 
utsatt på representantskapsmøtet i august. Saken har vært ute 
til uravstemning og det er vedtatt at endringer i vedtektene skal 
representantskapet avgjøre og ikke kongressen.

Bernh. Berntsen: Vi har 3 grupper som er interessert i denne 
kasse. De som allerede står der og de som kommer i forbundene 
heretter og så har vi de som lønnes av fagforeningene. De skal 
stilles fritt og det mener jeg er galt. Jeg er enig i at saken 
utsettes, hvis den behandles av en engere komité og forelegges 
neste representantskapsmøte.

1. B. Aase: Nyhus har en merkelig innstilling når det gjelder 
denne pensjonskasse. På det felles forbundsstyremøte hvor en 
behandlet saken var også Nyhus fremme. Ved uravstemningen 
ble det med 24 412 mot 9 988 stemmer vedtatt at endringer kunne 
foretas.

Emil Nyhus endret sitt forslag til at saken ble behandlet på 
ny av komitéen.

Bernh. Berntsen: Det komitéen da må gjøre er å søke å få 
likestilling, slik at fagforeningenes lønnede tillitsmenn også blir 
med. Med denne motivering foreslår jeg saken utsatt.

Konrad Nordahl: Det er sikkert ingen som er i mot at også 
fastlønnede tillitsmenn i fagforeningene blir med, men en 
behøver ikke derfor utsette saken.

Bj. Klafstad: Jeg har stelt en del med pensjonskasser i det 
siste. Vårt forbund har foreslått at medlemmenes innskudd 
forhøyes fra 5 til 7 pst. av lønnen uten begrensningen på kr. 
12 000.00. Vi har på slump foreslått 7 pst. Kassen er ikke aktuar- 
beregnet. Det må derfor være riktig å utsette saken til kassen 
er aktuarberegnet.

Votering: Nyhus’ forslag ble forkastet mot 28 stemmer.
Besluttedes å ta middag til klokken 14.30. — Møtet hevet.

Ettermiddagsmøtet fredag den 28. november.
Dirigent: Torbjørn Henriksen.

Møtet ble satt klokken 14.30. — Protokollen fra formid
dagsmøtet referertes og godkj entes uten bemerkninger.

Fortsatt behandling av Fagorganisasjonens pensjonskasse.
Dirigenten: Det er så at en før middag manglet en del 

dokumenter vedr. pensjonskassen. I denne sak foreligger nå: 
1. Lover for Den norske fagorganisasjons pensjonskasse på 12
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sider. Det er dette som er omsendt forbundene til behandling. 
Det dokument som slutter seg til dette er: det dokument som 
har som titel: Pensjonskassen og begynner med: Fra Norsk Ar- 
beidsmannsforbund foreligger osv. og som nr. 3: Komitéens for
slag til endringer og som er datert 22. november 1947. Det første 
og siste dokument må sees i korrespondanse med hinannen. Be
handlingen vil nå bli den at vi tar paragraf for paragraf og vi 
vil foreslå at taletiden settes til 5 og 2 minutter.

Ingen ytret seg derimot.

§ 1-
Her forelå det ingen endringsforslag og paragrafen ble ved- 

tat tenstemmig.
§ 2.

Ble vedtatt med de endringer som var foreslått av komitéen.

§ 3.
Malvin Knudsen foreslo: § 3, siste avsnitt: *Hvis det velges 

eller ansettes tillitsmenn og funksjonærer som har nådd en alder 
hvor det ikke kan oppnåes en tjenestetid av 10 år ved fylte 60 år, 
skal vedkommende forbund eller Landsorganisasjonen utrede 
den til enhver tid gjeldende premie som vedkommende ansatte 
mangler på opptjeningstiden av de av vedtektene bestemte 10 
år. Vedkommende medlem etterbetaler på samme måte 5 pst. til 
pensjonskassen.»

P. Ødegård: Det er en vidtgående forandring som foreslåes 
i denne paragraf. Det betyr at alle forbund må etterbetale for 
de tillitsmenn som ikke kommer til å virke i 10 år framover. 
Det vil påføre forbundene store ekstrautgifter. I vårt forslag 
har vi forandret de pensjonsberettigedes tilskudd fra 5 3 pst.,
derved vil kassens stilling bedres. Det er a ga for vidt a søke 
å bringe kassen opp i løpet av noen ar, for senere a nedsette 
premien. Det er ikke rettferdig overfor de som i dag er tillits
menn. Jeg opptar Treindustriarbeiderforbundets forslag.

Karl Furuskjegg: Det er 3 punkter jeg har imot. For det 
første at en skal forhøye aldersgrensen fra 60 til 65 år. Det andre 
er opptjeningstiden. En har hatt 10 år. En kan si det er lavt, 
men de som la opp lovene i sin tid var oppmerksom på det. Det 
e r som regel tilårskomne folk som blir tillitsmenn. Nå er jeg 
ikke imot en øking, men å gå helt opp til 20 år virker panikk
artet. Jeg synes også at det er galt å ta 25 prosent. 10 prosent
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må være tilstrekkelig. Kommuneforbundet har et forslag på 
side 8 som under alle omstendigheter bør vedtas.

Johs. M. P. Ødegård opptok Arbeidsmannsforbundets forslag 
under denne paragraf.

Bj. Klafstad: Det gjelder første avsnitt i § 3 vedrørende til
litsmenn i foreningene. En fant at det var helt uriktig å stille 
de i en særstilling. De har samme krav til pensjonskassen som 
forbundenes tillitsmenn. Jeg vil oppta vårt prinsipale forslag, 
og blir det ikke vedtatt, så opptar jeg det subsidiære. Forslagene 
var følgende:

Prinsipielt: «Fagforeningenes tillitsmenn og funksjonærer 
fritas ikke for obligatorisk medlemskap, og de to setninger her
om utgår.»

Subsidiært: «Ordet «fagforeningene» i 4. linje nedenfra byt
tes med «disse tillitsmenn og funksjonærer.»

Peder Birkeland foreslo:
«Medlemskap i en slik stilling kan ikke trekkes tilbake av 

en forening om den funksjonær som ved innmeldelse av stillin
gen skulle slutte i denne uten at stillingen inndras.

P. Mentsenj En må være klar over at alle endringsforslag 
her tar sikte på at kassen skal yte mer. Derfor har en ment at 
det måtte settes 20 år. Nå må en ikke blande de to ting, alders
grense og antall år, sammen. De eneste positive forslag som er 
innsendt, er de som er kommet fra Treindustriarbeiderforbun- 
det og Elektrikerforbundet, som i og med utvidelse også fore
slår en utvidelse av premien. En må være oppmerksom på at de 
organisasjoner som garanterer kassen, L.O. og forbundene, må 
innbetale det beløp som en tillitsmann mangler av år når han 
går av som tillitsmann. Når det gjelder tillitsmenn i foreningene 
så velger en ofte disse for 1 år. Vi må sørge for at det er dek
ning i kassen. Blir pensjonstiden nedsatt med 5 år må en inn
betale mer fra forbundene. En må ha alle disse ting klart for 
seg. En må sikre kassens stilling. Selv med det foreliggende 
forslag så er ikke kassens stilling tilfredsstillende.

P. Ødgeaard foreslo:
«§ 3, nest siste avsnitt går ut. I stedet settes:
Berettiget til pensjon er:

A. Tillitsmenn og funksjonærer som har fylt 60 år og som har
vært helt lønnet i Landsorganisasjonen, samorganisasjonene
og forbundene i minst 15 år. Dog kan tillitsmenn og funk-
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sjonæ rer, som på grunn av sykdom eller invaliditet ma fra 
tre  sin stilling før og ikke kan oppnå annet lønnet erverv, 
få pensjon. Størrelsen fastsettes i de tilfelle av sekreta- 
r ic itø t  ^
Siste avsnitt forandres til følgende og settes som punkt 

B. Hvis det e tte r 1. januar 1948 velges eller ansettes tillitsm enn 
og funksjonæ rer som har nådd en alder hvor det ikke kan 
oppnås en tjenestetid  av 15 ar ved fylte 60 år, er den^orga- 
nisasjon som velger eller ansetter disse forplik tet til a inn
betale i pensjonskassen prem ie for det an tall å r vedkom
m ende m angler på opptjeningen av de i vedtektene bestenite 
15 år pluss 5 pst. av lønnen som er organisasjonens tilskudd 
til pensjonskassen.
Jan Johnsen: N år det gjelder Transportarbeiderforbundets 

forslag, så er det tillitsm ennene ute i avdelingene vi har tenkt 
på. Det er lettere  for e t forbund å betale enn en forening rned 
150 m edlemm er. Når det b lir sagt a t en ikke har anvist utveier, 
så sier dog vårt forbund at en heller vil finne seg i en øking av 
prem ien.

Nils Nilsen: E r det forslag som er frem lagt for oss her aktu- 
a rberegnet’ E ller m å innskuddene forhøyes e tte r hvert som u t
betalingene skjer? En pensjon er en dyr affære. Jeg er for øvrig 
enig med Mentsen.

A lf Olsen anbefalte Birkelands forslag.
Erling Kiil: Det er flere veier å gå. Enten å oppheve kas

sen og la L O . og forbundene selv betale sine veltjen te  tillits
m enn E ller en m å ha det som nå. Den beregning som forelig
ger er ikke holdbar. Kassens stilling er økonomisk uholdbar. 
Derfor m å representantskapet se å få den styrket. En ak tuar 
ville neppe kunne si at denne kasse kunne holde med 10 ars tie- 
nestetid. I jernbaneetaten  har en 30 års tjenestetid. Jeg  vil hen
stille a t en vedtar kom itéens forslag og heller komme tilbake
til cicttø sønørø.

Leif S. Olsen: Saken er frem deles ikke så k lar a t vi har full
oversikt over kassens stilling. Når vi derfor for vårt vedkom
mende tok den stilling som vi gjorde var det for a fa orden. 
Vi s ta rte t denne pensjonskasse på et for dårlig grunnlag. En 
burde derfor ha u tsa tt behandlingen for å få en bedre oversikt. 
Jeg  m ener at en burde ha sett om det var andre veier a finan
siere kassen på, bl. a. ved å få forbundene til å innbetale et 
større beløp enn det en gjorde ved starten  av kassen.
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1. B. Aase: Jeg vet ikke om Leif Olsen går med slike over
raskelser i sine lomm er som at det er andre veier å gå for å få 
inn tek ter til kassen enn ved prem ieinnbetaling. Det er absolutt 
ingen annen vei å gå enn det som her foreslås. Vi har i dag 665 
m edlem m er i pensjonskassen, foruten 59 pensjonister. Av disse 
siste har T ransportarbeiderforbundet hele 14 med en utbetaling 
av kr. 60 087.14. F ra  funksjonæ rene i det samme forbund inn
betales kr. 18 773.00. Av de 41 forbund er det 10 forbund som har 
u tta lt seg for nedsettelse fra  20 til 10 år, 9 forbund har u tta lt 
seg for nedsettelse av aldersgrensen. De andre er vel da enig i 
slik som det er. Vi har aktuarberegnet kassen og derfor foreslår 
vi a t L.O. forhøyer tilskuddet fra  5 til 10 prosent og forbundene 
og medlemm ene med 5 prosent.

P. M entsen: S tillingen blir jo e tte r hvert forverret og det er 
derfor en må finne fram  til en styrkelse av kassen. Forslaget 
til B irkeland er jeg enig i, det kan aksepteres. Men jeg tilføyer 
som Kiil a t hvis vi skal ha noen ny tte  av kassen for de eldre til
litsm enn som går av, så må vi styrke kassen. Forslaget går u t på 
å gi alle pensjon e tter 60 år og 20 års medlemsskap.

M alvin K nudsen  trakk  sitt forslag tilbake og gikk over til 
A rbeidsm andsforbundets forslag opptatt ved Johs M. F. 0de- 
gaard.

Dirigenten: Første del av P. Ødegaards forslag faller sam 
men m ed Arbeidsm andsforbundets forslag.

‘ I. B. Aase: N år det gjelder Furuskjegs forslag så hadde jeg 
tenkt meg at det kunne komme som en avslutning på behand
lingen av pensjonskassen. Men jeg vil samtidig si a t det bør 
ikke vedtas. Jeg h a r aldri hørt at en selv kan få bestem m e om 
en vil underordne seg den nye lov eller fo rtsatt stå under en 
tidligere lov, som selvsagt er opphevd i og med den nye lovs 
vedtakelse. Jeg har også de lta tt l itt  i stortingsarbeidet og det 
ville bli underlige forhold her i landet om borgerne e tte r at 
S tortinget hadde ved ta tt en ny  lov, sa a t de ville stå under den 
tidligere lov.

Karl Furuskjeg: Jeg er enig i at forslaget tas til slutt.
Votering: Sekretariatets forslag om 20 år ble ved ta tt mot 

36 stem m er som ble avgitt for 15 år. — D erm ed bortfa lt 1. del 
av F. Ødegaards forslag. — F. Ødegaards forslag punkt A, annen 
del og punkt B ble forkastet mot noen få stem mer. — Klafstads 
prinsipale og subsidnæ re forslag ble forkastet mot noen få stem 
mer. — Birkelands forslag ble vedtatt. — Sekretariatets innstil
ling ble derm ed vedtatt.
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§ 4.
Peder Birkeland: På side 4 står det: Oppretter bestående 

organisasjoner nye stillinger osv. Jeg forstår ikke hvorfor det 
skal betales 20 prosent av årslønnen fordi om en oppretter en 
ny stilling. Jeg v il foreslå at den går ut. Iallfall må den være 
feil redigert. På samme side heter det videre til slutt: Fratrer 
en tillitsm ann osv. Jeg kan ikke noe sted se at en kan oppnå 
større rettigheter etter 20 års medlemsskap.

M alvin Knudsen  forslo:
§ 4. Punkt B.

«b. Arbeidernes faglige Landsorganisasjon betaler inn til pen
sjonskassen et beløp svarende til 10 pst. av den samlede 
lønn, hvoretter det innbetales premie til pensjonskassen. 
Forbundene innbetaler 5 pst. beregnet etter den lønn for
bundene og forbundenes avdelinger utbetaler til sine fast- 
lønte tillitsm enn og funksjonærer.»
Bj. Klajstad:  Vi har foreslått en forhøyelse fra 5 til 7 pst. 

og en begrensning, men vi v il frafalle begrensningen og oppta 
forslaget om 7 pst. i stedet for 5 pst.

I. B. Aase: Birkeland kunne ikke gjøre seg fortrolig med 
siste avsnitt; «fratrer en tillitsmann» osv. Det gjelder ikke bare 
de 20 år, m en også alderen. Når vi foreslår at forbundet eller 
organisasjonen skal betale det m anglende beløp for eldre tillits
menn som kommer med, så er det fordi organisasjonen bør be
tale for disse og sikre dem en alderspensjon.

P. Mentsen: Jeg kan ikke forstå Birkeland. Det punktet tar 
sikte på er 20 år og en pensjonsalder på 60 år. En kan ikke se 
på dette isolert.

Nils Nilsen: Jeg er enig i forslaget om at pensjonsinnskud
det blir 7 pst. Det er ingen pensjonskasse som har bare 5 pst. 
M edlem mene bør være med å yte sitt.

Peder Birkeland:  Jeg er fu llt klar over at vi må se dette i 
sammenheng. Det er en rettighet i kassen og det er etter 20 år. 
D et går ikke da an å si «fortsatte opparbeidede rettigheter». Det 
er kategorisk at en har rett til pensjon når en er 60 eller 65 år. 
Derfor mener jeg  frem deles at redigeringen der er feil.

Votering: K lafstads forslag ble forkastet mot 12 stemmer 
(om de 7 prosent). — M alvin Knudsens forslag falt mot et par 
stemmer. — Sekretariatets innstilling med bemerkninger ble en
stem m ig vedtatt.
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§ 5
ble enstem m ig vedtatt eter innstillingen, uten debatt.

§ 6
ble likeledes uten debatt vedtatt.

§
N. Heggland: De fleste forslag fra forbundene gar ut pa 60 

år og en bør ikke forhøye aldersgrensen. Vi krever jo ellers i 
vårt arbeid grensen nedsatt til 60 år. De kvinnelige og mannlige 
bør ha samme bestem m else. Jeg v il foreslå at v i beholder 60-års 
grensen som det reelle grunnlag.

Bj. Klafstad  opptok Elektrikerforbundets forslag om en be
grensning til 40 pst.

I. B. Aase og P. Mentsen  anbefalte sekretariatets forslag.
Konrad Karlsen: Jeg v il anbefale å bibeholde aldersgren

sen 60 år. Det er et prinsipielt spørsmål.
Peder Birkeland: I denne paragraf står det under punkt c, 

punkt 4: Enkepensjon faller bort, osv. D ette er en rett som alle  
våre tillitsm enn har og enkene har også den samme rett. Jeg  
synes det er en skam å vedta dette, at hvis en enke tar seg et 
arbeid så skal hun m iste sin pensjon. Jeg vil foreslå at det utgår.

Gunvald Hauge: Jeg er enig med Birkeland i hans forslag. 
Når det gjelder 60-års grensen så forstår jeg ikke hvorfor en 
skal ha noen forskjell. Vårt forbund har om lag 41 tillitsm enn  
og omtrent like mange funksjonærer. Jeg vil henstille at en 
stem m er for Sjømannsforbundets forslag.

Votering: Hegglands forslag om 60 år ble forkastet med 43 
mot 36 stemmer. — Birkelands forslag ble forkastet mot 36 stem 
mer. — Klafstads forslag om 40 pst. b le forkastet mot noen få 
stemmer. — Sekretariatets forslag ble dermed enstem m ig  
vedtatt.

§§ 8, 9 og 10 
ble uten bemerkninger enstem m ig vedtatt.

§ 11.
Andreas Torp: 1 vårt forbundsstyre behandlet vi dette om 

forbundenes ytelser og vi fant at dette v ille  kunne påføre for
bundet så store utgifter at en først m åtte forelegge det for med
lemm ene. Jeg tror nem lig at hvis kassen skal bli effektiv, så vil 
også denne garanti m åtte bli effektiv. Jeg må ta det forbehold
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at jeg ikke kan forplikte medlemmene i den sak. Jeg må der
for forlange tilført protokollen følgende: «Elektrikerforbundet 
må forlange å få tilført protokollen at paragraf 11, siste avsnitt 
angående garanti, at dette må vi først forelegge for landsmøtet i 
forbundet.»

P. Mentsen: Med de vedtak som er tatt for styrkelse av kas
sens stilling, tror jeg ikke at garantien blir effektiv. Men det 
er nødvendig for å få vedtektene godkjent av departementet. 
Jeg anbefaler innstillingen.

I. B. Aase: Det var noe skuffende å høre Torp tale om for
pliktelsene som han gjorde. Det representantskapet behandler 
og vedtar forplikter samtlige L.O.s medlemmer for. Saken har 
nå vært behandlet i forbundene og skulle ha vært nok diskutert.

N. Heggland: I mitt forbundsstyre fant en dette med 25 pst. 
meget. Det må være nok med 10 pst.

Jon Carlsen: Det har vært artig for oss som ikke er tillits
menn å høre denne debatt. Mer vil jeg ikke ha sagt om det. Men 
selv om jeg ikke er pensjonsberettiget, så vil jeg si at kassen i 
dag ikke har det forsikringstekniske grunnlag, som den bør og 
må ha. For å få departementets godkjennelse må en ha denne 
garanti. Vi har ikke noe annet å gjøre enn å godta det som 
foreligger for å få det forsikringstekniske i orden. Kassen må 
ha en margin på 25 pst. Da avstemningen om aldersgrensen fore
gikk, var det ikke riktig av dirigenten å la den sak avgjøres av 
70 representanter. En burde ha ringt i klokken og fått represen
tantene inn.

Innstillingen ble vedtatt.

§ 12 .
ble vedtatt uten bemerkninger.

§ 13.
Johs. M. P. Ødegaard: Jeg opptar ikke vårt forslag, da det 

er brakt i orden ved tidligere votering.
Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

§ 14.
ble enstemmig og uten debatt vedtatt.

Karl Furuskjegg opptok følgende forslag fra Norsk Kom
muneforbund på side 8 i forslagene fra forbundene sålydende:
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De tillitsmenn og funksjonærer som er medlemmer av 
pensjonskassen på det tidspunkt de nye vedtekter trer i kraft, 
gis hver især adgang til å velge om de vil gå over på de nye 
vedtekter eller bli stående på de gamle.

Skriftlig frasagn om valg av vedtekt må innleveres til 
pensjonskassens styre innen en måned regnet fra det tidspunkt 
de nye vedtekter trer ikraft. Hvis frasagn ikke foreligger innen 
utløpet av den fastsatte frist, blir vedkommende medlem å 
henføre til de nye vedtekter.

I. B. Aase: Jeg har ennå aldri hørt eller sett noen pensjons
kasse som har 2 bestemmelser og at medlemmene selv skal 
kunne avgjøre under hvilken lov de vil stå.

Votering: Furuskjeggs forslag ble forkastet mot noen få 
stemmer. —

Deretter ble det votert over den samlede innstilling til 
sekretariatet og den ble enstemmig vedtatt.

Punkt 5: Vedtekter  for de faglige samorganisasjoner. 

Følgende innstilling fra Lovkomitéen  forelå:
«Vedtekter for ,De faglige Samorganisasjctier. Den på siste repre

sentantskapsmøte nedsatte redaksjonskomité foreslo at behandlingen av 
vedtektene for de faglige samorganisasjoner utstår til representantskaps
møtet i november.

Lovkomitéen har holdt møte den 4. og 5. november og nådde fram 
til nedenstående forslag, idet en har tatt hensyn til de endringsforslag 
som organisasjonskomitéen og redaksjonskomitéen la fram og som 
ligger til grunn for representantskapets vedtak når det gjelder de faglige 
samorganisasjoner.

§ 1-
Samorganisasjonen som har sitt sete i .................. er en sammenslut

ning av alle fagforeninger i ..............................  fylke(r), som gjennom sine
forbund er tilsluttet Arbeidernes faglige Landsorganisasjon.

§ 2 .
Formål.

I samsvar med Landsorganisasjonens formål og lover skal samorga
nisasjonen;

a) ved virksomhet og planmessig samarbeid verne og fremme arbei
dernes faglige, økonomiske og sosiale interesser, søke opprettet fag
foreninger hvor det lar seg gjøre, bistå ved konflikter og lede agita- 
sjonsarbeidet innen arbeidsområdet,

b) delta i opplysningsvirksomheten i samarbeid med Arbeidernes Opp
lysningsforbund og lede denne, om ikke opplysningssekretær er 
ansatt.
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c) drøfte og ordne tvistespørsm ål og gi u tta le lser til fagforeninger, for
bund og Landsorganisasjonen,

d) m edvirke ved innsam linger og andre  arrangem enter under arbeids
kam per, i sam svar med sam organisasjonens, forbundenes og Lands
organisasjonens vedtak, og i sam råd med disse å planlegge og sette 
u t i livet, aksjoner som det b lir fa tte t vedtak  om,

e) gi melding til forbund eller sek re taria t om organisasjonsforholdene 
innen arbeidsom rådet.

f) represen tere de fagorganiserte i offentlige institusjoner og innstille 
på m edlem m er i offentlige kom itéer som de fagorganiserte arbeidere 
h a r  interesse av å  væ re m ed i,

g) opprette faglige u tvalg  e tte r de retn ingslin jer som til enhver tid  e r  
tru k k et opp av Landsorganisasjonens represen tan tskap  eller kon
gress,

h) u tføre andre oppdrag som den b lir pålagt å utføre e tte r vedtak  av 
sekretaria tet.

§ 3.
Samorganisasjonens forhold til Landsorganisasjonen.

a) Sam organisasjonen er d irek te  underlag t Landsorganisasjonen som 
hjelpeorgan, og den h ar derfor alltid  p lik t til å  re tte  seg e tte r  ved
tak  fra  hovedorganisasjonen.

b) Sam organisasjonens budsje tt godkjennes av sekretaria tet.
c) Landsorganisasjonens represen tan tskap  fa tte r  ved tak  om hvor 

m ange tillitsm enn sam organisasjonen skal ha.
d) T illitsm enn velges (ansettes) av sam organisasjonens rep resen tan t

skap. Der hvor det er d istrik tsm øte foretas valget (ansettelsen) av 
dette. I begge tilfelle er valget (ansettelsen) fø rst gyldig e tte r  at 
sek re taria te t h a r godkjent det. Tillitsm ennene e r  Landsorganisa
sjonens rep resen tan ter i d istrik tet.

§ 4.
Samorganisasjonens oppbygning.

Sam organisasjonen skal adm in istra tiv t ledes av  et represen tan tskap  
og forretn ingsutvalg  eller av et d istriktsm øte, d istrik tssty re  og fo rre t
ningsutvalg.

D istriktsm øte kan  det fattes vedtak  om ved uravstem ning b lant 
foreningene i sam organisasjonens virkeom råde.

I Oslo skal sam organisasjonen ledes av et represen tan tskap  og for
retningsutvalg.

§ 5.
Samorganisasjoner m ed representantskap.

R epresentantskapet skal sam m ensettes slik:
A. a) 1 rep resen tan t for hvert påbegynt 1 000 m edlem m er i fylket u ten 

om ..................
(Bergen)

I alle høve skal det fra  hvert fylke utenom  .................velges m inst
(Bergen)

20 representanter.
b) 1 rep resen tan t for hver påbegynt 1 000 medlem i .................

(Bergen)
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c) Forretningsutvalget.
d) I Oslo skal represen tan tskapet bestå av 1 rep resen tan t fra  hver 

fagforening for hver påbegynt 500 m edlem mer.
B. a) Det kan ikke velges m ere enn 1 rep resen tan t til rep resen tan tska

pet fra  hver forening, u n n ta tt Oslo, hvor de t kan velges inntil 3 
rep resen tan ter fra  hver forening.

C. a) Valgets ledes av  forretn ingsutvalget som inndeler sam organisa
sjonen i valgkretser og frem m er forslag om represen tan ter fra  
hvert sted.

Det faglige utvalgs forslag til rep resen tan ter sendes til sam 
organisasjonen, som e tte r å  ha fo re ta tt innstilling, sender forsla
gene u t til avstem ning i foreningene. De som innenfor sin valg
k rets  få r de fleste stem m er, ansees som represen tan t og den som 
h ar n est flest stem m er som varam ann.

D. a) R epresentantskapet e r  med de unn tak  som følger av § 3, sam or
ganisasjonens høyeste adm inistra tive organ.

b) Det h a r  møte en gang i å re t innen m ars m åneds utgang. M øtet 
må ikke, u ten  sek re taria te ts  godkjenning på forhånd, vare over 
2 dager.

c) E kstraord inæ re m øter kan holdes e tte r ved tak  av forretn ingsu t
valget. Slike m øter m å dog alltid  godkjenns av sek re taria te t på 
forhånd.

E. a) R epresentantskapet velger m øteleder og sek re tæ r for hvert møte.
M øteprotokollen føres av sekretæ ren  og underskrives av ham  og 
m øtelederen.

b) R epresentantskapet er ved taksført n å r  % av represen tan tene er 
til stede.

I tilfelle stem m elikhet gjør m øtelederens stem m e utslaget.

§ 6 .
R epresentantskapet har;

a) Å behandle regnskap og årsm elding fra  foregående år.
b) A velge forretn ingsutvalg  og revisorer.
c) A velge tillitsm ann (menn) i sam svar med § 3.
d) A behandle forslag og fa tte  ved tak  i saker som er lagt fram  for 

represen tan tskapet av sek retaria tet, fo rretn ingsutvalget og de til
slu ttede foreninger.

e) A frem m e forslag til sek re taria te t om kontingent til spesielle formål.
f) A innstille rep resen tan t (er) m ed varam enn til Landsorganisasjonens 

represen tan tskap  og kongress, jfr. Landsorganisasjonens lover §§ 6 
og 7. Før innstilling foretas skal det væ re g itt fagforeningene høve 
til ,å komme med forslag  på rep resen tan t (er).

g) A frem m e forslag og behandle andre forslag som m åtte væ re kom 
m et inn, såfrem t de ligger innenfor ram m en av sam organisasjonens 
virke og formål.

§ 7.
Sam organisasjoner m ed distriktsm øte og d istriktsstyre. 

D istriktsm øte holdes o rd inæ rt h vert 3dje å r  og så v id t mulig e tte r  
a t  tidspunktet for kongressen e r  fastsatt. Til m øtet h ar hver forening in 
nen sam organisasjonens v irkeom råde re tt til å sende en representant.
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§ 8 .
D istrik tsm øtet har:

a) Å behandle distriktsstyrets, forretningsutvalget og revisors årsmel
ding.

b) Å velge tillitsm enn i sam svar m ed § 3.
c) A velge d istrik tsstyre, forretn ingsutvalg  og revisorer. Form ann og 

varaform ann velges ved sæ rsk ilt valg. De som velges skal væ re 
m edlem m er av forretningsutvalget.

d) A behandle forslag og fatte vedtak i saker som er lagt fram for 
årsmøtet av sekretariatet, distriktsstyret og de tilsluttede foreninger.

e) A velge rep resen tan t til Landsorganisasjonens representantskap.
f) A foreta  innstilling av rep resen tan ter til Landsorganisasjonens kon

gress.
§ 9.

D istrik tssty ret består av 11 representanter.
F orretn ingsutvalget og de valgte tillitsm enn e r  m edlem m er av di

strik tsstyret.

§ 10.
S tyret har:

a) A påse at forretningsutvalget utfører sitt arbeid i samsvar med 
distriktsmøtets pålegg.

b) Å drøfte og ta standpunkt til forretningsutvalgets og revisors års
melding. , ^

c) A drøfte og ta .standpunkt til det budsjett som forretningsutvalget 
har lagt fram for kommende driftsår.

d) Å fremme forslag til sekretariatet om kontingent til spesielle formal.
e) A fremme forslag og behandle andre forslag som måtte være kom

met inn såfremt forslagene ligger innenfor rammen av samorgani
sasjonens virke og formål.

f) A planlegge kurser og agitasjon.

§ 11-
Forretningsutvalget.

I de sam organisasjoner som h a r  represen tan tskap  består fo rretn ings
utvalget av f ra  5—7 m edlem m er med like mange varam enn.

I de andre sam organisasjoner skal forretn ingsutvalget bestå av 5 
m edlem m er med 5 varam enn.

§ 12 .
Forretn ingsutvalget har:

a) A påse at arbeidernes organisasjonsmessige interesser blir ivaretatt.
b) A lede samorganisasjonens daglige virke i samsvar med vedtektene

og de av representantskapet og sekretariatet fattede vedtak. ^
c) A avgi årsmelding og regnskap som itmen utgangen av mars maned 

sendes sekretariatet, representantskapet, forbundene, de faglige ut
valg innen arbeidsområdet, og foreningene.

Regnskapet føres for kalenderåret.
d) A utarbeide budsjett for kommende driftsår.
e) Å planlegge og iverksette agitasjon.
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f) A u tarbeide forslag til dagsorden for representantskapsm øte (di
striktsm øte), og å  innkalle m ed m inst 14 dagers varsel.

g) Å påse a t de fast ansatte  tillitsm enn hand ler i sam svar med in s tru k 
sene og pålegg fra  sekretaria tet, rep resen tan tskapet og forretn ings
utvalget, og gi melding til sek re taria te t om de m ener a t noen av de 
fast ansatte  tillitsm enn eller funksjonæ rer ikke fy ller plassen sin 
eller m isbruker den.

h) A lede valget av rep resen tan ter til L.Oæ kongress.
i) A konstituere tillitsm enn inn til sek re taria te t kan  foreta  ansettelse.
j) I de sam organisasjoner som h a r  represen tan tskap  skal dessuten fo r

retn ingsu tvalget la avholde valg av represen tan tskap  i sam svar med 
vedtektene, og lede valget av rep resen tan ter til L.O.s rep resen tan t
skap.

§ 13.
a) Forretn ingsutvalget h a r møte så ofte form annen bestem m er, eller 

n å r  2 m edlem m er forlanger det.
b) Over m øtene føres protokoll som  underskrives av de som h a r  del

ta tt. F orretn ingsu tvalget er ved taksført n å r  4 m edlem m er møter.
c) U teblir e t m edlem  uten  gyldig grunn, fra  3 på h inannen følgende 

møter, går en u t av u tvalget og varam annen  ry k k er inn som fast 
medlem.

d) M øtet ledes av form annen og i dennes frav æ r av varaform annen.
Ved stem m elikhet gjør m øtelederens stem m e utslaget.

§ 14.
Samorganisasjonens adm inistrasjonsutgifter.

a) Til represen tan tskapet h a r de som d elta r k rav  på av sam organisa
sjonen å  få  dekket sine reiseutlegg, diet og tap t arbeidsfortjeneste 
e tte r  det til enhver tid  gjeldende regulativ  for deltakelse i L ands
organisasjonens representantskap.

b) I tilfelle sam organisasjonen fa tte r  ved tak  om distriktsm øte, fa tte r  
dette  ved tak  om reise, diet og arbeidstap  for represen tan tene til 
d istrik tsm øte og distrik tsstyre.

c) U tgiftene til d istrik tssty rem øte og d istrik tssty re skal i så fall u t-  
liknes på avdelingene innen arbeidsom rådet og fordeles e tte r  avde
lingenes medlem stall.

d) Sam organisasjonen få r  som delvis dekning av m øter som d is trik ts
styrem øte og d istrik tssty re fø rer m ed seg, det som ville ha m edgått 
om sam organisasjonen i stedet hadde h a tt representantskap.

§ 15.
T illitsm enn og funksjonæ rer i samorganisasjonen.

a) De ansatte  tillitsm enn og funksjonæ rer h a r  å re tte  iseg e tte r de av  
sek re taria te t u tarbeidede in struks for stillingen og for øvrig følge 
de pålegg som de få r av rep resen tan tskapet (distriktsstyrem øte, 
distrik tsstyre) og forretningsutvalget.

b) De valgte tillitsm enn skal væ re m edlem m er av  d is trik tss ty re t og 
forretn ingsutvalget i sam organisasjonen.

c) P å reiser h a r  a lle  tillitsm enn og funksjonæ rer diet e tte r  samme 
sa tser som Landsorganisasjonen.

77



d) T illitsm enn og funksjonæ rer kan suspenderes av forretn ingsu tval
get som straks må gi sek re taria te t g runngitt melding om suspen
sjonen.

S ekretaria te t ta r  dere tte r endelig avgjerd.

§ 16.
Revisjon.

Revisorene h a r  å gjennom gå regnskapet i sam svar med L.O.s 
instruks.

Revisjonsprotokollen skal legges fram  for fo rretn ingsutvalget og 
represen tan tskapet (distriktsstyre).

Til representantskapsm øtene, d istrik tssty rets m øter og distrik tsm ø
tene u tarbe ider revisorene rapport.

De h a r  p lik t til å  væ re til stede på representantskapsm øtene, 
d istrik tsstyrem øtene og distriktsm øtene. H er h ar de tale og forslagsrett 
i saker som angår regnskapet.

Sam organisasjonens regnskap gjennomgåes også av  tilsynsrevisor 
hvor slik er ansatt. H an gir også melding på samme m åte som de andre 
revisorer.

§ 17.
Faglige utvalg.

a) PÅ steder med flere fagforeninger tils lu tte t flere forbund, danner 
fagforeningsstyrene det faglige utvalg.

b) Det faglige utvalg  velger innen sin m idte et arbeidsutvalg  på fra  
3—7 medlem mer. A rbeidsutvalget legger sakene fram  for det faglige 
utvalg  som er  det besluttende organ.

c) H vor det er en fagforening overta r denne de samme gjørem ål som 
de faglige utvalg.

d) I Oslo fungerer sam organisasjonens rep resen tan tskap  som faglig 
utvalg.

e) M edlem m er av sam organisasjonens represen tan tskap  eller d is trik ts
styre er selvskrevne m edlem m er av det faglige u tvalgs arbeidsutvalg 
på sitt sted.

f) I byer og stø rre industristrøk  kan det faglige u tvalgs m edlem santall 
begrenses e tte r innstilling fra  u tvalget og fra  sam organisasjonens 
forretningsutvalg.

S ekre ta ria te t fa tte r  dere tter vedtak  og fastse tter i tilfelle reglene 
for begrensningen.

§ 18.
a) Det faglige utvalg  skal væ re bindeledd mellom fagforeningene og 

hjelpeorgan for sam organisasjonen. Det h a r  å foreta innstilling på 
m edlem m er til sam organisasjonens represen tan tskap  og å arrangere 
felles fagforeningsm øter n å r  dette b lir k revd  av sam organisasjonen. 
Det skal dessuten arrangere  andre felles fagforeningsm øter og lede 
felles arrangem enter for fagforeningene og behandle saker som b lir 
oversendt fra  sam organisasjonen eller de tilslu ttede foreninger.

b) Det faglige u tvalgs arbeidsutvalg h a r  å  sette u t i livet de vedtak  
som fattes av  det faglige u tvalg  og for øvrig å fungere som det fag
lige u tvalgs adm inistra tive organ.
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c) B lir felles arrangem ent krevd av sam organisasjonen, dekker denne 
u tgiftene som dette fø rer meg seg.

d) U tgiftene til andre arrangem ents, fellesarrangem ent, herunder 1. 
mai, opplysnings- og kultu rv irksom heten  kan dekkes ved en rim elig 
avgift som det faglige utvalg e tte r gyldig godkjenning av sam orga

nisasjonen og sek re taria te t u tlikner på fagforeningene innenfor sitt
virkeom råde.

O pplysningsarbeidet planlegges og drives i sam arbeid m ed di- 
striktsstudienem nda.

§ 19.
Disse vedtekter, som tre r  i stedet for de den ......................  ved tatte

«lov», kan  bare endres av Landsorganisasjonens representantskap.
De ta r  til å gjelde f ra  ..........................

I K O M I T E E N :
Jens Berg. Gustav Sjaastad. Håkon Thesen.

K. Kjelsrud. Odd Humblen. Sigurd Evang.

Sekretariatet innstilte:
Sekretariatet har behandlet lovkom itéens forslag til vedtek

ter for de faglige samorganisasjoner. Det innstiller for represen
tantskapet at forslaget godtas med følgende endringer:

I § 5, første linje: «Representantskapet, som velges for kon- 
gressperioden, skal sam m ensettes slik.»

Punkt C) a: «Valget ledes av forretningsutvalget. De fag
lige utvalg og enkeltstående foreninger sender inn forslag på 
representanter og varamenn. Forretningsutvalget foretar der
etter innstilling på representanter og varamenn og sender den 
til uravstem ning i foreningene. D et stem m es særskilt over 
representanter og varamenn.»

I § 7, 1. punktum:  «Distriktsmøte holdes så ofte L.O. har 
kongress og såvidt m ulig etter at tidspunktet for denne er fast
satt.»

I § 12 føyes til et nytt punkt k): «I samorganisasjoner med 
distriktsm øte skal forretningsutvalget for hvert år innfordre og 
bestyre det beløp som utliknes på avdelingene i samsvar med 
§ 14, punkt c). Over dette fond føres særskilt regnskap. Det 
kan ikke nyttes til andre formål.»

Jens Berg: Det forslag som kom itéen bygger på er de ved
tak som representantskapet vedtok i august måned. D et er et 
sammendrag av det som da ble vedtatt. Dernest bygger det, når 
det gjelder arbeidsoppgavene i store trekk på de mønsterlover
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en hadde og som ble vedtatt av kongressen i 1934. Vi har kalt 
det vedtekter  i stedet for lov. I formålsparagrafen har en tatt 
med at virksomheten må skje i sanisvar med. L.O.s lover og for
mål. Videre har vi samlet alle de ting som angår samorganisa
sjonens forhold til L.O. i en paragraf, at samorganisasjonen all
tid har plikt til å rette seg etter vedtak fra hovedorganisasjonen, 
at de er hjelpeorganer for L.O. Videre har vi så oppbyggingen 
av samorganisasjonen, samorganisasjoner med representantskap 
og alle de punkter som hører med der. Vi var inne på her å lage 
flere vedtekter, men ble enig om å samle det i et punkt så med
lemmene lettere kunne ha oversikten. Sekretariatet har i første 
linje foreslått: «Representantskapet, som velges for kongress- 
perioden, skal sammensettes slik.» Videre har sekretariatet et 
forslag til punkt C, a. I paragraf 7 foreslår sekretariatet: «Di
striktsmøte holdes så ofte L.O. har kongress og såvidt mulig 
eter at tidspunktet for denne er fastsatt.» Sekretariatets innstil
ling er nok den mest riktige. I § 9 har vi bestemmelsen om at 
distriktsstyret skal bestå av 11 medlemmer, hvorav forretnings
utvalgets 5 medlemmer. Det er de som mener å ha stemt under 
forutsetning av at det skal være 16 medlemmer. Når det gjel
der § 12 har det under punkt c fra samorganisasjonene vært an
tydet at det bør stå: «såvidt mulig», selv om en mener å kunne 
avgi årsmelding og regnskap innen utgangen av mars måned. 
I punkt g. må en være oppmerksom på at det gjelder samorga
nisasjonens representantskap. Sekretariatet har foreslått et nytt 
punkt k og vi er enig i det. I § 14 har vi samlet alt om samorga
nisasjonens administrasjonsutgifter. Under § 15, punkt a bør det 
vel hete: de valgte og ansatte tillitsmenn osv. Så er det klart 
til § 17, punkt b hvor det heter: «Det faglige utvalg velger innen 
sin midte et arbeidsutvalg på fra 3—7 medlemmer. Arbeidsut
valget legger sakene fram for det faglige utvalg som er det be
sluttende organ.» Her mener Samorganisasjonenes Landsutvalg 
at der hvor samargenisasjonenes forretningsutvalg har sete bør 
dette være arbeidsutvalget og vi har intet imot det. Når det gjel
der § 18, punkt c og d er det av samorganisasjonenes represen
tanter gjort gjeldende at der kan samorganisasjonene påføres 
utgifter som de ikke har budsjettert. De vil ha en annen form. 
Jeg mener at punkt c kan sløyfes og at det blir tatt med under 
punkt g således at det blir hetende: «fellesarrangement, herun
der 1. mai-arrangement, opplysnings» osv. blir formenn. (Det 
siste er innredigert i komiteens forslag ovenfor). Jeg anbefaler 
innstillingen med sekretariatets tilleggsforslag.
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Bernh. Berntsen: Det er ingen særlige dissenser og vi har 
bare drøftet ting som komitéen ikke har tenkt på. Vi mener 
således at det i punkt 2 a også bør medtas: bistå ved forhand
linger osv. Vi slutter oss for øvrig til sekretariatets innstilling. 
I § 5, D, punkt b mener vi at det bør tilføyes: «såvidt mulig» 
og videre i samme paragraf hvor det heter over 2 dager, bør stå 
en søn- eller helligdag. I § 9 er det fastsatt at styret skal bestå 
av 11 medlemmer. Det betyr for vestlandet at en i forretnings
utvalget får 3 fastlønte tillitsmenn og 2 valgte representanter. 
Jeg mener det var riktig å utvide forretningsutvalget til 7 med
lemmer og fra distriktene 8 medlemmer, således at det ble på 
15 medlemmer. I § 9 bør det derfor stå inntil 15 representanter 
og i § 11 inntil 7 rep*resentanter.

Votering over de enkelte paragrafer.
Konrad Karlsen foreslo til § 2, punkt d: «eller til andre for

mål,» etter ordet «arbeidskamper».
Elias Volan foreslo å stryke ordet «arbeidskamper».
Votering: Berntsens forslag om «å bistå ved forhandlinger» 

ble vedtatt. — Volans forslag ble vedtatt. — Karisens forslag 
bortfalt.

§ 3.
Konrad Karlsen: Det står at samorganisasjonen er direkte 

underlagt L.O. Jeg vil foreslå at det settes: Samorganisasjonen 
er L.O.s underavdeling i vedkommende distrikt. Det er en 
riktigere form.

Jens Berg: Det var redaksjonskomitéen som fant uttrykket 
hjelpeorgan og i den komité var også Konrad Karlsen med. Lov- 
komitéen har tatt opp det uttrykk.

Votering: Karisens forslag falt mot noen få stemmer.

ble vedtatt etter innstillingen.
§ 4

§ 5.
J. Helle: En bør i punkt C, a ha med et punkt om at alle 

forbund bør så vidt mulig være representert.
Lovkomitéen gikk over til Berntsens forslag ( ref. ovenfor 

under B.s innlegg) og J. Helles forslag.
Votering: Innstillingen med sekretariatets forslag ble ved

tatt med de 2 endringsforslag av Berntsen og Helle.
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§§ 6, 7 og 8
ble vedtatt etter innstillingen og med sekretariatets forslag 
til § 7.

§ 9-
Bernh. Berntsen opptok sitt forslag om inntil 15 represen

tanter, hvorav forretningsutvalget 5—7 representanter.
Votering: Berntsens forslag ble vedtatt med 45 stemmer.

§§ 10, 11 og 12
ble vedtatt overensstemmende med innstillingen og sekretari
atets forslag til § 12.

§ 13.
Bernh. Berntsen foreslo en tilføyelse om at utvalget var ved

taksført når mer enn halvparten av medlemmene møtte. 
Votering: Forslaget ble vedtatt.

§ 14
ble vedtatt etter innstillingen.

§ 15.
Her ble det vedtatt å sette; «de valgte og ansatte tillits

menn», og videre i samme paragraf å sette: «samorganisasjonens 
representantskap». — For øvrig ble innstillingen vedtatt.

§ 16.
ble vedtatt etter innstillingen.

§17.
Jens Berg foreslo som nytt punkt: «På de steder hvor for

retningsutvalget har sitt sete utgjør dette arbeidsutvalget. 
Votering. Paragrafen ble vedtatt med Bergs tillegg.

§ 18.
Jens Berg: I samband med de konferanser jeg har hatt med 

representanter for samorganisasjonene vil jeg foreslå at punkt c 
utgår og at punkt d får følgende ordlyd: «Utgifter til felles- 
arrangement, herunder 1. mai-arrangement» osv.

Kristoffer Jakopsen: Tidligere har de faglige utvalg fått et 
tilskott til sitt arbeid. En må hjelpe de faglige utvalg, ellers vil 
det nok bli mindre arbeid.
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Olav Ådnesen: I Rogaland faglige samorganisasjon har vi 
behandlet dette og vi vil reise følgende forslag:

«Man bibeholder den nåværende ordning når det gjelder 
tilskudd til de faglige utvalg. Representantskapet bemyndiger 
sekretariatet eventuelt å forhøye den kontingent som betales av 
medlemmene til forbundene og som Landsorganisasjonen bru
ker til dekning av utgifter til distriktsorganisasjonene. Der opp
settes budsjett for distriktsorganisasjonene og de faglige utvalg 
som deretter godkjennes av sekretariatet.»

Elias Volan: Når det gjelder de faglige utvalg så skal de 
fortsatt ha sin bevilgning av samorganisasjonen til sitt alminne
lige arbeid. Men saken er at de skal aktivisere arbeidet ute i 
distriktene bl. a. ved å gjøre medlemsmøtene slik at en får med
lemmene fram til disse, at en arrangerer festmøter og sammen
komster slik at også husmødrene gjøres mer interessert i 
arbeidet.

Jens Berg: Mitt forslag betyr ikke at de faglige utvalg ikke 
skal ha tilskott, tvertimot, de skal ha større tilskott. En må der
for ikke se den endring som her foreslåes som en endring i de 
faglige utvalgs tidligere stilling.

Peder Birkeland foreslo: «Utgiftene til de faglige utvalg 
dekkes av L.O.»

Det høres pent ut dette at det ikke er utgiftene til de fag
lige utvalg som det menes med denne paragraf. Men det er en 
stygg tilsnikelse av L.O. dette. La L.O. betale de utgifter sam
organisasjonen og de faglige utvalg har.

Elias Volan: Jeg skulle ha lov til å gå ut fra at formannen i 
revisjonsutvalget vet hvilken kontingentinntekt L.O. har. L.O. 
har kontingentinntekt på basis av solgte kontingentmerker og 
det går da ikke bare 6 øre til samorganisasjonene men også de 
tidligere 10 øre. Det er ikke mulig for L.O. å gi samorganisasjo
nene mer penger.

Votering: Jens Bergs forslag ble vedtatt. — Ådnesens forslag 
ble forkastet. — Birkelands forslag ble forkastet mot 10—12 
stemmer. — Dermed ble innstillingen vedtatt.

§ 19.
Vedtektene ble gjort gjeldende fra 1. januar 1948.
Dirigenten: En konsekvens av representantskapets vedtak 

under § 9 er at § 11 får følgende ordlyd:
Forretningsutvalget består av 5—7 medlemmer med like 

mange varamenn.
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Norsk Fomierforbunds organisasjons- og tariff-forhold.
Følgende forslag fra Emil Nyhus og Andreas Haugen  ble nå 

opptatt:
1. Da Norsk Formerforbunds medlem mer ved flere avstem nin- 

ninger har besluttet å opprettholde sitt forbund, tar repre
sentantskapet dette til etterretning. Så lenge Norsk Former- 
forbund opprettholdes, skal overflytningsreglene i A.F.L.s 
lover — § 2, punkt 5 — praktiseres m ellom  Norsk Former- 
forbund og Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund.

2. Tariffen for støperibransjens arbeidere skal, i henhold til 
Riksm eglingsm annens protokoll av 27. mai 1946, ordnes i 
samarbeid med Norsk Jern- og M etallarbeiderforbund. Det 
skal herunder tas tilbørlig hensyn til arbeidets art og de 
bestem m elser som er gjeldende for arbeiderne i dette yrke. 
Kfr. Arbeidervernlovens § 9 og Kgl. res. av 26. oktober 1945 
vedrørende «Særlige arbeiderverntiltak for støperier».

Fra organisasjonskomitéen  forelå følgende innstilling angå
ende de forbund som kreves sam m ensluttet til et industrifor
bund:

Jernindustrien.
«I jernindustrien er det frem deles ikke lykkes å få Former- 

forbundet tilsluttet Norsk Jern- og M etallarbeiderforbund. Men 
kongressens tidligere krav om denne sam m enslutning må opp
rettholdes. D et må være ganske inlysende at disse to forbund 
må sluttes sammen, hvis en overhodet v il oppnå en industriell 
sam ling av arbeiderne i jernindustrien. Det henvises for øvrig 
til bilag III om de forhandlinger komitéen har ført med de to 
forbund.»

«De illojale forbund kan ikke vente at deres organisasjons
område blir respektert. Det må tillates hovedforbundet i ved
kommende industri å organisere alle arbeidere i industrien  
innenfor den ramme Landsorganisasjonen har besluttet. Ved 
tariffrevisjoner og avstem ninger over m eglingsforslag i en indu
stri må Landsorganisasjonen hevde at m eglingsm yndighetene 
knytter forslagene sammen og at det foretas fellesavstem ninger.

«Under henvisning til foranstående foreslåes at Landsorga
nisasjonens representantskap fatter følgende vedtak:
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1. De tidligere kongressers krav om sammenslutning av føl
gende forbund opprettholdes:
a ) --------------------------
b) — — -----------------
c) Norsk Jern- og M etallarbeiderforbund og Norsk Former- 

forbund.
d  ) --------------------------

2. Når to eller flere forbund sluttes sammen, overtar fellesfor
bundet alle økonomiske forpliktelser som spesialforbundene 
har til andre organisasjoner, institusjoner eller enkeltper
soner.

3. Ved sam m enslutningen av forbund må m edlem m ene sikres 
mot økonomisk tap av opparbeidede rettigheter i organisa
sjonen. R ettigheter i spesialforbundene og i fellesforbundet 
må dog ses i sammenheng, slik at m edlem m enes samlede 
rettigheter i spesialforbundene og fellesforbundet blir av
veid på en riktig måte, men hovedprinsippet må være at 
intet m edlem  påføres tap ved sammenslutningen.

4. Ved sam m enslutning av forbund overtar fellesforbundet 
spesialforbundenes alle aktiva, hvis det ikke er enighet m el
lom forbundene om noe annet.

5. Ved sam m enslutning av forbund skal spesialforbundenes 
m edlemmer gis betryggende garanti for at deres faglige 
rettigheter blir respektert og faggrensene overholdt.

6. Spesialforbundene garanteres til enhver tid en rim elig  
representasjon i fellesforbundet, såvel i administrasjonen  
som i styret (forretningsutvalget), representantskapet og 
landsmøtene.

7. De forbund som skal sluttes sammen pålegges å velge et 
organisasjonsutvalg med like m ange representanter fra 
hvert forbund, med oppdrag å utrede alle spørsmål som står 
i forbindelse med en sam m enslutning. Utredningene ma 
foreligge innen utgangen av 1948. Sekretariatet velger 1 
representant til hvert organisasjonsutvalg. Sekretariatets 
representant sammenkaller organisasjonsutvalget og leder 
dets møtér.

8. Inntil sam m enslutningen m ellom  de grupper av forbund 
som er nevnt under punkt 1. a—d kan finne sted, pålegges 
hver gruppe å nedsette et kartell med like mange represen
tanter fra hvert forbund samt 1 representant oppnevnt av 
sekretariatet. K artellet skal behandle alle spørsmål av fe l
les karakter, spesielt alle tariffspørsmål.

85



, N ar det gjelder Form erforbundets forhold til
L.O. sa hadde ikke organisasjonskom itéen tenk t at den skulle 
komme opp som isolert sak. D erfor har en heller ikke laget 
noen spesialinnstilling. E tter det forslag som Form erforbundet 
ha r frem lagt, er det 2 spørsm ål som der reises. For det første 
stillingen til L.O.  ̂ og  ̂det andre er et tariffspørsm ål. Når det 
gjelder det siste så m å den sak avgjøres av andre. Organisasjons
kom iteen ha r alene med det organisasjonsmessige forhold. Og. 
n a r det gjelder det så har vi gjennom gått problem ene slik som 
de foreligger. Kongressen har fa tte t vedtak om at en skal bygge 
organisasjonen på industriforbundsform en, a t en skal ha en be- 
driftsorganisasjon på samme arbeidsplass. F lere fagforeninger 
kan tillates, m en de skal sta tilslu tte t samme forbund. Videre 
har fagkongressen behandlet spørsm ålet om sam m enslutningen 
av beslektede forbund og som Form erforbundet om fattes av 
De kan opprettholde sine foreninger, men en skal stå i e tt og 
samme forbund. Hva tariff-forholdene angår er det m eningen å 
komme vekk fra  det forhold a t en tariff om fatter flere forbund 
Form erforbundet har h a tt felles tariff med Jern - og M etallar- 
beiderforbundet. Det er visse særbestem m elser, men for øvrig 
ha r de felles tariff. Nå krever Form erforbundet a t det skal få 
sin egen tariffavtale. Det har Je rn - og M etallarbeiderforbundet 
sagt nei til, m en det er villig til a forhandle med Form erforbun
det om såkalte bransjeavtaler. Jeg  skulle tro at dette  er den 
eneste m åte Form erforbundet kan få løst s itt k rav  på. Form er
forbundets m edlem m er og deres arbeid er en organisk del av 
jern - og m etallindustrien. Fagkongressen har krevd at Form er
forbundet skal gå inn i Jern - og M etallarbeiderforbundet. Det 
har væ rt dem som h ar hevdet det standpunkt a t de som ikke vil 
bøye seg for vedtakene må gå u t av L.O. Organisasjonskom itéen 
vil ikke ga til å u telukke noen, men vedkomm ende forbund 
ma væ re forberedt pa a t deres grenseom råde ikke vil kunne 
respekteres. Forholdet kan således bli at Jern - og M etallarbei
derforbundet få r tillatelse til å organisere de av Form erforbun
dets m edlem m er som vil det. Form erforbundet hgr betingelses- 
vis sagt at det vil gå u t av L.O. men da ha r Organisasjonskomi- 
teen sagt, at forbundet om det går u t allikevel ikke vil komme 
til a stå fritt. Det b lir L.O. som frem deles vil komme til å bestem 
me. N år det gjelder sam m enslutningen av forskjellige forbund 
sa har Organisasjonskom itéen fastslå tt at spesialforbund som går 
inn 1 et fellesforbund ikke skal tape noe på det. De skal tilsikres 
en rim elig representasjon i adm inistrasjonen, forretningsutvalg,
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representantskap og ved landsm øtene og deres faglige interesser 
skal varetas. O rdningen av de spesielle forhold må de som er 
de sakkyndige ta  under behandling, m en ingen skal li over
last. Alle berettigede interesser skal varetas. Form erforbundet 
har frem provosert denne sak før organisasjonskom itéens inn
stilling foreligger og da må representantskapet vedta det orga
nisasjonskom itéen foreslår.

Em il Nyhus: Jeg  skal begynne med å redegjøre litt for hvor
dan støperiarbeiderne ser på denne sak. De m ener at støperiene 
er selvstendige bedrifter. Riktignok så behandler vi jern , men 
det er stor forskjell på de to arbeidsgrupper — støperiarbeidere 
og jern - og m etallarbeidere. En ser da også a t det m er og 
iner b lir egne bedrifter. En rekke verksteder nedlegger sine 
støperier og danner nye bedrifter. En ta r  derfor helt feil, 
når en m ener a t disse to b ransjer hører sammen. Årsaken 
til a t vi betingelsesvis har oppsagt vårt medlemsskap i L.O. er 
fordi det har væ rt helt um ulig for oss å få en løsning av våre 
tariff-forhold slik som våre m edlem m er har v illet det. Det er 
ikke med noe le tt h jerte  vi har gått til dette  skritt. Vi b lir av
spist med at vi kan komme igjen når vi har ordnet oss med 
Jern - og M etallarbeiderforbundet og L.O. En hører arbeidsgiver
nes hånflir bakom. Det vil føre til sprengning av L.O., hvis en 
holder så fast på dette  med industriforbundsform en. Organisa
sjonskom itéen m ener at selv om vi kom m er u tenfor L.O. så vil 
våre forhold væ re kny tte t til jern industrien  og det oppgjør en 
der får. Men hvis denne gruppe ikke har noen tariff? Hvem skal 
den da slåes samm en med? Det er ikke noe uk jen t begrep dette 
a t en ikke har noen tariffavtale. Se til Sverige, D anm ark, Eng
land og andre land. S tøperiarbeiderne har sin egen organisa
sjon. Det er aldeles ikke noe sæ rsyn for Norge. Vi har arbeidet 
meget m ed silikosespørsm ålet i støperiene, en for oss m eget al
vorlig sak. Men det h a r væ rt um ulig å få noen stø tte for våre 
k rav  på de hold hvor vi skulle ha ventet den. Ved siste ta riff
revisjon oppnådde vi hos m eglingsm annen at en skulle komme 
tilbake til forskjellige forhold vedrørende vårt fag i perioden. 
Men h ittil h a r vi in te t hørt. M edlemmene vil ikke forstå dette 
når vi kom m er tilbake til dem. Det er ikke bare å sette u t et 
d ik ta t om hvor disse skal stå, hvis de ikke får en tariffav tale  for 
sine spesifike forhold. Jeg  forstår Volans u ttalelser slik at For
m erforbundet skal behandles særskilt. Vi har im idlertid ingen 
ny tte  av L.O. når vi ingen stø tte får derfra. Gang på gang har vi 
frem m et k rav  u ten  å få fellesorganisasjonens støtte. Hvorfor
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skal vi ikke ha støtte? Det har vært sagt at gå bare inn i Jern- 
og Metallarbeiderforbundet, så vil en få støtten. Men medlem
mene vil nok ikke oppgi sin organisasjon for å gå over til noe 
de ikke har kjennskap til. De vet hva de har.

Jeg kan med min beste vilje ikke forstå at en kan gavne 
verkstedindustrien ved det. Jeg vil foreslå:

1. Da Norsk Formerforbunds medlemmer ved flere avstem
ninger har besluttet å opprettholde sitt forbund, tar Repre
sentantskapet dette til etterretning. Så lenge Norsk For- 
merforbund opprettholdes, skal overflytningsreglene i A. 
F. L.s lover — § 2 punkt 5 — praktiseres mellom Norsk For- 
merforbund og Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund.

2. Tariffen for støperibransjens arbeidere skal, i henhold til 
Riksmeklingsmannens protokoll av 27. mai 1946, ordnes i 
samarbeid med Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund. Det 
skal herunder tas tilbørlig hensyn til arbeidets art og de 
bestemmelser som er gjeldende for arbeiderne i dette yrke. 
Kfr. Arbeidervernlovens § 9 og Kgl. res. av 26. oktober 
1945 vedrørende «Særlige arbeiderverntiltak for støperier.»
Dirigenten: Vi beklager at over 50 representanter ikke er 

til stede.
Gunnar Bråthen: Nar saken kommer opp her skyldes det 

Formerforbundets egen måte å ta saken på og da må organisa- 
sjonskomitéen stille det forslag som er gjort. En skal imidlertid 
være oppmerksom på at For mer forbundet er et av de eldste 
forbund i L.O. og jeg vil foreslå at spørsmålet organisasjonsfor
mene for formerne utsettes. Det er ingen grunn for oss å ta 
endelig standpunkt før saken er behandlet og endelig fremlagt 
fra organisasjonskomitéen. Jeg håper endog at det skal lykkes 
L.O.s administrasjon å formidle samarbeidet mellom de to for
bund. Jeg vil derfor foreslå at begge forslag sendes tilbake 
til sekretariatet. Jeg for min del er villig til å medvirke til en 
ordning.

Emil Nyhus: Det er vanskelig for oss å gå med på det slik 
som saken ligger an for vårt vedkommende. Vi skal ha hoved
styremøte den 17. i neste måned og før kan jeg ikke si noe.

Andreas Haugen: Vi har regnet med å få dette forslag reali
tetsbehandlet. Vi kan ikke gå med på noen utsettelse. Ved siste 
tariffrevisjon ble det innført i meglingsmannens forslag at en i 
tariffperioden skulle se på enkelte ting, som ikke var blitt så 
bra som de burde. Nå er tariffperioden snart ute og vi har frem-
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deles ikke hørt noe gm forhandlinger. En utsettelse av denne 
sak kan ikke føre fram. Det heter så smukt at det skal være 
samarbeid ved tariffrevisjonen. Jern- og Metallarbeiderforbun
det fikk vårt forslag på et meget tidlig tidspunkt, mens vi fikk 
jern- og metalls først ved forhandlingsbordet. Det tyder ikke på 
samarbeid. Det var også andre forhold. Ved forhandlingene hos 
riksmeglingsmannen uttalte L.O.s formann at vårt krav om av
tale ikke var godkjent. E tter det fant vi at vi ikke hadde noe 
mer å gjøre der. Arbeidsgiverforeningens formann sa at da 
kunne også de gå. Det lot iallfall til at de ville gå inn på saken. 
Av Formerforbundets 4000 medlemmer, så har vi 2500 som 
absolutt ikke har noe med jernindustrien å gjøre. De 1500 som 
er igjen kan det også være et spørsmål ved. Utgangen av en ut
settelse av vår sak nå vil være at en innen neste representant
skapsmøte er utmeldt av L.O. Vi har de største sjanser til å 
kunne oppnå noe ved selv å kunne bestemme over våre egne 
forhold. Vi kan selvsagt gjerne hefte vår tariffavtale til Jern- 
og metalls, men vi vil selv ha avgjørelsen av den.

Votering: Gunnar Bråthens utsettelsesforslag ble vedtatt: 
mot 4 stemmer.

Møtet hevet klokken 19.30.

Formiddagsmøtet lørdag den 29. november.
Dirigent: Bernh. Berntsen.

Protokollen fra gårdsdagens ettermiddagsmøte referertes. 
Bendik Øyan: Det var ikke hel klarhet i voteringen over sjø
mennenes forslag når det gjaldt 65 år og 20 år, — Dirigenten: 
Avstemningen var opplagt. — Dermed ble protokollen ved
tatt. — Navneopprop ble foretatt.

Punkt 7: Fagorganisasjonen og Arbeiderpressen.
Konrad Nordahl: Spørsmålet: fagorganisasjonens stilling 

til arbeiderpressen har eksistert så lenge en har hatt en fag
organisasjon og en arbeiderpresse. Gjennom årene er det da 
også ofret meget på arbeidspressen ved innsamlinger, lån og 
bevilgninger. Arbeiderpressen var før krigen blitt ganske 
sterk. Vi hadde en rekke dagblad og en rekke blad som utkom 
flere ganger i løpet av uken. Vi merker tydelig at hvor vi 
har en sterk arbeiderpresse der har vi også en sterk fagorga-
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nisasjon, som arbeiderbevegelse i sin almipnelighet. Vi har be
handlet denne sak mange ganger og sist på kongressen i 1938, 
hvor en vedtok å opprette et pressefond. Men så fikk vi okku
pasjonen, som ramte arbeiderpressen i særdeleshet. Den ble 
praktisk ta lt likvidert og det utstyr arbeiderpressen hadde 
forsvant. Vi var alle klar over at vi etter krigen måtte se å 
styrke arbeiderpressen igjen. Vi har nå en fullstendig over
sikt over hvordan det ligger an. Det er nødvendig å gjenreise 
arbeiderpressen til minst den styrke den hadde før krigen. Vi 
har diskutert saken i sekretariatet og i felles tillitsmannsmøte 
og det hersket enighet om at en måtte styrke pressen. En må 
med skam bekjenne at «Aftenposten», som var et naziorgan 
under krigen, har fått en utbredelse som aldri tidligere. Det 
samme er forholdet med «Bergens Tidende» og «Adresseavisa» 
i Trondheim. At disse aviser skulle få et slikt forsprang er 
skammelig. De burde ha vært stoppet etter våpenstilstanden. 
De burde ha hatt en karantenetid. Vi må ha en motvekt til 
denne presse i vår egen presse. Men skal vi kunne skaffe den 
må den ha et teknisk utstyr og en journalistisk styrkelse, så 
den ligger fullt på høyde med andre aviser. Da blir det nød
vendig å ta et krafttak. Forbundene får ta standpunkt om de 
vil være med. Det er en moralsk sak. Vi mener imidlertid at 
det er riktig at fagorganisasjonen går inn for et andelsselskap, 
slik at L.O. og forbundene sammen med D.N.A. og arbeiderpres
sen selv danner et aksjeselskap på 2 millioner kroner. Men det 
bør være adgang også for andre organisasjoner å bli med. Jeg 
vil referere sekretariatets enstemmige innstilling:

«Arbeidet med å bygge opp arbeiderpressen har gjennom 
mer enn 60 år gått hand i hand med oppbyggingen av den fag
lige og politiske arbeiderbevegelse i Norge. Gjennom årtiers 
kamp for organisasjonsrett og bedre kår, lærte de fagorganiserte 
arbeidere å forstå, at i alle vanskelige situasjoner og konflikts- 
forhold var det bare arbeiderpressen — sin egen presse — de 
kunne vente støtte av, og stole på.

E tter et seigt og oppofrende arbeid, med store personlige 
ytelser og med effektiv støtte fra fagorganisasjonens side, 
hadde det lyktes å bygge opp en relativt godt utbredt, teknisk 
utstyrt og økonomisk vel fundert arbeiderpresse, da tyskerne 
overfalt landet vårt 9. april 1940.

Under okkupasjonen ble praktisk ta lt samtlige arbeider
aviser stoppet av tyskerne eller quislingene. 23 av Det norske 
Arbeiderpartis aviser fikk sine trykkerier fullstendig ødelagt
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og bare 9 av avisene kunne ved krigens slutt starte på ny med 
uskadd trykkeri. Arbeiderpressens samlede tap under krigen 
er anslått til 6 ,̂ million kroner. På dette tap har en hittil bare 
fått et relativt ubetydelig beløp i erstatning.

En rekke bergelige aviser ble holdt i gang under kri
gen, og styrket på denne måten ikke bare sin økonomi, men 
skaffet seg også faktisk monopolstilling. Dette stiller store 
krav til arbeiderpressen økonomi for at den skal kunne hevde 
seg i konkurransen.

Fagorganisasjonen står i dag overfor store oppgaver. Lønns
mottakernes kår skal trygges. Det økonomiske folkestyre skal 
gjennomføres. Arbeiderklassens politiske innflytelse må styr
kes og befestes. Det er da av livsviktig betydning at fagorga
nisasjonen i sitt daglige arbeid kan støtte seg til en vel utbygd 
og innflytelsesrik arbeiderpresse. Arbeidet med å utbygge og 
utbre arbeiderpressen må derfor være en sentral oppgave, som 
et ledd i arbeidet for å styrke fagorganisasjonens stilling.

Fagkongressen i mai 1946 slo fast, at den eneste mulighet 
for politisk samling av den norske arbeiderklasse, er oppslut
ning om Det norske Arbeiderparti. Dette ble bekreftet ved 
representantskapets vedtak i august 1947.

Under henvisning hertil vil sekretariatet foreslå at repre
sentantskapet gjør dette vedtak:

1. Arbeidernes faglige Landsorganisasjon går sammen med
Det norske Arbeiderparti aktivt inn for å skape et sikkert 
økonomisk grunnlag for gjenreisingen av arbeiderpressen 
og trygge dens videre utvikling.

Representantskapet gir sin tilslutning til at Arbeidernes 
faglige Landsorganisasjon og de tilsluttede forbund trer 
inn i et aksjeselskap som skal stiftes med en minimums- 
kapital på 2 millioner kroner fordelt på fagbevegelsen, par
tiet og de eksisterende presseforetagender. Denne mini- 
mumskapital kan utvides ved at også andre organisasjoner 
innbys til å tegne andeler. Dette selskap skal ha til formål 
å fremme utviklingen av den norske arbeiderpresse, bl. a. 
ved å forestå mulige fellesinnkjøp, ved å finansiere innkjøp 
i den utstrekning det er nødvendig, ved regnskaps- og for
retningsmessig kontroll av avisenes virksomhet, bl. a. ved 
en felles revisjonsordning og på forskjellige måter reise 
de midler som måtte være nødvendige til en utbygging av 
de enkelte aviser.
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2. R epresentantskapet gir sekretaria te t i oppdrag å fordele 
det på fagorganisasjonen stipulerte  beløp av aksjekapitalen, 
kr. 950 000.00 — fordelt på Landsorganisasjonen og for
bundene e tte r forhandling og avtale med disse, og gir 
sekretaria te t fullm akt til å tegne den del av aksjekapitalen 
som faller på Landsorganisasjonen.

3. U nder henvisning til fagkongressens vedtak i 1938 om Pres- 
sefondet, bem yndiger representantskapet sekretaria te t til 
samm en med forbundene å reise den nødvendige lånekapital 
til finansiering ved kjøp av m askiner og utstyr. Slike lån 
opptas av det nye selskapet og am ortiseres på forretnings
messig basis. Representantskapet oppfordrer forbundene 
til å være med å skaffe den nødvendige kapital til dette.»

Jeg vil tils lu tt si noe om fagorganisasjonens stilling til poli
tikken. En skal væ re oppmerksom på at pressen på den annen 
side ikke er nøytral slik som enkelte ofte vil gi det utseende 
av. Det er kapitalen som er in teressert i disse aviser. Vi fikk 
Verdens Gang e tte r krigen og som sta rte t som et frisk t liberalt 
organ, m en som e tterhvert har utv iklet seg til å bli konservativt. 
Vi kan ikke sitte bak lukkede dører og gjennom føre våre saker. 
Vi må spille med åpne kort, og si fra  til det norske folk og til 
arbeiderklassen, a t vi i egen interesse må sørge for å få en m ot
gift mot den reaksjonæ re presse. I 1933 beslu ttet represen
tantskapet å gå til en politisk kamp. Fagorganisasjonen satset 
8—900 000 kroner på valgkam pen det år og vi fikk en kursen
dring som arbeiderne har høstet fordel av. Vi er interessert i at 
det ikke på ny blir noen kursendring. Skal vi klare det må vi 
skaffe de m idler som må til. Fagorganisasjonen må væ re med. 
Vi vil nok komme til å m erke det om det skulle bli en kursen
dring i norsk politikk. Det er derfor av hensyn til oss selv at 
vi skal reise en sterk  arbeiderpresse.

Eugen Wiik: Jeg  vil understreke det Nordahl sa om en sterk 
arbeiderpresse. Men da må den også væ re objektiv  overfor det 
som skjer u te i verden. Jeg  har im idlertid beviser for a t de 
driver løgnpropaganda når det gjelder Sovjetunionen og andre 
land. Men det b lir ikke anderledes sålenge den nåværende re
daktør sitter i A rbeiderbladet. Jeg  er fu llt oppmerksom på den 
stilling arbeiderklassen står i og at det vil bety meget hvordan 
neste valg vil løpe av. Men la dem okratiet vise seg slik 
at pengene blir anvendt til kamp utad  og ikke innad. Jeg  vil 
foreslå:
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«Foreslår a t R epresentantskapet gir Sekretaria te t fullm akt 
til å tegne andeler i avisen «Friheten» med et beløp prosentvis 
svarende til det beløp for hvilket det tegnes ak tier i D.N.A.s 
"presse  basert på det prosentvise stem m etall ved siste kom
munevalg.» . . , 1.T

Jeg  kan stem me for innstillingen hvis m itt forslag blir
vedtatt.

Øystein Marthinsen: De fleste borgerlige aviser gikk med 
dundrende underskudd, som Tidens Tegn, men det var penge
folk som sto bak og ofret penger. Verdens Gang går ogsa med 
underskudd, m en også der ofrer kapitalen penger. Jeg  er enig i 
a t en skal hjelpe våre egne avisforetagender, m en det bør skje pa 
en bred basis slik at også småbeløpene kom m er med. En bør 
derfor åpne adgang for de enkelte m edlem m er og for p a rti
m edlemm er å bli med.

K nut Næss: Jeg vil så s terk t jeg kan understreke Nordahls 
u tta le lser om det organisatoriske grunnlag for våre aviser^^ Vi 
skal kunne få det ved det forslag sekretaria te t frem legger. I- or- 
slaget her u telukker ikke det lokale initiativ. Jeg  vil ogsa nevne 
noe om den økonomiske stø tte som de borgerlige aviser far 
har et eksempel fra  Dram m en hvor F rem tiden før valget tikk 
en større annonseserie fra  borgerlig hold mot reguleringspoli- 
tikken. Annonsene var anonyme, og var bare undertegnet 
O.H.O. og de vi undersøkte det næ rm ere viste det seg a væ re 
H andelsstandens Opplysningsbyrå.

Torbjørn Henriksen: 23 aviser var fullstendig ødelagt og vi 
hadde 9 som e tte r krigen kunne gå i gang igjen. Hva en der 
har gjort må berømmes. Vi vet at arbeiderpressen har stor be
tydning når det gjelder opplysningsarbeidet mot sløvheten og 
likegyldigheten. Vi kan ikke væ re likegyldig overfor denne sak. 
D et ville væ re å skjæ re vekk noe av oss selv. Ved a reise arbei
derpressen skaper vi noe produktiv t for oss selv. Jeg  er enig i 
det som er kom met til u ttry k k  her om å aktivisere dette  slik at 
det ikke bare gjelder hovedorganisasjonene. Det ligger ogsa det 
i det at fagforeningene m å bli med og ved siden herav er det 
spørsm ål om å gi personlige bidrag til arbeiderpressen. Det ma 
her bli et opplegg som vi går inn for over hele landet b tyr- 
kelsen av arbeiderpressen og reisningen av forsam lingslokaler 
m å vi arbeide for, om vi skal nå videre fram  i vart arbeid.

Martin Tranmæl: K om m unevalget ble en ganske alvorlig 
vekker for oss. Vi ser nå borgerpartiene samle seg og vi ser
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hvordan næringsorganisasjonene står fram. Skal vi kunne møte 
reaksjonen må vi allerede nå begynne valgkampen. Hva kan en 
vente av folk som bare leser Aftenposten og «Sværta»? Det kan 
bli den avgjørende kamp mellom vår stilling og reaksjonen og 
borgerskapet det valg vi får i 1949. Derfor må vi utbygge vår 
presse. Det er en trygghet for hele vårt arbeid for øvrig. Det 
er også riktig at en samtidig bør rette appell til partifellene om 
å bli med. Wiiks uttalelser er det ingen grunn til å komme inn 
på. Det arbeiderpressen gir er orienterende opplysninger. Er
klæringen fra ambassaden i Paris viser at Arbeiderbladets orien
tering er riktig. Når det gjelder den formelle side så har kon
gressen tatt standpunkt og sekretariatets innstilling er en natur
lig følge derav.

Ole Andersen Kiste: En ser det som foregår i Frankrike, val
gene i England og valgene her. Da forstår en også at det gjelder 
å skape et grunnlag så en kan ta offensiven. En sterkere 
arbeiderpresse er nødvendig og at vi får den inn i alle hjem. 
Vi har videre opplysningsvirksomheten som må fremmes 
sterkere enn hittil og vi har samvirkebevegelsen som vi må ut
nytte sterkere. Det er ingen forskjell på den faglige og politiske 
arbeiderbevegelse. Forstår vi ikke det så bærer det galt avsted 
med oss alle sammen. Skulle jeg kritisere, så er det fordi beløpet 
er for lite. Jeg ville heller gå med på det 5-dobbelte. Det er sik
kert behov for det. Ingen ting er farligere i denne tid enn å løpe 
løpsk. Vi må ikke gå hurtigere enn at vi får utdannet de kadrer 
som skal være med når sosialiseringen skal gjennomføres. Hadde 
vi løpt løpsk her hjemme etter frigjøringen ville vanskelig
hetene for arbeiderne ha vært meget større. Vi står godt i for
hold til de fleste andre land. Det går ikke an å forvanske demo
kratiet slik som Wiik gjør. Det som er demokrati er at den som 
er i mindretall bøyer seg for flertallet. Vi må gå inn for sekre
tariatets forslag.

Konrad Nordahl foreslo som et punkt 4 i sekretariatets inn
stilling følgende:

«Det forutsettes at fagorganisasjonen og Arbeiderpartiet 
setter i gang en landsomfattende aksjon for å få alle foreninger 
og medlemmer til å være med og støtte reisningen av Arbeider
pressen.»

John A. Johnsen: Da formannen holdt sin innledning gikk 
han noe tilbake. Han burde også ha tatt noe med om redak
tørene i arbeiderpressen og da nevnt Trond Hegna som skrev
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den berømte artikkel: Ingen nordmann til salgs. Den fikk stor 
betydning for motstandsbevegelsen. Jeg anbefaler innstillingen.

Strek  ble satt og 5 minutters taletid.
Bendik Øyen: Wiiks innlegg var forstemmende. Han sa at 

han hadde grepet Arbeiderbladet i løgn. Det er imidlertid 
ingen avis som daglig kan gripes slik i uetterretteligheter som 
Friheten. Jeg vil ikke bruke sterkere uttrykk. Jeg vil an
befale sekretariatets forslag. Det blir i høyden bare 14 stemmer 
for Wiiks forslag.

Trygve M. Bratteli: Utgangsgrunnlaget for å bygge ut en 
arbeiderpresse er i dag bedre enn noen gang tidligere. Vi har 
42 aviser, hvorav 28 dagblader. De fleste går driftsmessig relativt 
bra. Den daglige eller årlige drift klarer avisene innenfor de 
15 millioner kroner som arbeiderpressen har. Det er når det 
gjelder det tekniske at en trenger mer penger. Hele finansierin
gen gjelder den utenbys presse, ikke Arbeiderbladet eller Arbei
dernes Aktietrykkeri. Vanskeligheten for Arbeiderbladet skyldes 
den måte Friheten har drevet agitasjonen på. Men har Friheten 
tjent på det? Den har gått ned fra 90—100 000 trykte eksem
plarer til 30 000. De som har tjent på det er Morgenposten og 
Aftenposten. Slutt med en agitasjon som bare skader arbeider
pressen. Praktisk sett vil det være en meningsløshet å satse på 
2 kanter. En må ta et standpunkt overensstemmende med det 
fagkongressen og representantskapet tidligere har tatt.

Karl Hammerstedt: Jeg må si meg enig i uttalelsen om 
arbeiderpressen kontra den borgerlige presse. Vi må gjøre den 
sterkere enn den borgerlige. Vi må der også ta med Friheten. 
Vår presse som tidligere het Arbeideren, ble ødelagt som de 
fleste av Arbeiderpartiets aviser. Vi mener oss berettiget til som 
medlemmer av L.O. å få samme behandling som de som er med
lem av D.N.A. Det samme vil gjelde når saken kommer ut til 
fagforeningene. Våre folk vil kreve at også vår presse blir 
støttet. Er det så at flertallet skal bestemme og mindretallet 
holde kjeft? Da bør en være konsekvent og også i Stortinget si: 
Vi har flertallet — dere andre har å holde kjeft.

Konrad Nordahl: Det er dem som har talt om at beløpet 
burde vært større og jeg har ikke noe imot det. Men en må be
handle alle saker ut fra den økonomiske stilling. Forbundenes 
stilling er dårligere i dag enn før krigen. De fleste forbund går 
med samme kontingent som før krigen eller en nedsatt kon
tingent og derved er de økonomisk svekket. De fleste forbund
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har ikke meget å rutte med. Jeg vil nevne dette, for vi må ta 
denne sak opp på neste representantskapsmøte. Vi kan ikke 
diktere forbundene, men vi må tale ut om de tingene. Det har 
vært spurt meg hvordan L.O. og forbundene skal fordele dette 
beliøp. Det kan jeg ikke si noe om i dag. Det er forbund som 
ikke kan yte noe. Når det gjelder Wiiks forslag så kan en ikke 
satse på mer enn en best. Ellers kommer en i samme forhold 
som den amerikanske fagbevegelse som driver i korridorene og 
satser på de enkelte personer som erklærer seg å ville støtte 
fagbevegelsen i denne eller bin sak. Den slags kan vi ikke være 
med på ber i landet. Vi vil ikke stoppe munnen på mindretallet, 
men de får finne seg i å bøye seg for flertallet.

Votering: Sekretariatets forslag med Nordabls tillegg ble 
vedtatt enstemmig. Wiiks forslag ble forkastet mot 11 stemmer.

Punkt 6: Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforhunds 
organisasjonsforhold.

Følgende komitéinnstilling forelå:
Den 9. og 10. november 1938 ble det boldt møte mellom L.O. 

og forbundet om betingelsene for forbundets gjenopptakelse i 
Landsorganisasjonen. Møtene resulterte i følgende protokol
lasjon:

«Etter å ba drøftet de forskjellige spørsmål ble forhandlerne 
enige om å anbefale for sine respektive organisasjoner at Norsk 
Elektriker- og Kraftstasjonsforbund opptas som sjølstendig for
bund i Landsorganisasjonen med de nåværende medlemsgrupper 
fra 1. mars 1939 på følgende grunnlag:

a) Med henvisning til Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsfor- 
bunds landsmøtes vedtak i 1936 og Landsorganisasjonens 
kongress vedtak angående industriforbundsformen av 1934 
og 1938 oppnevnes en komité til å utrede spørsmålet om et 
sjølstendig elektrisitetsforsyningsforbund. Denne utredning 
skal omfatte elektrisitetsforsyningen for så vel industriell 
som offentlig drift og trekke opp linjer for organisering av 
de arbeidere som er beskjeftiget innen dette område. Utred
ningen forelegges Landsorganisasjonens representantskap, 
som treffer den endelige avgjørelse. Forannevnte komité 
skal bestå av 8 medlemmer, hvorav sekretariatet velger 5 
og Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund oppnevner 3.
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b ) ' Inntil det framtidige organisasjonsforhold er avgjort av 
representantskapet, opprettholdes det nåværende virkeom
råde for Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund.

c) Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund vil i likhet med 
andre forbund bli underlagt de organisasjonsmessige av
gjørelser som treffes av Landsorganisasjonen. En var videre 
enig om at så snart foranstående forslag er vedtatt, skal 
nevnte komité oppnevnes og tre i virksomhet. Når forslaget 
er behandlet og vedtatt av sekretariatet og forbundsstyret, 
blir det å offentliggjøre i arbeiderpressen.»

Den komité som ble nedsatt for å utrede saka, fikk bare 
boldt 2 forberedende møter og måtte på grunn av krigsutbruddet 
innstille det videre arbeid. I 1946 ble komitéen rekonstruert. 
Som medlemmer av komitéen valgte sekretariatet følgende: 

Elias Volan, Torbjørn Henriksen, Odd Humblen, Rolf H. Olsen 
og Emil Torkildsen.

Forbundet valgte: Torp, Gundersen og Rosenløv.
Komitéen boldt sitt første møte den 27. februar 1947.
L.O.s representanter var til stede. Fra forbundet møtte: 

Torp, Klafstad, Gundersen og Matbiesen. Dessuten deltok repre
sentanter fra Bygningsarbeiderforbundet, Kjemisk Industriar
beiderforbund, Jernbaneforbundet, Jern- og Metallarbeiderfor- 
bundet. Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbundet, Sjø
mannsforbundet, Kommuneforbundet, Papirindustriarbeiderfor- 
bundet og Transportarbeiderforbundet.

Etter forbundets gjenopptakelse i L.O. er det oppstått tvister 
mellom Elektrikerforbundet og andre forbund om forståelsen 
av betingelsene for Elektrikerforbundets opptakelse i L.O. I den 
anledning hadde Tvistenemnda møte den 4. og 5. april 1946, hvor 
nemnda innstillet for sekretariatet å fatte følgende vedtak til 
klarlegging av beslutningene i 1938:

«Betingelsene for Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsfor- 
bunds gjeninntakelse i Landsorganisasjonen 1. mars 1939 er å 
forstå på følgende måte:

1. Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund bar rett til å be
holde de medlemmer det hadde ved gjeninntakelsen i Lands
organisasjonen, og opprette overenskomster ved de bedrifter 
hvor det hadde overenskomst ved gjeninntakelsen i Lands
organisasjonen. Nyorganisering av elektrikere ved disse be
drifter skjer i tilslutning til Elektrikerforbundet.
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2. Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbund har re tt  til på 
like v ilkår med Norsk Jern - og M etallarbeiderforbund å 
organisere arbeiderne ved nye radiofabrikker og opprette 
overenskom st for arbeiderne. Det samme gjelder bedrifter 
som fram stiller og m onterer heiser.

3. Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbund har ikke re tt  til 
å foreta organisering av elektrikere ved bedrifter som ligger 
innenfor industriforbundenes om råder utover bestem m el
sene i pkt. 1 og 2.

Nemdas forslag ble tiltråd t av sekretariatet. Før nem nda 
holdt møte, ble saka forelagt Lars Evensen, som ledet forhand
lingene i 1938, til uttalelse. I brev av 30. m ars 1947 u tta le r Lars 
E vensen:

«Jeg an tar a t om en skal treffe organisasjonsmessige av
gjørelser nå på grunnlag av vedtaket av november 1938, må det 
væ re innenfor ram m en av det virkeom råde som forbundet hadde 
i 1938, og jeg anser ikke at vedtaket hjem ler adgang for forbun
det til nyorganisering i om stridte organisasjonsområder.»

Nemnda u tta lte  i begrunnelsen for sin innstilling blant annet 
a t en ikke kunne anta a t gjenopptakelsesbetingelsene for Elek- 
trikerforbundet kunne tolkes slik a t Landsorganisasjonen ved å 
vedta disse betingelser faktisk opphevet kongressens vedtak om 
industriforbundsform en også for de forbund hvor disse beslu t
ninger praktisk  ta lt er gjennom ført, men at gjenopptakelses
betingelsene antagelig må gis en noe tøyelig fortolkning i de 
forbund industriforbundsform en ikke er gjennom ført, så som i 
bygningsfagene og jernindustrien . Både E lektrikerforbundet og 
Jern - og M etallarbeiderforbundet er uenig i nem ndas og sekre- 
taria te ts avgjerd.

I rundskriv  nr. 142/46 ba L.O. de respektive forbund foreslå 
for Landsorganisasjonens organisasjonskom ité det virkeom råde 
forbundet m ente å m åtte  ha for s itt organisasjonsarbeid. F ra  
E lektrikerforbundet foreligger følgende forslag:

«Utgreiing om ram m en for et forbund for elektrisitetsfor
syningen e tte r fram legg fra  representantene fra  E lektriker- og 
K r af tstas j onsf orbundet.

I. 1. Anlegg av linje- og kabelnett. Anlegg og m ontering av 
nye kraftverk.

2. Linje- og kabelnett, transform atorer, om formerstasjo- 
ner o. 1.
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II. Betjening, vedlikehold og kontroll av de anlegg som er
nevnt under 1 og 2.

III. Installasjonsfaget.
1. Offentlige og private installasjonsforretninger. Nyan

legg og vedlikehold.
2. Installasjonsavdelinger ved industrielle bedrifter, f. eks. 

Borregaard.
3. Installasjonsavdelinger ved bedrifter som produserer 

elektrisk m ateriell.
4. E lektrikere ved industrielle bedrifter.
5. Heisemontører.
6. Produksjon av radiom ateriell, radiom ontører og radio- 

reparatører.
7. E lektriske nyanlegg ombord i nye skip. Vedlikehold og 

reparasjon av elektrisk m ateriell på skip når de ligger 
ved verksted.

8. E lektrikere ombord i skip.
9. M ilitære verksteders avdelinger for produksjon av 

elektrisk m ateriell og installasjonsavdelinger.
10. Kom m unale elektrisitetsverks egne verksteder.
11. Tjenestem enn og kontrollører ved kom m unale elektrisi

tetsverk.
12. M erkantile avdelinger ved kom m unale elektrisitetsverk.

For å bringe på det rene det svenske elektrikerforbunds or
ganisasjonsområde, ble den svenske landsorganisasjon tilskrevet, 
og følgende svar foreligger:

«Till svar å Eder fdrfrågan av den 27. m ars rorande Elek- 
triska arbetareforbundets organisationsom råde få vi meddela 
fdljande:

Enligt E lektriska arbetareforbundets stadgar utgor forbun
det en sam m anslutning av alla inom den elektriska kraftverks-, 
distributions- och installationsverksam heten sysselsatta arbetare, 
vilka enligt Landsorganisationens organisationsplan skole till- 
hdra forbundet. Sistnåm nda organisationsplan, vilken fastståll- 
des av Landsorganisationens representantskap år 1925, fore
skriver a tt till E lektriska arbetareforbundet skola anslutas alla 
arbetare  inom elektriska installationsindustrin  och vid elektriska 
kraftstationer, som ej d irekt sam m anhora med annan industri. 
I aktuella fall ha organisationsgrånserna sederm era kom plette- 
rats genom beslut av representantskapet och landssekretariatet.
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Forbundet om sluter for nårvarande huvudsakligast installa- 
tionselektriker inom byggnadsindustrin, åvensom elek triker vid 
enskilda k raftverk  sam t tim avlbnade lin jearbetare  anstallda hos 
kungl. vattenfallsstyrelsen. Personalen vid de statliga k raft
verken darem ot åro anslutna till e tt sarskilt forbund, Statens 
vattenfallsverks tj ånstm annaforbund.

Av de om frågade grupperna skola e lek trikerna vid de kom 
m unale elektricitetsverken  tillhora K om m unalarbetarefbrbun- 
det. I den m ån dessa verk  aven bedriva installationsverksam het 
i den allm ånna m arknaden skola dock installationsarbetarna 
anslutas till E lektriska arbetarefbrbundet. Organisationsgrån- 
serna m ellan de både forbunden på dette  om råde ha dock icke 
slutgiltigt klarlagts, varfbr E lektriska arbetarefbrbundet fbr 
nårvarande aven har personal vid sådana kom m unale verk, som 
ej bedriva installationsverksam het i bppna m arknaden.

Radiofabrikernas personal år helt ansluten till M etallin- 
dustriarbetarefbrbundet under det hissmontdrerna  tillhbra Elek
triska arbetarefbrbundet.

I den mån industriforetagen  ha egna elek triker anstallda 
skola dessa enligt organisationsplanen tillhbra resp. industrifbr- 
bund. E lektrikerna vid de m ekaniske verkståderna och jårnbru- 
ken åro fbljaktligen organiserade i M etallindustriarbeitarefbr- 
bundet.

Vi fbru tsåtta  a tt bilagda m aterial-utredningen om industri- 
arbetarefbrbund, beslut i frågor rbrande organisationsgrånserna 
sam t m edlem m arnas fbrdelning på olika y rken  och industrier 
— kan vara Eder till y tterligare  vågledning. N um ren på de sidor. 
dår elektrikernas organisationsfrågor behandlats, ha angivits på 
resp. skrifter.»

E lektrikerforbundets landsm øte i 1922 fa tte t følgende vedtak 
angående organisasjonsform en:

«Organisasjonskomitéens innstilling alternativ  II vedtokes 
med følgende tillegg: De foreslåtte industrigrupper må tildeles 
en større bestem m elsesfrihet for derved å bli m er effektive ledd 
i organisasjonsbygningen. Dessuten må industrigruppene for
fleres. Det må opprettes en gruppe for elektrisitetsforsyningens 
arbeidere, om fattende kraftstasjonene, linjearbeiderne, installa- 
sjonsm ontørene til og med kontrollørene, da disse arbeidere 
ikke nå og enda m indre e tte r hvert som elektrisitetsforsyningen 
utvikles kan tillegges noen bestem t industri.»

Kongressen i 1923 foru tsatte  at E lektrikerforbundets med
lem m er skulle overføres til en rekke forskjellige forbund, og at
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Elektrikerforbundet m åtte  opphøre som selvstendig organisa
sjon. Forbundets hovedstyre behandlet saken. F lerta llet (8 m ed
lem mer) vedtok følgende forslag:

«I anledning Landsorganisasjonens kongress’ beslutning om 
overgang til industrivis organisasjon u tta le r forbundsstyret: 

Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbunds landsm øte 1922 
fastslo a t m an skulle tillem pe en organisasjonsform  som kun ga 
anledning til e tt forbund på hver arbeidsplass.

I henhold hertil og under henvisning til kongressens be
slutning må forbundets m edlemm er i jernindustrien , gruveindu- 
strien, papirindustrien og elektrokjem iske industrier sam t i kom
munene og bygningsindustrien gå over i de respektive industri- 
organisasjoner fra  1. januar 1924. For de øvrige m edlemm er 
treffes en ordning med Landsorganisasjonens sekretariat.

Forretningsutvalget bemyndiges til å foreta det nødvendige 
herfor.»

M indretallet (3 m edlemm er) stem te for følgende forslag: 
«Landsorganisasjonens kongress vedtok i sin beslutning om 

omlegging til industriforbund, a t grunnlaget for fagorganisa
sjonens oppbygging skal væ re arbeidsplassen. Videre at der på 
en og samme arbeidsplass kun skal væ re e tt forbund represen
tert.

E lektrikerne og kraftstasjonsbetjeningen fastslår sin p rin 
sipielle stilling til omleggingen overensstem m ende med sitt 
landsmøtes beslutning i saken. I fluk t med denne oppfatning 
vil forbundsstyret m edvirke til omlegging på grunnlag av at 
kun e tt forbund skal væ re represen tert på arbeidsplassen.

Saken ble forelagt m edlem m ene til uravstem ning. M indre
tallets forslag ble ved ta tt med 486 mot 180 stem m er, som avgas 
for flertallets standpunkt.

I forbundets beretning for 1923 er det inn ta tt følgende for
klaring t i l  de to standpunkter i forbundsstyret:

«Som det vil fram gå av forslagene er det enighet i for
bundsstyret om at m edlemm ene i jern-, gruve-, papir og elek
trokjem iske industri skal overgå til de forbund som har over
vekten av m edlem m er ved disse bedrifter. De ved m ekaniske 
verksteder og skipsbyggerier arbeidende m edlem m er overgår 
til Jern - og M etallarbeiderforbundet, ved papir- og cellulose
fabrikker til Papirindustriarbeiderforbundet og ved gruvevirk
som heter og elektrokjem iske bedrifter til Arbeidsm annsfor- 
bundet.
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Det er kunn en liten uoverensstemmelse med hensyn til tids
punktet for overflytningen. Flertallet har fastsatt overflytnings- 
datoen til 1. januar 1924. Mindretallet mener at tidspunktet for 
overflytning må fastsettes i samråd med det forbund som skal 
motta, samt de øvrige forbund der skal avgi medlemmer.

Denne divergens har dog ingen praktisk betydning. Over
flytningen vil for nevnte gruppers vedkommende ordnes på det 
tidspunkt som Landsorganisasjonen og de interesserte forbund 
fastsetter.

Den prinsipielle forskjell i flertallets og mindretallets for
slag er ordningen for hovedgruppene av forbundets medlemmer, 
nemlig installasjonsmontørene, de ved elektrisitetsverkene an
satte og kraftstasjonsbetjeningen.»

Sekretariatet fastholdt kongressens vedtak, og forbundet 
har senere på grunn av L.O.s stilling 2 ganger trådt ut av L.O.

Som det framgår av Elektrikerforbundets stilling til den 
industrivise oppbygging av fagorganisasjonen var også dette for
bund enig i at alle fag og grupper i de forskjellige industrier 
skulle samles i vedkommende industriforbund, slik at også elek
trikerne i jernindustrien, bergverkene, kjemisk industri osv. 
skulle være organisert i vedkommende industriforbund. Denne 
linje har forbundet senere til dels fraveket. For å skaffé over
sikt over hvordan den organisasjonsmessige stilling er, har 
komitéen fått oppgave fra de mest interesserte forbund om elek
trikernes organisasjonsforhold.

Elektrikerne  har avgitt følgende oversikt;
«Fra Elektrikerforbundet ble det framlagt en oversikt over 

medlemstallet pr. 1. januar 1947, som fordeler seg slik:
Hos private installatører:

Fagarbeidere .................................................. 1537
Læregutter ...................................................... 435
Hjelpearbeidere ..............................................  226

Tilsammen 2 198 44 "/o
Elektrisitetsverker:

Kommunale ...................................................... 656
Inter- og fylkeskom m unale..........................  256
Private for borgerlig fo rsy n in g ..................  433
Statens kraftverker ......................................  96

Tilsammen 1 441 — 29 “/»
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Papirindustrien:
Kraftstasjoner, delvis borgerlig forsyning 52 
Bedriflselektrikere .............................................. 147

Tilsammen 199
Kjemisk industri:

Kraftstasjoner, delvis borgerlig forsyning 55
Bedriftselektrikere ..........................................  146
Installasjonsmontører, a n le g g .....................  65

Tilsammen 266
Gruveindustri:

Kraftstasjoner ..............................................  32
Bedriftselektrikere ..........................................  89

=  4 "/»

5.3 »/o

Jernindustrien 
Heisemontører: 
Radioindustrien: 
Militære verksteder: 
Sjø-elektrikere ombord:

Tilsammen 121 = 2.4 o/o
Tilsammen 109 = 2.2 o/o
Tilsammen 116 = 2.3 o/o
Tilsammen 339 = 6.8 o/o
Tilsammen 151 = 30 /0
Tilsammen 40 = 10/0

Forbundets samlede medlemstall: 4 980 =  100 “/o

Landets elektrisitetsproduksjon
fordeler seg på følgende måte:
Verker som er tilknyttet den alm. el.forsyning . . ca. 60 Vo 
Verker som er tilknyttet elektrokjemisk-, termisk-
og metallurgisk industri ..........................................   « 34 o/o
Verker som er tilknyttet annen industri ................  « 6 o/o

Det totale forbruk av elektrisk energi:
Elektrokjemisk-, term isk -og  m etallurgisk industri « 53 o/o
Tremasse-, cellulose og papirindustri........................  « 12 o/#
Bergverksindustri ............................................................ « 2 o/o
Annen industri og h ån d verk ........................................  « 8 o/o
Jernbane og sp orve ier ....................................................  « 1 */o
Borgerlig forsyning .......................................  « 24 o/o

Fordelingen er organisert på følgende måte:
Kommunale verker ........................................  « 62 o/o
Inter- og fylkeskommunale ........................................ « 6 o/o
Statens fordelingsverker .................................   « 1 o/o
Private fordelingsverker ............................................  « 31 o/o
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Forbundet kny tte r følgende kom m entar til foranstående 
statistikk:

Landets elektrisitetsproduksjon.
Det fram går herav at 60 pst. av produksjonsverkene er til

kny tte t den alm innelige elektrisitetsforsyning, mens 40 pst. er 
tilkny tte t industrien. Dette betyr ikke at disse 40 pst. u teluk
kende forsyner industri, idet sam tlige leverer m er og m indre 
av sin energi til alm innelig forsyning til tross for a t de i sta ti
stikken er angitt som tilkny tte t industrien. F. eks. Borregård 
K raftstasjon som forsyner hele Sarpsborg by. Tinnfoss Papir
fabrikks kraftstasjon som forsyner hele Notodden, og Hydro 
kraftstasjoner som forsyner store deler av d istrik tet langs Tele- 
m arksvassdraget, foruten at de ligger på sam kjøringsnettet og 
til dels leverer store energim engder til samkjøringen.

Det totale forbruk av elektrisk energi.
Foranstående kom m entarer dokum enteres for så vidt av 

denne statistikk, idet den viser a t bare 24 pst. av den samlede 
energiproduksjon forbrukes til borgerlig forsyning — dvs. lys, 
rom oppvarm ing og annet husholdningsforbruk sam t gårdsdrift.

Fordelingen er organisert på følgende måte:
Denne statistikk  er noe misvisende, idet den bygger på 

an tall verker og ikke på forsynte innbyggere, samtidig som den 
om fatter bare borgerlige forsyninger og ikke industrien.

Hvis en deler forsyningen i forhold til forsynte innbyggere, 
viser det seg at de private fordelingsverker vesentlig om fatter 
tyn t befolkede distrik ter, og de 31 pst. av verkene bare 10 pst. 
av forsynte inbyggere, mens kommunale, in ter- og fylkeskom 
m unale verker om fatter hele 90 pst. av de forsynte innbyggere.

Men sam m enligner en videre med forbruket i forrige av
snitt, viser det seg at av landets samlede energiproduksjon blir 
21.6 pst. fordelt gjennom kommunale, in ter- og fylkeskom m u
nale verker, mens den private fordeling om fatter 78.4 pst. av 
den samlede energiproduksjon.

Vi håper a t foranstående kom m entarer sammen med den 
vedlagte statistikk  gir den nødvendige oversikt for behandlin
gen av spørsm ålet om opprettelsen av et elektrisitetsforsynin
gens forbund.»
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K om m uneforbundet har g itt følgende oversikt:
«Norsk Kom m uneforbund har ta tt opp en oversikt over da 

elektrisitetsverker som sysselsetter folk som er organisert i vårt 
forbund.

Oppgaven om fatter ca. 160 elektrisitetsverker, og som ved
lagte tabell viser får en flg. fordeling av beskjeftigede i a lt og 
derav de som er organisert i tilslutning til vårt forbund.
Eier av verket Sysselsatte Organiserte i N.K.F.
Staten   2 1
Fylke .......................................... 484 359
Interkom m unalt ......................  547 399
Kom m unalt .............................. 3 456 2 490
Private .......................................... 110 . 37

Sum 4 599 3 286

Ordnet e tte r yrke får en denne fordelingen:
Yrke Sysselsatte Oorganiserte i N.K.F.
M erkantile og tekn. funksj. .. 2 078 1 513
E lektrikere og m ontører . . . . 1 131 803
L æ regutter .................................. 149 70
A ndre fagarbeidere .................. 568 447
Fag-u-læ rte arbeidere .......... 673 453

Sum 4 599 3 286

Norges Vassdrags- og E lektrisitetsvesen utga i 1946 en over
sikt over utbygd vannkraft i Norge. I denne publikasjonen fin
ner en a t Norge hadde 562 elektrisitetsverker pr. 31. desem ber 
1943 med 2 310 funksjonæ rer og 4 914 arbeidere.

Sam m enligner en disse tall med forbundets oversikt, finner 
en at vi skulle m angle oppgaver fra  ca. 400 elektrisitetsverker. 
Ved disse 400 elektrisitetsverker skal det væ re sysselsatt ikke 
fu llt 300 funksjonæ rer. D ifferansen i talle t på arbeidere er ca. 
2 400. Im idlertid gjør e nm erksom  på at på flere av de skjem aer 
som forbundet har m ottatt b lir det nevnt at verket sysselsetter 
sesongarbeidere, men da an talle t varierer, er de ikke ta tt med 
i oppgaven. En kan e tte r dette  gå u t fra  at de elektrisitetsverk 
som ikke er kommet med i næ rvæ rende oppgave er små og i 
denne forbindelse ubetydelige.
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Forbundet har som bilag til oversikten oversendt en detal
jert statistisk oppgave. På grunn av oppgavens omfang er denne 
ikke tatt med i denne framstilling.

Papirindustriarbeiderforbundet har tilsammen organisert 
132 elektrikere, fordelt på 44 bedrifter.

Arbeidsmannsforbundet opplyser å ha elektrikere ved samt
lige gruver unntatt Orkla og Sulitjelma, hvor Elektrikerforbun- 
det har organisert elektrikerne og opprettet overenskomst med 
dem, men Arbeidsmannsforbundet er uenig i dette, og mener at 
alle arbeidere ved gruvene skal være organisert i Norsk Ar- 
beidsmannsforbund.

Bygningsarbeiderforbundet har gitt følgende framstilling 
av forholdet i sitt forbund:

«Ad Elektrikerforbundets framtidige organisasjonsområde.
Som svar på Deres skriv av 23. ds. vil vi gi følgende opp

lysninger:
Ad punkt 1.

Elektrikerfirmaene i Arendal, Bergen, Bodø, Hamar, Hal
den, Harstad; Lillehammer ,Sandefjord og Tromsø, tilsammen 
492 elektrikere.
Ad punkt 2.

Overenskomst ved 0 . Gausdal Elektrisitetsverk og Alvdal 
komm. Elektrisitetsverk, tilsammen 9 elektrikere.

Utenom disse har vi en rekke overenskomster fordelt utover 
det hele land, med tilsammen 51 elektrikere som er tilmeldt 
våre bygningsarbeideravdelinger.

Tilsammen utgjør dette 492 elektrikere.»
Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund har gitt 

følgende svar på de stilte spørsmål:

«Vi har mottatt Deres skriv av 23. ds. i anledning oven
nevnte sak, og kan meddele at hva angår de spørsmål som er 
stillet vårt forbund har vi ikke elektrikere som medlemmer som 
kommer inn under de spørsmål som Landsorganisasjonen stiller. 
Vi har medlemmer som kalles reparatører, og det kan nok 
hende at disse utfører noe elektrikerarbeid, men ikke i den ut
strekning som Deres spørsmål innebærer. Vårt forbund har 
således ingen medlemmer å avgi til Elektrikerforbundet.»
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Norsk Sjømannsforbund antar at ca. 400 elektrikere og 
elektrikerassistenter er beskjeftiget ombord i skipene. I første 
rekke på skip med elektriske vinsjer og styremaskiner, og i 
tankskip.

Norsk Transportarbeiderforbund meddeler at forbundet har 
organisert 20 elektrikere ansatt ved L.K.A.B., Narvik.

Norsk Jernbaneforbund meddeler at Norges Statsbaner har 
5 kraftstasjoner (Kjosfoss, Kongsvoll, Finse, Hallingskeid og 
Fokksuta).

Stasjonenes kapasitet er fra 3—4 kw. opp til noen tusen. 
Nøyaktige oppgave har de for tiden ikke.

Personalet er fra 4 ned til 1 mann.
Leverer ikke elektrisk energi til andre.
Statsbanene leier elektrisk energi fra forskjellige kraft

verker etter samkjøringsordning.
Det dreier seg om noen tusen kw.
Antall medlemmer av elektrikere er ca. 600.

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund skriver:
«Etter konferanse med Elektrikerforbundet har vi fått fast

slått at den ønskede organisasjonsform inneholder ikke å få over 
flyttet medlemmer som arbeider i selve produksjonen. Det er 
bare elektriske montører og heisemontører som hører inn under 
nevnte forbunds krav. Dog gjelder kravet også radiomontører. 
Dette krav er fra Elektrikerforbundet bygget på at det var 
dette forbund som først organiserte arbeiderne i dette fag, og 
fikk opprettet overenskomst i det. Vårt forbund har om lag 200 
medlemmer ved radiofabrikkene.

Dette yrke skulle opplagt høre inn under vårt forbunds 
område. Som et eksempel kan nevnes at Elektrisk Bureau, Oslo, 
forarbeider bl. a. både radioapparater, telefonapparater og elek
trisk materiell for øvrig. Arbeidet med radioapparater kan 
således ikke skilles ut fra den øvrige produksjon.

For de bedrifter som ved siden av sin fabrikk virksomhet 
også har elektrisk installasjon, med egne elektriske montører, 
da vil disse montører tilhøre Elektrikerforbundet. Dette prak
tiseres.

Dertil kommer heisemontørene, hvor arbeidet både kan 
være av mekanisk og elektrisk art, at forholdet kan være tvil
somt. Disse 'montører tilhører stort sett Elektrikerforbundet. 
Arbeiderantallet er forholdsvis litet, om lag 100.
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Ved en del av våre større verksteder er tilsa tt elektriske 
m ontører som har å skjøtte de elektriske lysanlegg. Således kan 
nevnes a t ved Aker mek. V erksted er 5—6 arbeidere, Nylands 
Verksted 4 arbeidere, som er m edlem m er av E lektrikerforbun- 
det. E tter organisasjonsform en skulle de tilhøre vårt forbund. 
Her dreier det seg om et ubetydelig tall.

B ortsett fra  arbeiderne ved radiofabrikkene, hvis organi
sasjonsforhold vi hevder ligger under vårt forbunds område, er 
det for øvrig et m indre tall av vårt forbunds m edlem m er som 
E lektrikerforbundets krav  omfatter.»

Norsk Kjem isk Industriarheiderforbund  oversender en skje
m atisk oppstilling over forholdene når det gjelder elektrikerne 
i denne industri. Oppstillingen er noe m angelfull, idet alle 
avdelinger ikke har svart på de stilte spørsmål. Det fram går av 
oppstillingen at industrien  beskjeftiger 104 faglæ rte elektrikere, 
100 fag-ulærte, 52 læ regu tter og 2 prak tikanter, 16 stasjonsvak- 
te r og 2 vaskere. Tilsammen 366 arbeidere, hvorav 240 er organi
sert i Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund.

I tillegg til foranstående har Norsk K jem isk Industriar
beiderforbund den 18. jun i sendt følgende oversikt for 9 bedrif
ter, som ikke er m edtatt i de første oppgaver.

<^Rjukan Salpeter f  abriker. A nsatt 65 elektrikere hvorav 57 
er faglæ rte og 8 ufaglæ rte og 2 læ regutter. Sam tlige er organi
sert i v årt forbund. B edriften har egen kraftstasjon m ed en 
sam let kapasitet på 253 000 kw. Tinn kom m une leier 3 550 kw. 
Personalet ved kraftstasjonen utgjør 46 mann.

Ved Slipefabrikken på Gan på Romerike  er det ikke ansatt 
elektrikere. Bedriften har egen kraftstasjon med en kapasitet 
på 80 kw. og leier i tillegg hertil 20 kw.

Ved De-No-Fa og Lilleborg Fabrikker, Fredrikstad, er det 
ansatt 4 faglæ rte elektrikere og en læ regutt. Sam tlige organi
sert i v årt forbund.

Ved Vadheim Elektrochemiske Bedrifter  er det ansatt en 
fag læ rt e lektriker og 3 ufaglærte. Sam tlige organisert i vårt 
forbund. B edriften har egen kraftstasjon med en kapasitet på 
1 800 kw. og 4 m anns betjening. B edriften leverer 130 kw. til 
husholdningen.

Ved Nordland Portland Cementfabrik i Tysfjord  er det 
ansatt 4 elektrikere, hvorav en er fag læ rt og 3 ufaglærte. Be
driften  har egen kraftstasjon med en kapasitet på 3 000 kw. med
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en m anns betjening. Til husholdning og andre bedrifter leverer 
bedriften  350 kw.

Ved Stord Sildolje f  abrik og mek. Verksted  er annsatt 4 
elektrikere, som er organisert i Norsk Jern - og M etallarbeider
forbund. Bedriften har reservekraftstasjon på 300 kw.

Ved Electric Furnace Products Co. Ltd., Sauda, er ansatt 
21 elektrikere +  3 brettvak ter. Av disse er 12 faglærte, 6 ufag
læ rte  og 3 læ regutter. Sam tlige er organisert i v å rt forbund. 
Bedriften har egne k raftstasjoner med en sam let kapasitet på 
140 000 kw. K raftstasjonens betjening utg jør 27 mann. Til hus
holdning og andre bedrifter leies bort 1 400 kw.

Ved Drammens Glassverk  er ansatt 10 elektrikere, hvorav 
5 er faglæ rte og 2 ufaglæ rte og læ regutter, samtlige organisert
1 vårt forbund. B edriften leier 1 800 kw.

Ved Knarrevik Sildoljefabrik  er det ansatt 3 elektrikere 
hvorav 2 er faglæ rte (innbefattet form ann) og en læ regutt. De
2 er organisert i v årt forbund, form annen uorganisert. Bedriften 
leier 450 kw. og til husholdningen går 50 kw.»

Tilsamm en om fatter oversikten fra  dette  forbund 447 
arbeidere, som er beskjeftiget ved kraftstasjoner og som elek
trikere. Hvis E lektrikerforbundets forslag om at Elektristets- 
forsyningens forbund b lir imøtekom m et, må
K om m uneforbundet a v g i .................................. 3 286 m edlem m er
Papirindustriarbeiderforbundet ..................  123 «
B ygningsarbeiderforbundet . . ' .........   492 «
S jø m an n sfo rb u n d e t.................................  ca. 400 «
T ransportarbeiderf orbundet   20 «
Jernbaneforbundet .......................................  ca. 600 «
Jern - og M etallarbeiderforbundet ............  « 200 «
Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund « 460 «
H ertil kom mer Elektrikerforb.s medl.t. med 4 980 «

Tilsamm en 10 561 m edlem m er

Til disse tall kan bem erkes a t K om m uneforbundet ikke har 
ta tt med elektrikere som er beskjeftiget ved sporveiene og 
hjelpearbeidere som er beskjeftiget ved ledningsnettene, an
slagsvis ca. 400.

Jern - og M etallarbeiderforbundet har heller ikke ta tt med 
elektrikere beskjeftiget i skipsbyggeriene og den øvrige je rn 
industri.
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Det samme gjelder Arbeidsmannsforbundet for så vidt 
angår hjelpearbeidere beskjeftiget ved montering av kraft
stasjoner, linjearbeidere m. v. Alt i alt må en regne med at et 
elektrisitetsforsyningens forbund, organisert etter det forslag 
som er sendt L.O. fra Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund 
vil komme til å omfatte også en rekke forbund som ikke her 
er nevnt, og medlemstallet vil sikkert komme til å ligge på minst 
12 000, kanskje endog opp imot 15 000 medlemmer, hvorav de 
faglærte elektrikere kommer til å omfatte langt under halv
delen av forbundets samlede medlemstall.

Under drøftelsene i komitéen har Elektrikerforbundets re
presentanter antydet at de kunne tenke seg en noe snevrere 
ramme for et elektrisitetsforsynings forbund, f. eks. at for
bundet fikk anledning til å organisere betjeningen ved alle 
kraftstasjoner og de elektrikere som er beskjeftiget som installa
tører, altså, at de skulle gi avkall på alle elektrikere som er 
beskjeftiget ved bedrifter som kommer inn under andre indu
striforbunds områder. Dette alternativ vil da bety at forbundet 
kommer til å bestå av følgende grupper og medlemmer:

De private installasjonsfirmaer:
Elektrikerforbundet .......................................... 2198 medlemmer
Bygningsarbeiderforbundet   483 «

Tilsammen 2 681 medlemmer
Private kraftstasjoner:

Elektrikerforbundet .......................................... 572 medlemmer
Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund .. 94 «
Kommuneforbundet   37 «
Transportarbeiderforbundet   20 «

Tilsammen 723 medlemmer
Statens kraftverker:

Elektrikerforbundet .......................................... 96 medlemmer
Kommuneforbundet   1 «

Tilsammen 97 medlemmer
Inter- og fylkeskommunale:

Elektrikerforbundet ..........................................  256 medlemmer
Kommuneforbundet   758 «

Tilsammen 1 014 medlemmer
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Kommunale kraftstasjoner:
Elektrikerforbundet .......................................... 656 medlemmer
Kommuneforbundet .......................................... 2 490 «
Bygningsarbeiderforbundet   9 «

Tilsammen 3 155 medlemmer
Heisemontører:

Elektrikerforbundet   116 medlemmer

Radioindustrien:
Elektrikerforbundet   339 medlemmer
Jern- og Metallarbeiderforbundet   200 «

Tilsammen 539 medlemmer

Denn oppstilling omfatter i alt 8 340 medlemmer.

Når det gjelder radioindustrien, må dette regnes for rene 
produksjonsbedrifter, og over alt ellers hvor det er dannet 
industriforbund står denne industris arbeidere tilsluttet Jern- 
og Metallforbundet. Trekker man denne gruppe fra, blir det en 
rest på 7 801 medlemmer. Men selv et elektrisitetsforsyningens 
forbund etter dette alternativ vil bryte tidligere kongressvedtak 
om et bygningsarbeiderforbund og et kommuneforbund. De 
største vanskeligheter vil utvilsomt oppstå for arbeidernes og 
funksjonærenes organisasjoner i kommunene. For bygnings
industrien vil det så vidt skjønnes ikke oppstå noen særlige van
skeligheter ved ordningen av tariffavtalene, idet elektrikerne 
aldri så vidt vites har hatt felles tariffrevisjon med de øvrige 
bygningsfag.

Elektrisitetsforsyningen.
Vi skal i det følgende gi en kort oversikt over forskjellige 

forhold ved elektrisitetsforsyningen, for om mulig på basis av 
denne å danne seg en mening om det riktige organisasjonsfor
hold for elektrisitetsforsyningens funksjonærer og arbeidere.

Norges Vassdrags- og Elektrisitetsvesen utga i 1946 en over
sikt over utbygd vannkraft pr. 31. desember 1943. På det tids
punkt var det i hele landet utbygd i alt 2 301 180 kw. i maskin- 
kapasitet, hvorav 2 216 645 kw. til elektriske generatorer og 
84 535 kw. til direkte elektrisk maskinkraft. Denne strøm- 
mengde fordelte seg med 1 208.361 kw. til alminnelig elektrisi-
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te tsfo rsy n in g  og d iverse  in d u stri, 824 001 kw . til  e lek tro -k jem isk  
og e lek tro -te rm isk  in d u stri og 268 818 kw . t i l  tre fo red lin g sin d u 
strien . V erkene v a r in n d e lt i fø lgende g rupper;

S ta ten s .............. - • ■ •
F y lkeskom m unale . 
F elleskom m unale
B ykom m unale ........
H erredskom m unale  
P riv a te  ...................

I a lt

A ntall Inst. Gen. Herav nyttes Til aim.
kraftverk kap. i alt til industri forsyning

22 259 524 64 583 194 941
17 136 146 12 800 123 266
22 181 070 6 380 174 690

44 278 620 10 750 267 870
106 63 138 18 361 44 777

1 529 1 382 672 979 865 402 817

1 740 2 310 170 1 092 819 1 208 361

D enne tab e ll v iser a t de  p riv a te  v e rk e r er s tø rs t både i an 
ta ll og k ra ftp ro d u k sjo n , m ens de fo rsk je llige  slags kom m unale 
v e rk e r e r s tø rs t n å r  d e t g je ld er k ra f t  ti l  a lm innelig  forsynm g. 
D en u tbygde  v an n k raftm en g d e  u tg jø r b a re  en  liten  del 
u tb y g g b are  k ra f t i Norge. D enne er b e reg n et til m er enn  12^25 
m illion  kw . E tte r  e lek tr is ite tss ta tis tik k en  som  kom  u t i 1988 
k an  det fo re tas  fø lgende oppstilling:

Dto. som
Innbyggere ytterligere Funksjo- A rbei-

A ntall som forsynes kan fors. Abonnenter næ rer dere
Staens verk for 

alm. forsyning  
Do. for indu

striell forsyning  
F ylkeskom m unale  
F elleskom m unale  
Bykom m unale 
H erredskom m unale 
P rivate for alm.

forsyning  
P rivate for industri 
I alt

D enne tab e ll o m fa tte r både p roduksjons- og fo rdelingsverk . 
D e p riv a te  v e rk e r sp ille r ikke på lan g t n æ r den sam m e rolle 
som  fo r p roduksjonsverkenes vedkom m ende.

I fo rb indelse m ed ovenstående oppstilling  k an  en  ogsa 
gi fø lgende oppstilling  bygd  p å  sam m e s ta tis tik k  over energ iens 
fo rdeling  på  k jø p t og p ro d u se rt energi. V idere energ i lev e rt til 
fo rsk je llige  fo rm ål hos de fo rsk je llige  slags v erk .
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Fordelingsverk i Norge ca. 1946.

De 415 største v e rk  for alm innelig  e lek trisite ts forsyning.  —  

F orsyn ingsverk  for  2.4 av våre ialt ca. 2.5 mill. forsyn te  
innbyggere.

Abon Tll alm. el.fors.
Antall nenter Forsynte Innb. Energi årlig

(1000) (1000) o/o mill.kw.h */o

Statens 4 0.8 3.7 0.15 1 0.1
Fylkeskom m unale 5 30 140 5.85 440 7.6
Felleskomm unale 20 58.9 244 10.2 429 7.4
By- og herredskomm . 257 564.6 1 750 73.7 4 554 78.5
Private 129 54.6 239 10.1 374 6.4

I alt 415 708.9 2 376.7 100 5 804 100

For å sikre en regelmessig kraftleveranse er det på Østlan
det dannet et eget selskap, A /S  Sam kjøringen. Alle kraftprodu- 
serende kraftselskaper på Ø stlandet er aksjonæ rer. Sam menkob
lingen om fatter stasjoner fra  Kamfoss i G udbrandsdalen til 
Brekke ved Halden og videre Skiensdistriktet, R jukan og Nore. 
En regner med at for fram tiden vil hele Sør-Norge komme med 
i Sam kjøringen. En må regne med at Sam kjøringen også b lir 
u tv ik let i andre d istrik ter og m uligens til s lu tt om fattende hele 
Norge. Det rå r  full enighet om en m eget rask  utbygging i de 
kommende år. Regjeringen oppnevnte i 1945 en nem nd med 
overingeniør Sorteberg i Vassdragsvesenet som form ann, og bl. 
a. sekretæ r K lafstad og driftsbestyrer Frogner m edlem m er av 
nemnda. Nemnda har nettopp lagt fram  en innstillinm  om lin
jene for elektrisitetsforsyningens utvikling i tiden fram over. Øk
ningen tenkes å skulle væ re ca. 150 000 kw. arlig mot et gjen
nom snitt på ca 80 000 i tiden fra  1905 til 1947. Om dette  program  
blir gjennom førbart avhenger av tilgangen på arbeidskraft og 
adgangen til å skaffe m askiner og m ateriell. En regner med at 
ca. 600 000 innbyggere ikke har adgang til elektrisk kraft. For
syningen av disse vil e tte r de retn ingslin jer som er lagt fram  i 
a lt vesentlig bli en kom unal oppgave, idet forsyningen tenkes 
frem m et ved hjelp av herredskom m unale, fylkeskom m unale 
eller felles-komm unale verker. Derved vil disse øke både sitt 
an ta ll og sitt personale i forhold til den oppstilling som er gjort 
foran. Nemnda regner med at med en nøktern  vurdering vil
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det i de kommende år trenges i alt 5 000 m illioner kw.h pr. år 
til husbruk. Nem nda beregner a t industrien  kom m er til å 
trenge i alt 9 600 m illioner kw.h årlig, hvorav halvparten  be
regnes å gå med til utvidelser, mens den annen halvpart skal 
e rsta tte  brenselet. Videre regnes det med 1 000 m illioner kw.h. 
årlig til landbruksbehov, jernbaneelektrifisering m. v., slik at 
en kom mer opp i et totalbehov på over 15 000 m illioner kw.h. 
En regner med i alt å øke den installerte  m askineffekt med 3.6 
m illioner kw.h., og herav beregnes 40 pst. å komme i løpet av 
de første 10 år.

Nemnda stiller opp en liste over k raftverker som for tiden 
er under utvidelse eller bygging. Disse fordeler seg slik:

Bygger i alt 
Antall Kw. gen kap.

Statens   4 269 300
Private .................................................. 16 33 165
Fylkeskom m unale .............................. 4 8 025
Felleskom m unale .............................. 14 53 550
Bykommunale ...................................... 10 166 350
Herredskom m unale ..........................  14 16 960

Det stilles videre opp i a lt 111 fossefall som det kan komme 
på tale  å bygge u t i løpet av de næ rm este 10 år. Disse fordeler 
seg på følgende slags eiendomsforhold:

Yteevne i mill. 
kw.h. årlig

5 328
1 450 

473
1927
2 561 

232
5 145

Antall
Statens ..............  8
Private  ..................................................  4
Fylkeskom m unale ..............................  4
Felleskom m unale ..............................  11
Bykom m unale ......................................  11
Herredskom m unale ..........................  6
Ubestem t ..............................................  67

Av den siste, ubestem te kategori, m å en med de nåvæ rende 
retn ingslin jer for elektrisitetsutbyggingen regne med at så å 
si a lt b lir bygd u t ved fylkeskomm unale, felleskom m unale eller 
herredskom m unale verker.

En m å altså gå u t fra  a t de kom m unale verker vil spille en 
m inst like stor rolle ved den påtenkte videreutvikling av Norges 
E lektrisitetsforsyning, som den de har spilt hittil.
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I denne forbindelse kan det ha  interesse a komme inn pa 
hva nem nda m ener om adm inistrasjon og organisasjon av elek
trisitetsforsyningen. Innledningsvis he ter det herom . «Elektri
sitetsforsyningen har når det gjelder dekning av det borgerlige 
behov, det vil si forbruket i hjem m ene og i handel, håndverk  og 
m indre industri, alltid v æ rt en u tpreget kom m unal oppgave.»

Nem nda påpeker a t den utpreget kom m unale karak ter som 
elektrisitetsforsyningen har hatt, har ført til a t lokale hensyn 
har dom inert, og a t m er om fattende samfunnsmessige synspunk
ter ikke har få tt g jort seg gjeldende. Men nem nda trekker ikke 
herav den slutning at elektrisitetsforsyningen bør unndras den 
kom m unale ledelse. Nem nda har drøftet den m ulighet a t S ta
ten  overtok hele landets elektrisitetsforsyning, men er kommet 
til a t dette  bør frarådes, mot én varam annstem m e. Derim ot gar 
nem nda inn for et organisert sam arbeid d istriktsvis og delvis 
også i landsm ålestokk, og det forutsettes a t de sam arbeidsorga
nisasjoner som på den m åten etableres stort sett har de kom 
m unale fordelingsverker som grunnenhet.

K om m itéens innstilling:
De tilgjengelige offentlige oversikter over elektrisitetsforsy

ningen viser at det overveiende an tall k raftverker er på private 
hender. Det samme gjelder den produserte kraftm engde. D eri
mot viser tallene i de foregående tabeller a t elektrisitetsforsy
ningen til alm innelig borgerlig forbruk i a lt vesentlig besørges 
av fylkeskom m unale, felleskom munale, by- og herredskom m u- 
nale elektrisitetsverk, eller m ed 93.5 pst. av den kraftm engde 
som m edgår til denne forsyning. K om m uneforbundet hevder 
a t tarifforholdene for de kom m unale elektrisitetsverk  og k raft
stasjoner griper så sterk t inn i de alm innelige kom m unale lønns
regulativer og tariffer, og at det vil væ re helt urim elig og ufor
svarlig å skille denne gren av den kom m unale virksom het u t 
fra  kom munens tarifforhold for de øvrige etater. Det vil ogsa 
væ re i strid  med kongressenes tidligere vedtak at alle faste kom- 
m une-etater skal samles i et forbund som om fatter alle arbeidere 
og funksjonæ rer. Forbundet m å derfor på det m est bestem te 
m otsette seg at en sådan utskillelse finner sted. Komitéens fler- 
ta ll (L.O.s representanter) er enig i forbundets standpunkt.

N år det gjelder de p rivate  elektrisitetsverker, så er det en 
rekke verker som i større eller m indre d istrik ter leverer strøm  
til alm innelig borgerlig forsyning. A ndre private kraftverker
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leverer sin vesentlige strøm m engde til bestem te industrier eller 
bedrifter, men ved siden av dette  deltar de også i den alm inne
lig borgerlige strøm forsyning, og de er i stor u tstrekning  kny tte t 
til sam kjøringsnettet. E tter hvert som sam kjøringen b lir u t
viklet b lir det derfor m er og m er vanskelig å hevde det stand
punkt a t de er kny tte t til den eller den industri eller bedrift. 
Det er derfor et spørsm ål om det ikke er rik tig  så langt det er 
prak tisk  m ulig å samle alle private k raftverker i en felles arga- 
nisasjon.

Når det gjelder Statens kraftverker, kan det spørsm ål bli 
reist hvorvidt arbeiderne og funksjonæ rene bør organiseres i 
e t statsarbeiderforbund. K om itéen er im idlertid kom met til det 
resu lta t a t en bør søke å konsolidere organisasjonene for elek
trisitetsforsyningen så langt dette  overhodet lar seg gjøre in
nenfor ram m en av de opptrukne organisasjonslinjer, selv om 
m an i enkelte tilfelle må gi de opptrukne lin jer en noe rom m e
lig fortolkning.

N år det gjelder bedriftselektrikerne, er kom itéen sam stem 
mig om at disse bør overføres til de respektive industriorganisa- 
sjoner.

Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbund hevder at det er 
stor m angel på faglæ rte elektrikere og at denne m angel skyldes 
de utilfredsstillende opplæringsforhold. Både kom m unale og 
private elektrisitetsverker beskjeftiger et stort antall elektriske 
m ontører u ten  å ta  tilstrekkelig  om syn til a t faget må ha en r i
melig tilgang på fag læ rt arbeidskraft. Det overlates i første 
rekke til de private installasjonsf or retn inger å utdanne montø
rene. Med det begrensede arbeidsfelt disse har, er det ikke mulig 
på den m åte å få tilfredsstillet behovet. K om itéen flerta ll m ener 
at det kan rettes på dette  forhold ved at det etableres et sam 
arbeid mellom Norsk Kom m uneforbund og Norsk E lektriker- 
og K raftstasjonsforbund, ledet av et kartell, hvor også andre 
forbund som beskjeftiger et større an tall elektrikere må få ad
gang til å delta.

Under henvisning til ovenstående er kom itéens flerta ll 
(L.O.s representan ter) kommet til følgende

k o n k l u s j o n :
Opprettelse av et eget elektrisitetsforsyningens forbund så

vel e tte r Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbunds prinsipale
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som subsidiære krav kan ikke imøtekommes med mindre kon
gressenes vedtak om industriforbundsformen oppheves. Komi- 
téen kan ikke anbefale en sådan beslutning, men vil foreslå at 
Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbunds virkeområde bør 
omfatte følgende:
I. 1) Installasjonsforretninger (private og kommunale) som

beskjeftiger montører for installasjon av lys og kraft i 
konkurranse på det åpne marked. Unntatt herfra er in
stallasjoner i kommunenes egne eiendommer, utført av 
kommunenes egne montører.

2) Funksjonærer og arbeidere ved private og Statens kraft
stasjoner. I hvilken utstrekning kontorpersonalet inngår 
heri, avgjøres av L.O. i hvert enkelt tilfelle.

3) Den elektriske montasje av nye kraftstasjoner, sekun- 
dærstasjoner og omformerstasjoner m. v., f or såvidt dette 
arbeid ikke utføres av kommunenes egne montører.

4) Linjearbeid som utføres av kraftstasjonens eget perso
nale, samt det elektriske monteringsarbeid ved kraft- 
ledninger fra stasjoner som er underlagt forbundets vir
keområde.

5) Heisemontørene.
II. Det opprettes et kartell mellom Norsk Elektriker- og Kraft

stasjonsforbund og Norsk Kommuneforbund for a behandle 
alle faglige og økonomiske spørsmål som gjelder elektrikere 
og kraftstasjonspersonale. De to forbund pålegges å utar
beide regler for kartellets arbeid. Disse må godkjennes av 
sekretariatet. Det åpnes adgang for andre forbund som har 
elektrikere som medlemmer å slutte seg til kartellet.

Ovenstående forslag vil medføre:
1. at funksjonærer og arbeidere ved kommunale, interkommu

nale og fylkeskommunale kraftverker eller elektrisitetsver
ker som står tilsluttet Norsk Elektriker- og Kraftstasjons
forbund overføres til Norsk Kommuneforbund,

2. at alle bedriftselektrikere må overføres til de respektive in
dustriforbund,

3. at alle arbeidere som er beskjeftiget i produksjon av kabler, 
telefonapparater, radioer og radiomateriell må overføres til 
Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund.
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4. at de elektriske montører, hjelpearbeidere og læregutter som 
står tilsluttet Norsk Bygningsarbeiderforbund overføres til 
Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund.

5. at linjearbeidere som utfører elektrisk monteringsarbeid og 
som står tilsluttet Norsk Arbeidsmandsforbund, må over
føres til Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund,

6. at funksjonærer og arbeidere ved private kraftstasjoner som 
står tilsluttet andre forbund, overføres til Norsk Elektriker- 
og Kraftstasjonsforbund, med den begrensning som er fast
lagt i forslagets punkt 2.

Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbunds representan
ter vil framholde at forbundets prinsipielle forslag til ramme 
for et elektrisitetsforsyningsforbund er det eneste rette, men 
vil, etter at saken er behandlet i flere møter, framlegge et sub
sidiært forslag til ramme for et eget elektrisitetsforsyningsfor
bund.

Denne ramme omfatter arbeidere beskjeftiget med:

I. Montasje av: Kraftverk, omformerstasjoner, sekundærsta- 
sjoner, transformatorer, linjer og kabelanlegg.

II. Betjening, vedlikehold og kontroll av ovennevnte anlegg.
III. Installasjonsfaget.

Offentlige og private installasjonsforretninger. Nyan
legg og vedlikehold.

Industrielle bedrifters installasjonsavdelinger som utfø
rer nyanlegg og vedlikehold utenfor fabrikkområdet og kon- 
kurerer i det åpne marked.

Nyanlegg, reparasjoner og vedlikehold ombord i skip 
som ligger ved verksted.

IV. Montasje av elektriske heiser.
V. Produksjon, montasje, reparasjon og vedlikehold av kring

kasting-, forsterker- og skipsradioanlegg.
VI. Der organiseres en samarbeidsinstans mellom de industri

forbund som etter denne organisasjonsplan får et større an
tall elektrikere, og Elektrisitetsforsyningsforbundet. Dette 
samarbeid skal fortrinnsvis omfatte tariffavtalene og fag
opplæringen.
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Ovenstående oppsti ll ing omfat ter  følgende grupper  arbeidere:
1. Installasjonsmontører, hjelpearbeidere og læregutter samt 

arbeidere ved reparasjonsverkstedene.
2. Høyspenningsmontører og linjearbeidere.
3. Kraftstasjonspersonalet — maskinbetjening, transformator, 

vakter, linjevakter, reparatører og vedlikeholdsarbeidere — 
uansett eiendomsforholdet til kraftstasjonen.

4. Elektrisitetsverkspersonalet, det faglige og tekniske — uan
sett eiendomsforholdet til elektrisitetsverket.

5. Heisemontører, hjelpearbeidere og læregutter.
6. Radiomontører og læregutter.

Foranstående organisasjonsplan skulle — hvis den blir gjen
nomført — eliminere de forhold som har skapt de største van
sker mellom oss og andre forbund.

Elektrikere direkte ansatt i industriene for vedlikehold av 
bedriftens elektriske anlegg, vil bli overført til de respektive in
dustriforbund. Da dette til dels er betydelige grupper, faller det 
særlig tungt for oss å kvitte oss med dem. Først og fremst når 
det gjelder fagopplæringen, men i praksis har det også vist seg 
at deres særegne arbeidsforhold — betjening og vedlikehold av 
det elektriske anlegg — medfører at deres fortjeneste ligger 
langt under industriens øvrige arbeidsgrupper. Industriforbun
dene har ikke maktet å ivareta elektrikernes interesser, og 
dette har da også skapt en absolutt uvilje som disse våre med
lemsgrupper har mot overføring. De ble nemlig overført i 1924, 
men når deres arbeidsvilkår straks ble forringet, søkte de til
bake igjen. De meldte seg ut av industriforbundene og opprett
holdt sin forening utenom fagorganisasjonen, inntil de igjen ble 
opptatt i vårt forbund. Vi har derfor tillatt oss å foreslå at der 
opprettes en samarbeidsinstans, som vi håper kan finne fram til 
en måte å ivareta såvel fagopplæringen som lønnsforholdene for 
de elektrikere som blir medlemmer av industriforbundene.

Når det gjelder forslaget forøvrig, omfatter det ingen indu- 
strielektrikere, sjøelektrikere eller kommunale elektrisitetsver
kers merkantile avdelinger. De medlemmer vi har innen disse 
områder blir da selvfølgelig overført.

Dette skulle medføre at vi skal avgi ca. 150 medlemmer til 
Papirindustriarbeiderforbundet, 150 medlemmer til Kjemisk in 
dustriarbeiderforbund, 90 medlemmer til Arbeidsmandsforbun- 
det, 260 medlemmer til Jern- og Metallarbeiderforbundet og 40
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medlemmer til Sjømannsforbundet, til sammen ca. 650 medlem
mer.

På den annen side omfatter forslaget betjening og vedlike
hold av alle kraftstasjoner, sekundærstasjoner, overføringsan- 
legg og fordelingsanlegg, uansett eiendomsforholdet. Dette 
skulle etter Kommuneforbundets oppgaver medføre overflyt
ting av 1773 medlemmer fra dette forbund, 20 medlemmer fra 
Transportarbeiderforbundet, 46 medlemmer fra Kjemisk Indu
striarbeiderforbund og 9 medlemmer fra Bygningsarbeiderfor- 
bundet.

Videre omfatter forslaget alle installasjonsforretninger — 
private, offentlige og industrielle — som driver installasjon i 
det åpne marked (f. eks. N.E.B.B., Skøyen, og Elektrisk Bureau). 
Dette skulle medføre overflytting av 483 medlemmer fra Byg- 
ningsarbeiderforbundet.

Samtlige heisemontører er fra før organisert i vårt forbund, 
og er, etter vår mening, så nær knyttet til vårt fag at de fortsatt 
må være oganisert i vårt forbund. For disse er det også orga
nisert en obligatorisk fagprøve, og det foregår et intimt sam
arbeid mellom vårt forbund og helsekontrollen.

Den eneste gi'uppe som har noe med produksjon å gjøre, er 
vårt forslag om at arbeiderne i radioindustrien skal organiseres 
i vårt forbund. Denne industri oppsto i nær tilknytning til de 
elektriske installasjonsfirmaer, og arbeiderne ble organisert i 
vårt forbund. Vi har en spesiell overeonskomst med Norsk Ar
beidsgiverforening, den eneste som foreligger for denne industri. 
Også her har vi i samarbeid med arbeidsgiverne og Telegraf
styret fått gjennomført en obligatorisk fagprøve. Det er ikke 
riktig som anført i Jern- og Metallarbeiderforbundets skriv at 
arbeidet med radioapparater ikke kan skilles ut fra den øvrige 
produksjon. Det er akkurat det Elektrisk Bureau gjorde. De 
har satt i gang radioproduksjon i helt egne lokaler, atskilt fra 
fabrikken for øvrig. Vi mener derfor at disse arbeidere fortsatt 
bør stå i vårt forbund, og etter Jern- og Metallarbeiderforbun
dets oppgaver skulle det betinge en overflytting av 200 medlem
mer fra dette forbund.

Tilsammen skulle således vårt forslag medføre en overflyt
ting av 2 531 medlemmer til oss fra andre forbund.

Vårt forslag har aldri omfattet elektrikere ansatt ved spor
veier og jernbaner. Heller ikke de «kraftstasjoner» som Jern
baneforbundet nevner, da dette er blokkstasjoner for å skaffe 
strøm til en lokal jernbanestasjon eller lignende. De av dette
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forbund nevnte 600 m edlemm er berøres således ikke av vårt
forslag. ..r- u

De ta ll som er nevnt på utredningens side 16, som bygger
på en lignende plan, er derfor ikke riktige. E tter de oppgaver
som er g itt i u tredningen skulle vi e tte r vårt forslag avgi 650
m edlem m er og fa 2 531, altsa en nettotilgang pa

1881 m edlem m er pluss våre pr. 1.1.47
4980 m edlemm er, er tilsam m en

6861 m edlem m er istendenfor de på side 10 anførte 8 340.

Til det u tdrag som er gjort av brev  fra  L^rs Evensen vil 
E lektrikerforbundets represen tan ter u tta le ; N år g jenopp^gel- 
sesbetingelsene ble drøftet i komitéen, ble det av oss spurt hvor
ledes punkt B var å forstå. Lars Evensen svarte at dette  punkt 
var å forstå på den m åte at vi kunne drive vårt organisasjons
arbeid som før og oppta som m edlem m er uorganiserte arbeidere 
såvel innen kom m unale som private elektrisitetsverker og k raft
stasjoner, elektriske installasjonsfirm aer, heisefirm aer og radio-

Ved å konferere u td raget kom m er tydelig fram  usikkerhe
ten  ved at han bruker ordene «Jeg antar» og lenger nede «og 
jeg anser».

Kom itéens medlem Odd H um blen kan ikke væ re enig nar 
det gjelder overføring av funksjonæ rer og arbeidere ved de p ri
vate og Statens kraftstasjoner, idet disse arbeidere og funksjo
næ rer innehar nøkkelstillinger som kan få konsekvenser for den 
øvrige industris arbeidere de respektive kraftstasjoner er tillagt.

De forbund som har arbeidet for industriforbundsforniens 
gjennomførelse, har gjennom  en årrekke bestrebt seg pa a fa 
sam tlige arbeidere og funksjonæ rer organisert i e tt forbund, 
for derved å lette  tariff arbeidet og gjennom føre et system pa 
dette  om råde som alle arbeidere innenfor vedkommende indu
stri er tjen t med.

D ette har i de fleste tilfelle lykkes.
Ved uten  videre å overføre arbeidere og funksjonæ rer ved 

de private og Statens kraftstasjoner til E lektrikerforbundet, 
kullkastes dette  arbeid og b ry te r to ta lt ned kongressens vedtak 
om industriforbundsform en.
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Torbjørn Henriksen slu tter seg til Hum blens dissens når det 
gjelder de private kraftstasjoner som er kny tte t til bestem te in
dustrier.

Elias Volan. Torbjørn Henriksen. Odd Humblen.
Rolf H. Olsen. Emil Torkildsen. Andreas Torp.

Karl Rosenløv. Bj. Klafstad.

«Organisasjonskomiteen har behandlet Spesialkomiteens 
innstilling angående Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbunds 
fram tidige organisasjonsområde, og foreslår:

Spesialkomiteens innstilling godtas med følgende endringer:

I
P unkt 2, side 24, endres til:
«Funksjonærer og arbeidere ved private og Statens k ra ft

stasjoner. I hvilken utstrekning  kontorpersonalet inngår heri, 
avgjøres av Sekretaria te t i hvert enkelt tilfelle.»

P unk t 3 tilføyes:
«eller av m ontører tilslu tte t Norsk Je rn - og M etallarbeider

forbund for så vidt det angår arbeid som utføres av bedrifter 
hvor disse er ansatt.»

P unkt 4 endres til:
«Linjearbeid som utføres av kraftstasjonens eget personale 

fra  kraftstasjoner som er underlagt forbundets virkeområde.»

II
P unkt 5, side 25, endres til:
«Montører som ikke er å betrak te  som bedriftselektrikere, 

m en som utfø rer elektrisk m onteringsarbeid på kraftledninger, 
skal stå  tilslu tte t Norsk E lektriker- og Kraftstasjonsforbund.»

Kr. Nilsen  opptar følgende dissens:
«Da Kongressen i 1923 gikk til omlegging av fagorganisa

sjonens oppbygging fra  fagforbund til industriforbund, ble det 
u ttrykkelig  presisert a t grunnlaget for oppbyggingen av de for
skjellige forbund og deres virkeom råde skulle væ re arbeids
plassen.

Selv om mange ting har endret seg i de å r  som er gå tt 
siden vedtaket ble fattet, så skulle i alle tilfelle ikke g runn
laget væ re endret, og blir det form odentlig heller ikke så lenge 
industriforbundsform en opprettholdes. Den linje som ble fast-
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lagt av Kongressen i 1923 er senere stadfestet av de etterfølgende 
kongresser. Det er derfor høyst forunderlig når Spesialkomi- 
teen legger fram  en innstilling som er et fullstendig brudd på 
denne linje.

I henhold til tidligere vedtak frem settes følgende forslag:
1. Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbund opphører å 

eksistere som eget forbund.
2. E lektrikere som er beskjeftiget i private installasjonsforret- 

ninger overføres til Norsk Bygningsarbeiderforbund.
3. Arbeidere og funksjonæ rer ved alle kraftstasjoner og elek

trisitetsverk , un n ta tt Statens, overføres til Norsk Kom
m uneforbund.

4. Arbeidere og funksjonæ rer ved Statens kraftstasjoner over
føres til Norsk Tjenestem annslag.

5. Heisem ontørene og alle arbeidere som er beskjeftiget i pro
duksjon av kabler, telefonapparater, radioer og radiom ate
riell, overføres til Norsk Jern - og M etallarbeiderforbund.»

Elias Volan. P. Mentsen. Hans Hegg. Joh. Moksnes. 
Erl. Frogner. Chr. Henriksen. A l f  Andersen. H. Fladehy. 
John Wivegh. K. Furuskjegg. Kr. Nilsen. B. Berntsen. 

A. Forseth. A. Narvesen.^

Sekretariatet har behandlet innstillingen og dets flertall 
slu tter seg til Organisasjonskom iteens flertall.

Elias Volan: Den sak som foreligger for representantskapet 
under dette  punkt, var egentlig ta t t  opp i 1938, men ble avbru tt 
på grunn av krigen. Landsorganisasjonen nedsatte en komite, 
som forhandlet med Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbund 
om betingelsene for forbundets gjeninntreden i L.O. og det ble 
s lu tte t en avtale som bl. a. gikk u t på a t spørsm ålet om et sjøl
stendig elektrisitetsforsyningsforbund skulle utredes. Kom iteen 
ble nedsatt, men arbeidet ble avbru tt på  grunn av krigen. Saken 
ble så ta tt opp igjen av sekretaria te t e tte r krigen og en ny  spesial
kom ité ble nedsatt. U tredningen ble sendt de interesserte for
bund som har g itt sine svar. E lektrikerforbundet ber L.O. om 
å oppta deres subsidiære forslag — om å oppretteholde eget for
bund — og som finnes på siste side i den tryk te  innstilling og 
som går u t på at de skal kunne organisere arbeiderne savel 
innen kom m unale som private elektrisitetsverker og kraftsta-
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sjoner, elektriske innstallasjonsfirm aer, heisefirm aer og radio- 
bedrifter. Landsorganisasjonens representantskap kan ikke gå 
så langt med m indre kongressens vedtak om industriforbunds- 
form en oppheves. Men kom iteen kan anbefale a t forbundets 
virkeom råde om fatter installasjonsforretninger, p rivate og kom 
munale, som beskjeftiger m ontører for installasjon av lys og 
k raft i konkurranse på det åpne m arked, funksjonæ rer og a r
beidere ved private og statens kraftstasjoner, den elektriske 
m ontasje av nye kraftstasjoner, sekundæ rstasjoner og omfor- 
m erstasjoner, for så vidt dette  arbeid ikke utføres av kom mu
nens egne m ontører, linjearbeid som utføres av kraftstasjonens 
eget personale sam t det elektriske m onteringsarbeid ved kraft- 
ledninger fra  stasjoner som er underlagt forbundets virkeom 
råde, heisemontørene. E tte r dette  må de avgi alle bedriftselek- 
trikere  til de respektive industriforbund, funksjonæ rer og arbei
dere ved kommunale, interkom m unale og fylkeskom m unale 
k raftverker eller elektrisitetsverker. Alle arbeidere som er be
skjeftiget i produksjon av kabler, telefonapparater, radioer og 
radiom ateriell. Komiteens innstilling finnes på side 24 i den 
tryk te  innstilling. Sekretaria te t har behandlet saken og inn
stiller at komiteens forslag blir ved ta tt med de endringer som 
ligger i det m angfoldiggjorte framlegg. I rom ertall I, punkt 1 er 
det ingen endring. I punkt 2 vil sekretaria te t ha sa tt inn Sekre
tariatet istedenfor L.O. I punk t 3 har Jern - og M etallarbeider- 
forbundet fordret inn ta tt et punkt og det har sekretariatet gått 
med på, nemlig at det tilføyes: eller av m ontører tilslu tte t Norsk 
Je rn - og M etallarbeiderforbund for så vidt det angår arbeid 
som utføres av bedrifter hvor disse er ansatt.» Videre er det 
en endring til punkt 4 og til punkt 5 i rom ertall II. Da saken 
ble behandlet stilte  Kr. Nilsen det forslag som er gjengitt i orga
nisasjonskom iteens innstilling.

Til selve saken for øvrig er å bem erke at selvsagt er det til 
en viss grad et b rudd på fagkongressens vedtak det som fore
ligger. En har im idlertid m åtte t ta  visse hensyn til den overens
kom st som ble s lu tte t da E lektrikerforbundet ble gjenopptatt i 
Landsorganisasjonen. En skal også væ re oppmerksom på at det 
er in te t fagforbund som er krevd sam m ensluttet med industri
forbundet, som har få tt sitt organisasjonsforhold så opprevet 
som elektrikerne. N år det gjald t andre fag, så gikk hovedmassen 
av m edlemm ene inn i industriforbundet. N år det gjelder elek
trikerne  så kan en ikke si det samme. De blir fordelt på en rekke 
forbund. Deres organisasjonsforhold b lir således b ru tt på en

125



ganske annen m åte enn andre organiserte som er overført sine 
industriforbund. Jeg m ener derfor at det er forsvarlig å vedta 
spesialkom iteens innstilling. Det bærende i industriforbundsfor- 
men er a t alle arbeidere ved en bedrift skal sta organisert i sam 
me forbund. På en byggeplass er det ikke bare en bedrift som 
har arbeidet. En tøm m erm ester har sin bedrift, en m alerm ester 
sin, en treprenøren  og m urm esteren sine. På en byggeplass vil 
det aldri bli ak tuelt med bare e tt forbund. Det som er praktisk  
gjørlig pkå en byggeplass er at de som vanligvis arbeider på en 
byggeplass står i Bygningsarbeiderforbundet. De fagtekniske 
ting er avgjørende for a t jeg m ener at E lektrikerforbundet står 
i en særstilling.

Andreas Torp: Dette er en gammel sak, ja  den er eldre enn 
industriforbundsform en selv. Jeg  vil straks ha sagt at jeg er 
m eget fornøyd med den innledning Volan har gitt. I den ånd 
Volan ga sin redegjørelse, viste det seg at det vi har arbeidet 
for i mange år er det riktige. Det er bare sørgelig a t en i en sak 
som denne skal ha 2 innstillinger — en fra  L.O. og en fra oss. 
Vi har frem lagt et prinsipalt og et subsidiæ rt forslag. Den gang 
da industriforbundsform en ble vedtatt, var det opprivende for
hold til stede innen fagorganisasjonen. V årt forbund var på 
landsm øtet i 1922 enig i oppbyggingen, men landsm øtet vedtok 
allerede da at en m åtte  få et elektrisitetsforsyningens forbund, 
og dette  har væ rt rettesnoren  for vårt arbeid. Da vi i 1918 stiftet 
vårt forbund var det så at vi sto i Jern - og M etallarbeiderfor- 
bundet og de pro testerte  ikke mot at det ble et forbund for dette 
yrke. I den tid  vi sto i Jern - og M etallarbeiderforbundet hadde 
vi den dårligste lønn av alle fagarbeidere. Da vi fikk vårt eget 
forbund k larte  vi å komme opp på siden av andre arbeidere og 
også nå lenger. Forbundet har lagt stor vekt på å forbedre m ed
lemmenes økonomiske forhold. Men sam tidig har vi u tfø rt et 
banebrytende arbeid når det gjelder å utdanne nye fagarbeidere 
og kvalifisere våre folk. Det kan væ re nødvendig å understreke 
dette  og sam tidig la b likket gå tilbake til de forhold vi hadde 
ved forrige verdenskrig. Hvis dere hadde for dere den statistikk, 
som vi k jenner til, da hus e tter hus ble avsvidd, så ville en se 
a t 78 prosent av alle brannene skyldtes dårlig kvalifisert arbeids
kraft. Det var store nasjonalverdier som den gang gikk tapt. Vi 
har nå gjennom gått en ny verdenskrig. Hvorfor har en ikke hatt 
opp igjen forholdene fra  forrige verdenskrig? Det skyldes det 
arbeid som er u tfø rt for å kvalifisere våre folk. Vi hadde håpet 
at vi i dette  arbeid hadde få tt støtte av andre forbund. Vi har
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også få tt en m aterialkontroll, som gir trygghet forpublikum  når 
det gjelder elektrisk m ateriell av forskjellig slag. I denne for
bindelse er det også rik tig  å nevne at hvis en ikke hadde få tt 
en slik kontroll, vilde de som produserer disse ting s tå tt helt 
f ritt  og en vet at de som andre drives av å få størst mulig 
profitt. Tar en for seg statistikken over u lykker forårsaket av 
elektrisiteten, så er de faktisk gått ned til nul. Vi har i v årt 
arbeid alltid v æ rt oppmerksom på den sosiale side og ikke bare 
den økonomiske side. Vi erindrer 1923 da vi fikk vedtaket på 
kongressen, at vårt forbund var innstilt for et eget forbund for 
elektrisitetsforsyningens arbeidere. På tross av dette  vedtak på 
landsm øtet, så gikk forbundet med på å overføre elektrikere til 
industriarbeiderforbundene. Vi overførte på den m åte 40 pro
sent av våre m edlemmer. Vi sa til disse m edlem m er at de ville 
ikke tape noe ved det. Men det viste seg m eget snart at de tapte 
det forsprang de hadde som fagarbeidere. De forsøkte å hevde 
seg innenfor industriforbundet, m en det lyktes ikke. Vi kom 
derfor opp i en situasjon som var noe av det sørgeligste som er 
skjedd. Disse m edlem m er kom og bad om få komme inn igjen 
i sitt tidligere forbund og vi sa nei og følgen var a t de ble stå
ende som selvstendige fagforeninger rund t om på arbeidsplas
sene. Hvis vi i dag ser på situasjonen og husker bristen  på fag
læ rt arbeidskraft, så våger jeg å påstå a t vi e tte r evne har søkt 
å utdanne nye fagarbeidere og vi har de beste av taler når det 
gjelder læ regutter, og deres utdannelse og likeledes noe av det 
beste når det gjelder betalingen. En har derfor re tt til å spørre 
om hvordan vi hadde s tå tt faglig sett om ikke forbundet hadde 
eksistert. Landsorganisasjonen har kjennskap til dette. H ar vi 
få tt noen hjelp fra  industriforbundene når det gjelder e lek tri
kerne? Jeg skal ikke svare. Representantene for industri
forbundene får selv gi seg svaret. Jeg  er ikke imot industrifor
bundsform en, men den må ikke drives u t i sin karrikatu r, 
det er det en er i ferd  med. Det har væ rt en utvikling i dette  land 
som en heller ikke skal væ re blind for. Hvilken tid var det dette 
med industriforbund ble reist? Vi hadde h a tt en verdenskrig, vi 
hadde den russiske revolusjon. En m ente a t en skulle stå  sterke
re i det ved å få en fagforening på hver arbeidsplass og et for
bund. Sekretaria te t sier a t en må ha e t elektrikerforbund, men i 
en snevrere form  enn tidligere. Vi for vår del har sagt a t vårt 
prinsipale forslag vil væ re ram m en og det som tjener alles in
teresser best. Jeg  tro r en kunne ha sluppet å stå imot dette, 
hvis en la det i saken som var forutsetningen for kongressens
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vedtak i 1923, nemlig at ingen skulle tape ved omleggingen. I 
hele vårt virke og det er vel slik i hele fagorganisasjonens virke, 
har vi tatt hensyn til de vedtak som er fattet. Saken har 2 gan
ger vært ute blant medlemmene og de har faktisk enstemmig 
vedtatt at de vil ha sitt eget forbund og vi kan derfor ikke an- 
net enn å holde på vårt prinsipale forslag. Men Klafstad og Ro- 
senløv som har deltatt i komiteen har fremmet vart subsidiære 
forslag. Det skulle vel ikke være uriktig å si at en vil være med 
å bestemme i sitt eget hus. Vi er fullt oppmerksom på at L.O. 
også har et hus, som skal var etas. Medlemmene skal respekte
res, en skal søke å undgå å bruke tvang overfor organiserte ar
beidere. Det kan også være nødvendig å spørre om: har elektri
kerne noen gang vært usolidariske overfor andre av sine fag
organiserte kamerater? De har alltid stått last og brast. Har 
en noe bevis for det motsatte, så bør en komme fram med det, 
så vi kan underkaste det en prøve. La oss fa høre om vi ikke 
har fulgt den klassemessige linje. Vi har søkt å følge de linjer 
vi fikk trukket opp i 1938 og 1939, da vi kom tilbake til L.O. I 
forbundet kjenner vi ikke til noen strid mellom våre medlem
mer og andre fagorganiserte. Har det vært slike stridigheter 
så har de vært så små at de ikke er verd å nevne. Når det 
gjelder Sjømannsforbundet vil jeg gjerne ha sagt at en bør ikke 
øve tvang når det gjelder seilende elektrikere. En kan ikke 
vente at et medlem hos oss, som har opparbeidet seg 2000 kroner 
i forsikringskassen skal overføre medlemskap til Sjømannsfor
bundet og forlise 1000 kroner. Det er ikke lett således å gi fra 
seg 1000 kroner. Såfremt L.O.s kongress kan oppheve vedtak, 
så kan også vårt oppheves. Vi har bare behandlet denne sak i 
vårt landsstyre og forretningsutvalg og vi gjorde det fordi vi 
ikke ville ha strid ute blant våre medlemmer. Vi hadde heller 
ikke fått noen protester, hvis ikke Arbeiderbladet hadde bragt 
en notis om komitéens innstilling. Da fikk vi en lang rekke pro
tester. Jeg skal ikke referere de her. Jeg vil referere fra et 
brev fra Jern- og Metallarbeiderforbundet og den ånd som kom
mer til syne her, respekterer jeg. Jeg vil videre også nevne at 
vi har hatt et meget godt samarbeid med Papirindustriarbeider- 
iorbundet, det har vært gjensidig meget bra. I skrivet fra 
Jern- og Metallarbeiderforbundet heter det:

«Refererende til Deres skriv av 9. januar d. å. vedrørende 
rubr. kan meddeles at vi har tilskrevet vår avdeling i Moss og 
bedt om en uttalelse i saken.
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I sitt skriv meddeler vår avdeling følgende:
«Vi har behandlet ovennevnte sak og finner ikke å kunne 

gå med på at arbeiderne ved bedriften skal overføres^ til Elek- 
Irikerforbundet, idet det er vår avdeling som har fått arbei
derne organisert, likeledes fått opprettet den overenskomst som 
nå er gjeldende ved bedriften. Det kan også opplyses at arbei
derne på et tidlig tidspunkt søkte om å bli organisert i Moss 
Elektrikkerforening, men dette ble nektet med den begrunnelse 
at bedriften på daværende tidspunkt ikke kunne garantere ar
beiderne fast arbeide. Arbeiderne selv hevder bestemt at de vil 
stå tilsluttet vår avdeling, og dette skulle det jo ikke være noe 
til hinder for idet bedriften har sitt vesentlige arbeide ved Moss 
Værft og Dokk.»

Av foranstående framgår at arbeiderne ved nevnte bedrift 
fortsatt ønsker å stå i vårt forbund, hva vårt forbund også fin
ner er meget rimelig idet firmaet ikke bare har den vesentlige 
del av sitt arbeid ved Moss Værft, men også har den alt over
veiende del av sin bedrift innen Værftets område.

Vi finner derfor ingen grunn til nå å overføre et overens- 
komstforhold som vårt forbund har hatt med bedriften i mere 
enn 10 år.»

Det er en autorisert innstallatør, som ikke bare har arbeid 
for Moss Værft. Jeg vil henstille til dirigentene først å stemme 
over vårt prinsipale forslag og så L.O.s forslag kontra vårt sub
sidiære.

Anker Nordtvedt: Det er et gammelt ordtak som sier: det 
du gjør, gjør det helt, ikke stykkevis og delt. Når vi ser komi
téens innstilling så har den iallfall ikke fulgt det ordtak. Aase 
sa i går at en kunne ikke ha 2 forskjellige lover og bruke den 
som passet en best. Volan hadde et innlegg i gar da det gjaldt 
Formerforbundet og det var klart, men i dag har han en annen 
innstilling. Jeg vil foreslå: I. «Opprettelse av et eget elektrisi
tetsforsyningens forbund så vel etter Norsk Elektriker- og Kraft- 
stasjonsforbunds prinsipale som subsidiære krav kan ikke imø
tekommes med mindre Kongressens vedtak om industrifor- 
bundsformen oppheves. — Elektrikerforbundets medlemmer på 
andre forbunds virkeområder overføres til de respektive indu
striforbund. II: I henhold til forslaget bør punkt 2, side 24 og 
punkt 6, side 25 utgå av komitéen innstilling.»

Torbjørn Henriksen: Enten mener representantene på kon 
gressen og i representantskapet noe med det som vedtas og

129



arbeider for det, eller en undergraver det hele. Jeg  kan ikke 
forstå a t vi frem deles skal behandle disse saker 
har ta t t  sitt standpunkt. Den er gjennom diskutert og har faU 
sin avgjørelse. Se på side 5 i innstillingen hvilke grupper som 
skal stå  i E lektrikerforbundet. Jeg  vil ogsa be dere om a se pa 
m erkantile avdelinger ved de kom m unale elektrisitetsverker 
skal stå i E lektrikerforbund. Jeg  vil ogsa be deres om a se pa 
side 16 hvor en vil finne at 70—80 prosent av alle elektrisitets
verker er stats- og kom m unale kraftverker. Ser en pa side 23 
så vil en finne; O pprettelse av et eget elektrisitetsforsyningens 
forbund såvel e tte r Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbunds 
p r 'S p a l e  som subsidiære k rav  kan ikke imøtekommes med 
m indre kongressens vedtak om industriforbundsform en opp 
heves. Kom itéen kan ikke anbefale en sådan beslutning, nien
vil foreslå at Norsk E lektriker- og f
om råde bør om fatte følgende, og sa kom m er det. En foreslår 
faktisk  å oppheve kongressens vedtak. Vi m a da ha orden 
s tu ^ v å r  Vi har da ingen adgang til å oppheve kongressens 
vedtak. Det kan ikke dette  eller andre .^«presen tan^kap^ 
eiøre Jeg  vil ikke væ re m ed på noe m otsetningsforhold 
K om m uneforbundet og E lektrikerne F ra
vil a lt b li g io r t  f o r  e t  g o d t s a m a r b e id .  R e p r e s e n ta n ts k a p e t  in n  
b y s  L ved elektrikernes prinsipale og subsidisere til
en omlegning av det som er fagkongressens vedtak. Vi kan

^^^^Bj!^Klafstad: Denne sak feirer nå 2 5 -årsjubileum  og burde 
ha v æ rt avslu tte t m ed en fest og den gave at vi fikk et elek
trisitetsforsyningens forbund. I dag ha r vi gVa m ilhon kilow att 
utbygd energi og det foreligger p laner om utbygging av 3 k  
million kilow att. Jeg  er takknem lig for Volans innlegg og ]eg 
vil henstille til representantskapet å følge den tone han  g]or 
seg til talsm ann for. En får næ rm est det inn trykk  her a t det 
ikke går an å tale  saklig om disse saker. En har laget en hets- 
stem ning m ot elektrikerne, som ikke burde fo rekonm e mellom 
fagorganiserte arbeidere. Jeg  vil bare  nevne at P al Berg takke 
oss for den saklige m åte vi frem m et vare  saker P» o§ det 
samme hørte vi fra  kretsm eglingsm annen. Jeg savner det sak
lige grunnlag i denne hetsstem ning. Jeg  h a r for m m  del arbei
det i ^2 år s L  elektriker. Jeg  h a r aldri i denne tid  hør m ed
lem m er av andre forbund bebreide meg at ]eg ha r s ta tt i Elek- 
t ^ S o r b u n d e t  og h a r holdt på det. I vår avtale med arbeids
giverne vil jeg også nevne at vi h a r m ed at arbeidsgiverne har
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ansvar for a t læ reguttene få r  en virkelig utdannelse i faget. 
En elek triker kan ikke u tdanne 5 læ regu tter slik som en hører 
fra  andre hold. N år det gjelder forslagene her så er det Kr. 
Nilsen som sårer meg mest. N år det gjelder flerta lle ts forslag 
i kom itéen så sk jæ rer det helt igjennom  på en uforståelig måte.

M alvin Knudsen: Denne sak gjelder ikke noe enkelt for
bund, m en en rekke forbund. En sier at en iallfall skal følge 
vedtakene. Det som er forskjellen på Form erforbundet og 
E lektrikerne er a t det siste gjelder flere forbund, som vil ha 
disse m edlem m er overført til seg som gode kontingentbetalere. 
Det er urik tig  å ta  all k raft fra  e t forbund. D et er uheldig. Vi 
har 2—300 elektrikere i m in avdeling og jeg har ikke noe imot 
å gå tilbake. Det rik tige må væ re å u tse tte  saken også her, slik 
som med Form erforbundet. Jeg  er i tv il her, men b lir det ved
ta t t  forslaget her, så har vi ikke noe imot å gå inn i E lek triker
forbundet. Jeg er mest stem t for at de skal ha sitt eget forbund.

Rasmus Rasmussen: For å bevise a t jeg ikke vil drive noen 
hets mot E lektrikerforbundet så vil jeg si, a t det muligens kan 
gis plass for et snevert E lektrikerforbund innenfor L.O. Men 
det er pinlig a t en skal diskutere disse ting e tte r de vedtak 
som er ta tt. Det tales om personlig frihet. Vi har det. Men det 
m å væ re innenfor sam funnets kontroll og også i organisasjonen 
m å det væ re under kontroll. Industriforbundsform en er nå en 
gammel sak, som en skulle væ re ferdig m ed og ha gjennom 
ført. A llerede i en brosjyre av Lian i 1912 var han inne på 
industriforbund i et foredrag på den skandinaviske arbeider
kongress i Stockholm. Det er en ting som har forbauset meg. 
Hva er årsaken til a t dette  er kom m et opp? En har en komité 
som skal ha saken opp på neste kongress. Hvorfor da ta  dette 
med E lektrikerforbundet? Det rik tigste vil væ re å u tsette  
denne sak til fagkongressen i forbindelse med organisasjons
spørsm ålene i grenseom rådene. Jeg  vil oppta forslag om det.

Konrad Nordahl: Vi kan ikke vedta det e tte r kongressens 
vedtak. Vi vil e tte r hvert få organisasjonsspørsm ålene fram  for 
representantskapet og det har kongressens fu llm akt t il  å av
gjøre det.

D ebatten fortsatte  dermed.
Bendik Øyan: Sjøm annsforbundet er e t av de forbund som 

e tte r hvert har gjennom ført industriforbundsform en og derfor 
bar vi også organisert sjøelektrikerne. Vi har ikke hørt noe om 
at de er misfornøyd med sitt m edlemsskap der. Det var da

131



d e tte  m ed de 2 000 k ro n e r i fo rsik ringsb idrag , hvor vi h a r  1 000 
k roner. Je g  tro r  ikke a t en  fø rst og frem st se r p a  det, m en  de 
sosiale goder en  oppnår. D et e r  fo rtr in sv is  unge fo lk  og d e tte  
m ed fo rsik rin g sb id rag et h a r  s ik k e rt ikke den  b e ty d n in g  som 
T orp m ente. E n  e lek tr ik e r hos oss h a r  736 k ro n e r m åneden  
h vor d e t e r 4 å 5 w insher, fo ru te n  ko sten  og h a r som regel 
m eget b ra  lugarfo rho ld . N år d e t g je ld er overtid sb e ta lin g en  sa 
h a r de m er en n  m atrosene både  fo r o v ertid  p a  a lm innelige 
dager som  sønn- og helligdager. S pørsm ålet e r om  v i k an  holde 
levestan d ard en  oppe fo r m edlem m ene og d e r ^ a r  v i ikke hør 
noen k lag er f ra  e lek trik e rn e . Jeg  an b efa ler innstillingen .

S tre k  b le sa tt og ta le tid en  b le  2 m in u tte r .
T orm od Halvorsen: D et e r  som  tillitsm an n  i T elegraf- og 

T ele fon fo rbunde t a t jeg  i sam band  m ed p u n k t 3 p a  side 24 m a 
gjøre oppm erksom  på a t v i fo r tsa tt  h a r
ved te le fo n fab rik k en  stående hos oss. H vis d e tte  forslag  
spesialkom itéen  b lir  v ed ta tt, sa m a de overføres t i l  J e rn -  og
M etallarbeiderforbundet.

K r Nilsen: E tte r  kongressens v ed tak  sku lle  d e t b are  væ re  
e tt  fo rb u n d  re p re sen te rt p å  en  og sam m e
nå v å r  arbeidsp lass b are  m u re rn e  og e lek tr ik e rn e  som  ikke s ta r 
F v å r t  fo rbund. D e s tå r  p å  sam m e m åte  som  an d re  |™ p p e r  
nå v å r t  arbeidsplass. V i k an  ik k e  h a  sa m ange fo rbund  
F entert p å  en  arbeidsplass. V i m å en  gang søke a g jennom føre 
kongressens ved tak . S pørsm ålet b lir  d a  om
gressen som e r den  avg jø rende  in n sa ts  og ikke forbundene. 
N år d e t g je ld er k ra fts ta s jo n en e  og e lek tris ite tsv erk en e  sa fore 
s lå r  jeg  alle  disse o v erfø rt ti l  K om m unefo rbundet, u n n ta tt
s tatens. i

K arsten  Torkildsen:  V i som  re p re se n te re r N orsk  K jem isk 
In d u stria rb e id e rfo rb u n d  m å anbefa le  H um blens dissens 
téen  D e p riv a te  k ra f tv e rk e r  v il få  2 fo rb u n d  re p re se n te r t hvis 
en  ikke v ed ta r  det. V ed S auda og også an d re  s ted er h a r  e lek
tr ik e rn e  g å tt u t  av  fo rb u n d e t og in n  i E lek trik e rfo rb u n d e t, m en 
de e r kom m et tilb ak e  t i l  oss.

E m il  N yh u s  an b e fa lte  e lek trik e rn es  forslag.
Hans Hegg: D et h a r  v æ rt sag t a t in d u strifo rb u n d en e  ikke 

h a r  noen  sæ rb estem m elser fo r e lek trik e rn e . V i h a r  sæ rb estem 
m elser fo r e lek trik e rn e . N år d e t g je ld er ^g
det n a tu rlig  a t den  lille  avdeling  d e r som  s ta r  i T elegraf og 
Telefon overføres oss, a k k u ra t som  v i h a r  sam m e slags a rb e i
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d ere  ved E lek trisk  B yrå, som  lager te lefoner. Vi e r  ikke så fo r
nøyd m ed innstillingen , m en  v i b øyer oss fo r den.

A ndreas  Torp: Vi h a r  ik k e  sag t a t S jø m an n sfo rb u n d et h a r  
d årlig e re  av ta ler. H egg k an  gå tilb ak e  til  å ren e  1935 og 1936 
d a  vi sa ifra  a t vi ikke v ille  hevde å  v æ re  p a r t  i av ta len , hvis 
en b are  tok  tils trek k e lig  hen sy n  til  e lek trike rne .

Torbjørn H enriksen:  J eg  fra fa lle r , fo r jeg  h a r  den  till i t  
til re p resen ta n tsk a p e t a t det ikke v il bygge opp o rganisasjonen  
på forsik ringsb id rag .

Elias Volan:  Jeg  v il anbefale  innstillingen . D et kan  ofte 
v æ re  nødvendig  i en  levende o rgan isasjon  å m åtte  fo re ta  visse 
en d rin g e r fra  d e t en  h a r  g jo rt tid ligere.

Votering:  K r. N ilsens p rin sip a le  fo rslag  b le fo rk aste t m ot
6 stem m er. — E lek trik e rfo rb u n d e ts  p rin sip a le  forslag  b le fo r
k as te t m ot 11 stem m er. — E lek trik e rn es  subsid iæ re  forslag  b le 
fo rk as te t m ot 19 stem m er. — S ek re ta ria te ts  in n stillin g  (spesial- 
kom iteens fo rslag  m ed  sek re ta ria te ts  en d rin g e r) b le v ed ta tt m ot
7 stem m er. — H um blens dissens b le fo rk as te t m ot 14 stem m er. 
— N ord tved ts  fo rslag  b le fo rk as te t m ot 5 stem m er.

Spørsmål om egen kvinnelig sekretær i L.O.
Elias Volan: D et e r  send t en  h en stillin g  fra  K vinnenem nda 

om  a t O rgan isasjonskom itéen  o p p ta r ti l  behand ling  spørsm ålet 
om  en egen k v innelig  sek re tæ r og v i v il fram legge følgende:

«Fra L.O.s kv in n en em n d  h a r  se k re ta r ia te t m o tta tt h en 
vendelse om a t d e t b lir  an sa tt en  k v innelig  sek re tæ r u n d er 
henv isn ing  til  kongressens v ed tak  i saka. H envendelsen  e r  over
sen d t O rgan isasjonskom itéen  t i l  behand ling .

K om itéen  ti lla te r  seg å  anføre:
T h y ra  H ansen  h a r  h it ti l  fu n g e rt som  sek re tæ r i K v inne

nem nda. H un  e r fo rm an n  i H ush jelpens L andsu tvalg  og lønnes 
av  L.O. av  d e  b ev ilgn inger kongressen  h a r  g itt ti l  H ush jelpens 
L andsu tvalg . D et er m ulig  a t  den n e  o rdn ing  e r  u tilfred ss til
lende m ed de arbeidsoppgaver K v in n en em n d a h a r  og a t en  ny  
o rd n in g  bør fin n e  sted.

O rgan isasjonskom itéen  h a r  b eh an d le t spørsm ålet om  H us
h je lpens fram tid ig e  organisasjonsform . D en o rdn ing  som  n å  
er, fo reslås fo ran d re t, m en  in n til O rganisasjonskom itéens fo r
slag  h a r  f å t t  s in  avg jø re lse i rep resen tan tsk ap e t, m å H u sh je l
pens L an d su tv a lg  opprettho ldes.
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Hvis den nåvæ rende ordning m ed en kom binasjon av 
sekretæ rarbeidet i K vinnenem nda og form annstillingen i Hus
hjelpens Landsutvalg b lir opprettholdt inn til Organisasjons- 
kom itéens innstilling i organisasjonsspørsm ål er ferdigbehand
let, m å sekretaria te t fram legge forslag for representantskapet 
om den fram tidige ordning. Men hvis sekretaria te t kom m er til 
det resu lta t a t K vinnenem ndas forslag om ansettelse av en egen 
kvinnelig sekretæ r m å løses før Organisasjonskom itéens inn
stilling er behandlet av representantskapet, m å sekretariatet 
e tte r kongressens beslutning gå til ansettelse av en kvinnelig 
sekretæ r.

Under henvisning til foranstående foreslår Organisasjons- 
kom itéen at spørsm ålet opptas til behandling i sekretariatet.y>

Thora Johansen: 5 m inu tter før vi skal gå fra  hverandre 
kom m er altså denne sak opp. Vi k jenner fagkongressens ved
tak  og jeg sa den gang at vi kanskje ville få  en kvinnelig sekre
tæ r  5 m inu tter før 12, dvs. like før neste kongress. Den stilling 
Thyra Hansen har, e r en stilling for seg. Jeg  er overbevist 
om at kvinnene utover ikke er fornøyd med den nåvæ rende 
tingenes tilstand. Vi skal ikke bare bringe opplysning utover, 
m en også agitasjon. Y rkeskvinnene hadde et møte hvor de 
d iskuterte  spørsm ålet om et landsom fattende forbund. Jeg var 
til stede der og hevdet a t vi hadde nok m ed L.O. Det var sagt 
at L.O. var en hemsko og at vi kvinner d ruknet i den organisa
sjon. K vinnenem nda har i tilslu tn ing til K ringkastingen ha tt 
foredrag fra  arbeidsplassen om våre y rker og det h a r ha tt stor 
betydning.

Elias Volan: Jeg  er enig i a t dette  spørsmål m å behandles 
på en alvorlig og sam vittighetsfull m åte. Vi har flere forbund 
som har m ange kvinner og enkelte steder et det fle rta ll av 
kvinner, m en det er bare 2 forbund som har kvinnelige tilUts- 
menn. E ttersom  kvinnene rykker inn, er det nødvendig å se 
dette  i sam band m ed forbundene.

Lucie Andresen: Jeg  har den æ re å væ re tillitskvinne i 
B ekledningsarbeiderforbundet. Jeg  skal aldeles ikke beklage 
meg over de m annlige kolleger i forbundet. Jeg  vil anbefale 
Thora Johansens forslag. M ener en noe med L.O.s kvinnenem nd 
så m å den få de arbeidsm uligheter som trenges. D ette burde 
væ rt en adm inistrasjonssak. Hadde en villet vise noen interesse 
så hadde en la tt Thyra Hansen iallfall få tt en kontordam e ved
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siden av seg når det gjelder det m anuelle arbeid, slik a t 
hun  ikke ble sittende bare å skrive av protokoller.

Votering: O rganisasjonskom itéens innstilling ble enstem 
mig vedtatt.

Karl Ham merstedt: Jeg  har en anmodning til sekretaria te t 
om for fram tiden å få sakene om sendt representantene i god 
tid, så en kan få satt seg inn i sakene.

A vslutning.
Dirigenten  (B ern tsen): Jeg  vil takke representantene for 

saklighet under disse dagers forhandlinger og takker for tilliten  
som er u tv ist mot m øtets funksjonæ rer.

Konrad Nordahlr Jeg  tro r  jeg har representantskapet med 
meg når jeg takker m øtets funksjonæ rer for deres utm erkede 
arbeid. Jeg  tilla ter meg i likhet m ed forrige gang å foreslå 
50 kroner til hver. (V edtatt med akklam asjon.) Jeg  vil så til 
s lu tt hilse representantskapet og ønske dere vel hjem. Vi har 
h a tt viktige saker og det kom særlig til u trykk  under behand
lingen av de økonomiske problem er. Vi må væ re varsomme 
og alltid  ha for øye m otstanderne og at kam pen vil skjerpes 
e tte r hvert. Men det må ikke slå oss m ed pessimisme. Det skal 
tvert im ot stålsette  oss og gi oss pågangsmot. Det er med den 
ånd en skal gå u t til organisasjonene og i distriktene. Hvis 
ikke noe sæ rskilt inn treffer så b lir det ikke noe representan t
skapsm øte før til sommehen.

Protokollen fra  dagens møte referertes og godkj entes u ten  
bem erkninger.

Konrad Nordahl: Herm ed erk læ rer jeg representantskapets 
m øte for avsluttet. (Klokken var 14.15.)




